
روزنامه

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خواستار شد:

راه اندازی بیمارستان 
صحرایی
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 استاندار قم سیاست كلی استان را فعال سازی معادن دانست و اظهار كرد: 
تعارض های احتمالی در حوزه معادن باید با كمك فرمانداری ها رفع شود. دكتر 
بهرام سرمست روز یکشنبه در جلسه شوراي معادن استان قم ضمن تسلیت 
امام حسین )ع(، طی سخناني تصمیم گیري در خصوص  ایام عزاي شهادت 
معادن استان را در حوزه مدیران اجرایی ارشد دانست و اظهار كرد: در راستای 
رفع معارضین معادن بایستي از ظرفیت فرمانداری ها بهره گرفته شود. سرمست 
سیاست كلی استان را فعال سازی معادن دانست و تصریح كرد: با استقرار دولت 

استاندار قم:
سياست كلی در استان قم فعال سازی معادن است

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: درخواست راه اندازی 
بیمارستان صحرایی به ارتش جمهوری اسلامی را داده ایم تا 
بتوانیم در صورت نیاز از این ظرفیت استفاده كنیم. محمدرضا 

قدیر در جلسه ستاد مقابله با كرونا ویروس قم، افزود: وضعیت 
كرونا در قم همچنان صعودی است و این آمارهایی كه در فضای 

مجازی در خصوص قم منتشر می شود، درست نیست
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به بهانه فرا رسیدن اول شهریور روز پزشک؛

پزشکان از دفاع مقدس تا جنگ با کرونا

وضعیت كرونا در قم همچنان صعودی است 
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم :

بیش از ۷۰ درصد تست های کرونا مثبت است 

امور اداری

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم 
در نظر دارد خودروهای مازاد بر نیاز خود را از طریق مزایده به شرح ذیل واگذار نماید متقاضیان محترم می توانند جهت 
بازدید و اخذ اسناد مزایده از تاریخ درج آگهی نوبت اول به مدت 7 روز کاری به آدرس سه راهی سلفچگان-کیلومتر 3 جاده 

اصفهان-منطقه ویژه اقتصادی به دبیرخانه مراجعه نمیاند.

سردار سلامی: 

مردم در مساله کرونا تحت عملیات 
روانی سخت قرار دارند

پاســداران   فرمانــده كل ســپاه 
انقــلاب اســلامی گفت: دشــمن 
در مســاله كرونا با عملیات روانی 
سخت مردم ما را تحت هجوم قرار 
داده و امــروز ایــن فشــار به حدی 
اســت كه شــما هر كار مثبتی هم 
انجام بدهید، این جهان ستمگر و 
ظالم، چهره و سیمای هر خدمتی 
2را می خواهد تغییر دهد.  ســردار 

رییسی در دیدار وزیر امورخارجه ژاپن:

 تاخیر درآزادسازی دارایی های ایران 
در ژاپن توجیه پذیر نیست

سخنگوی ستاد ملی كرونا:

واکسیناسیون ۳۰ ساله ها تا اول آبان 
انجام می شود

 رییــس جمهوری در دیــدار وزیر 
امور خارجه ژاپن با تاكید بر ضرورت 
آزادسازی منابع ارزی مسدودشده 
ایــران در ژاپــن، گفــت: تاخیر در 
آزادســازی دارایی هــای ایــران در 
توجیه پذیــر  ژاپنــی  بانک هــای 
نیســت.   آیت الله ســید ابراهیم 
رییســی روز یکشــنبه در دیــدار 
وزیر امورخارجه ژاپــن با قدردانی 

سخنگوی ســتاد ملی كرونا 
گفت: طبق برنامــه ریزیهای 
انجام شده تا اول آبان ماه سال 
جاری واكسیناسیون افراد تا 
۳۰ ســال در كشور انجام می 
شــود.   »علیرضا رییســی« 
شنبه شب در برنامه گفتگوی 
ویژه خبری شبکه دوم سیما، 
بــرای  تــلاش هــای  2افــزود:  2
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با حکم استاندارقم ؛

عليرضا گلچين پورمعاون فرماندارقم شد

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم از مثبت 
شدن بیش از ۷۰ درصد تست های كرونا در استان خبر داد. 

 سیامک محبی ا با اشاره به تداوم افزایش میزان مراجعه مردم 
البته تعطیلی روزهای  به مراكز سرپایی بهداشت بیان كرد: 

كمک  جامعه  در  ویروس  چرخش  كنترل  به  تواند  می  اخیر 
كند، به شرط آن كه مردم نیز رعایت بیشتری را در برنامه خود 
داشته باشند. وی سپس به فعالیت ۱۶ مركز واكسیناسیون در 
شهرستان قم و ۵ مركز واكسیناسیون در بخش های استان 
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جناب آقای سيد سعيد هاشمی
با نهایت تاسف  وتاثر درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض 

نموده واز خداوند متعال برای آن مرحوم رحمت وغفران وبرای 

شما و دیگر باز ماندگان  صبر و اجر مسئلت داریم.
حسين عبداللهی- روح اله كرمانی

رییس سازمان نظام پزشکی استان قم :
چهار هزار پزشک در قم

 فعالیت می کنند
بهترین راه های کنترل بیماری کرونا واکسناسیون است

رمدسیویر موثرترین دارو در درمان کرونا

سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
در نظر دارد نسبت به واگذاری موارد زیر از طریق اجاره به صورت مزایده عمومی اقدام نماید.

1-متقاضیان محترم می توانند با در دست داشتن آگهی جهت دریافت اسناد مزایده به واحد درآمد سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم واقع در خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر مراجعه و اسناد مربوطه را دریافت 

نمایند.
2- مهلت دریافت و ارائه پیشنهاد به مدت ۱۰ روز کاری، از تاریخ انتشار آگهی می باشد. 

3- سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است.
4- متقاضیان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه برگه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند. امضاء اسناد 

و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.  
5- جهت پاسخگویي به سوالات تخصصی با شماره تلفن  37711224–  025 واحد امور درآمد سازمان تماس حاصل 

فرمائید.
6- محل تسلیم پیشنهادها: قم، خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر، حراست سازمان پارک ها

7- سازمان در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
8- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم

آگهی عمومی مزایده

همه برای »ایران قوی« 
بکوشیم 

»ایران قوی« یکی از شعارهای مهم و محوری آقای 
ابراهیم رییسی در انتخابات اخیر بود. شعاری که وام 

گرفته از سخنرانی رهبری در سال 98 است که در آن تصریح کردند »باید قوی شویم« 
تا تهدید نشویم.

  حالا که آقای رییسی، رئیس این جمهوری  اسلامی است شایسته است که همه 
در مورد این شعار محوری و مهم و راهکارهای عملی شدن آن همت و همکاری کنیم.

  اگر »ایران قوی« را شعار می دهیم و آنرا ضرورت می دانیم تا »تهدید نشویم« باید 
بکوشیم تا ملتی قوی داشته باشیم. چون حتی با وجود دولت مقتدر و به فرض کارآمد 
بودن آن، ایران قوی حاصل نخواهد شد مگر با ملت قوی. ملت قوی ملتی پویا و 

هم بسته است که هویت ملی در آن پررنگ و پر مایه است.
  آیا یکی از پایه های ساختن ملتِ قوی، برکشیدن نمادهای ایرانی و گفت وگو درباره 
ایران نیست؟ متاسفانه در دهه های گذشته به دلایل مختلف گفتمانی و نیز مناسبات 
قدرتی و سیاسی )که ریشه شناسی و واکاوی آنها از حوصله این یادداشت بیرون است(، 

هویت ملی و ارزش های ملی تاحدی به حاشیه رفتند.
  رقبا و به بیان صریح تر، دشمنان ایران از این خلاء کم رنگ شدن هویت ملی سوء 
به  را  تروریستی تجزیه طلب  و هدایت برخی گروه های  استفاده کردند و حمایت 

خصوص در برخی مناطق در دستور کار خود قرار دادند.
و ارزش های شیعه بسیار ارزش مندند و همه می دانیم که استقلال و    نمادها 
دستاوردهای پرشمار ایران مقتدر صفوی با مذهب شیعه ممکن شد، چنان که برخی 

آن را اسلام ایرانی نامیدند.
  با وجود اینکه در گذر سال ها فرهنگ و ارزش های ارزشمند تشیع به بخشی از 
فرهنگ ایرانیان تبدیل شده است، اما واقعیت این است که همه هویت ملی را نباید به 

آن محدود کرد؛ ضمن اینکه جمعیت قابل توجهی از ایرانیان از اهل سنت اند.
اگر نمادها و ارزش های ملی به نفع نمادهای تشیع کم رنگ یا به دلایل گفتمانی به 
حاشیه رانده شوند، هویت و همبستگی ملی تحت الشعاع قرار می گیرد و زمینه فعالیت 
تجزیه طلبانی فراهم می شود که حتی از بردن نام ایران پرهیز دارند و القا می کنند 
اساساً چیزی به نام »ملت ایران« وجود ندارد و »ملت های مختلف در کنار هم در این 

جغرافیا قرار دارند.«
  در خلاءِ همت برای هویت ملی و در بستر نارضایتی های اقتصادی و معیشتی، خطر 
تحرکات و تبلیغات سوء تجزیه طلبان بیشتر شده است. در این میان متاسفانه برخی 
هم چنان وانمود می کنند که گویی در عصر جدید دیگر غیرت به وطن مضحک است و 
)عمر( مرزها تمامند و مردم متمدن، خاک برایشان مهم نیست و ... و نادانسته به نوعی 

دیگر، آب به آسیای دشمنان ایران می ریزند که خود حدیثی دیگر است.
  ارتقای هویت ملی علاوه بر اینکه ضرورتی برای تقابل با توطئه تجزیه طلبی است، 
دستاوردهای مبارکی در اقتصاد و اجتماع دارد. آیا فرهنگ سازی برای غیرت داشتن 
نسبت به »کالای ایرانی« و نخریدن کالای غیر ایرانی بدون توجه و تاکید بر هویت و 
غیرت ملی ممکن است؟ »نگاه به درون« که مورد تاکید است بدون عوامل توانمندساز 
»درون« چگونه باید محقق شود؟ »نگاه به درون« مستلزم آگاهی و عشق به ایران است.
  جشن ها، مناسبت ها و حلقه زدن دور نمادهای وحدت آفرین و هویت بخش ملی به 
ساختن جامعه ای سالم تر کمک می کند. پس چرا این جشن های ایرانی را زنده نکنیم 

تا ملت ایران از هر قوم و مذهبْ گردهم به شادی بنشینند.
  بسیاری از جشن های ایرانی در گرامی داشت و یادآوری ارزش طبیعت است، 
چیزی که امروز سخت به آن نیازمندیم. برخی از این جشن ها هنوز در میان پارسیان 

هند زنده است. جشن آبانگان جشن پاسداشت آب است.
  نوروز نه تنها یک جشن بزرگ ملی بلکه جشنی بزرگ در حوزه ایران بزرگ فرهنگی 
است که در هند، آذربایجان، ازبکستان، تاجیکستان و افغانستان و چندین کشور 
دیگر گرامی داشته می شود. نوروز یک میراث تاریخی است و ظرفیتی ارزشمند برای 

دیپلماسی فرهنگی ایران در منطقه.
  کم رنگ شدن جشن ها، آیین ها و نمادهای ملی ایرانی جز تضعیف ملت و دوری از 
مسیر تحقق »ایران قوی« هیچ دستاوردی ندارد. هیچ ملتی قدرتمند نشده مگر اینکه 

هویت ملی و غیرت ملی هم داشته است.
  اینکه گفته می شود »فضای تلاش سیاسی پرهزینه و کم محصول شده است.« چالشی 
است که برای آن باید چاره ای جست. برای کمک به رونق اقتصادی، مقابله با توطئه 

تجزیه طلبی و ارتقای غیرت ملی و ... باید »ایران« را در عرصه عمومی برجسته کرد.
  همه برای »ایران قوی« بکوشیم. همه »ایران« را فریاد کنیم.

امید جهانشاهی*

 آگهی مزایده نوبت اول
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خطیب وزیر پیشنهادی اطلاعات :

وزارت اطلاعات باید در چهارچوب 
بیانیه گام دوم حرکت کند

 وزیر پیشنهادی اطلاعات گفت: وزارت اطلاعات یک نهاد برآمده از انقلاب اسلامی و 
تشکیلات حاکمیتی است و باید در تراز انقلاب اسلامی ظهور و بروز کند و تداوم یافته و 

مبتنی بر بیانیه راهبردی گام دوم قدم بردارد. 
حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب روز یکشنبه در دفاع از برنامه های خود برای 
تصدی جایگاه وزارت اطلاعات در صحن علنی مجلس شورای اسلامی با تسلیت ایام 
سوگواری امام حسین )ع(، گفت: دشمن با امکانات فناورانه در حال توسعه دشمنی و 
مخاصمه و خصومت علیه نظام مقدس است بنابراین در این شرایط باید با تمام وحدت و 
اتحاد در جهتی حرکت کرد که بتوان از ظرفیت ها و امکانات موجود برای مقابله با نفوذ و 
رسوب اعیادی بیگانگان و تمام توطئه و نقشه ها وسناریوهای امنیتی آنها و شیطان بزرگ 

مقابله و مبارزه جدی کرد و نیاز به یک اقدام فعال دارد.
وزیر پیشنهادی اطلاعات افزود: باید برای مقابله با وادادگی ها و دلدادگی ها به غرب 
و سوء مدیریت ها و ترک فعل های سوال برانگیز، امید و اعتماد غیر معقول به دشمن، 
دست اندازی به اموال عمومی و بی تفاوتی به حیف و میل بیت المال ، بی توجهی 

به آستانه تحمل مردم در زیر فشارهای طاقت فرسای معیشتی ، اقتصادی تلاش کرد.
وزیر پیشنهادی اطلاعات خطاب با اشاره به برنامه خود به نمایندگان گفت: یکی از 
وظایف اصلی وزارت اطلاعات صیانت از مردم ایران و صیانت از دارایی های این ملت 
است. یکی دیگر از وظایف بنده انقلابی کردن تشکیلات اطلاعاتی و همپا کردن مردم 
در اطلاعات و همراه و همیار کردن آنان با مجموعه سربازان گمنام کشور در تامین امنیت 

این کشور است.
وی گفت: وظیفه ام این است که تامین امنیت عمومی، آزادی ها، حریم خصوصی، 
رضایت عمومی، حقوق ادیان و اقوام و مذاهب، ارزش ها و هنجارهای جامعه ایران 

اسلامی را محترم بشمارم و از آنها صیانت کنم.
خطیب ادامه داد: همچنان که شعار دولت مردمی است همه تلاش مجموعه را در 
حمایت از تولید ملی بسیج می کنم و بر این نکته توجه دارم که یکی از موانع اصلی در 
مانع زدایی در این سال، معضل فساد اقتصادی است و باید همه تلاش اقتصادی وزارت 

در این جهت بسیج شود.
وزیر پیشنهادی اطلاعات افزود: نکته دیگر این است که همراهی، هم افزایی و تعامل 
با جامعه اطلاعاتی و جهت دهی مجموعه به مسیر صحیح خود، ایجاد تحول و اصلاح 
در آن مجموعه را در برنامه ها و اولویت های خود بگنجانم. تحقق این موارد به سرمایه 
اصلی مجموعه اطلاعاتی یعنی نیروی انسانی و سربازان گمنام وابسته است و امیدواریم 
بتوانیم با تحول مدیریتی و بالندگی در مجموعه، شرایطی ایجاد کنیم که وزارت اطلاعات 

در اجرای شعار تحول رئیس جمهور محترم پیش قدم باشد.
 وی از همه نمایندگان خواست تا مبتنی بر یک برنامه ارائه شده توسط رئیس جمهوری 
وزرای  کاری  پیوستگی  نخوردن  هم  بر  و  مردمی  کابینه  انسجام  حفظ  منظور  به  و 
پیشنهادی در مقطع کنونی به کلیه لیست پیشنهادی رئیس جمهور رای اعتماد داده 
شود تا با اعتماد به نمایندگان ملت و همراهی و معاضدت و هم افزایی دو قوه مسیر بهبود 

شرایط کشور فراهم شود و امید به کشور برگردد.

وزیر پیشنهادی اقتصادو دارایی؛ 

وزارت اقتصاد را با آرایش تحریم ناپذیری 
نوسازی خواهم کرد

و  خارج  اقتصادی  نبرد  ایام  در  داشت:  اظهار  اقتصادودارایی  پیشنهادی  وزیر   
تحریم های داخلی علیه تولیدگران هستیم و اگر عافیت طلب بودم صندلی پاسخگویی 

را نمی پذیرفتم. 
سیداحسان خاندوزی روز یکشنبه در جلسه علنی مجلس با بیان اینکه از اعتماد 
رییس جمهور تشکر می کنم و تلاش می کنم تا نماینده خوبی برای جریان گام دوم 
باشم، اظهار داشت: هزار جهد کردم تا بار وزارت را بر دوش نگیرم و در جلسه اول که 
نهم مردادماه برگزار شد این مسئولیت را پذیرفتم تا پس از توکل و توسل به خدا جامه 
رزم اقتصادی بر تن کنم و برای خدمت دولت مردمی و ایران قوی از تجربه 15 ساله ام در 

سیاست گذاری های ا قتصادی استفاده کنم.
وی با بیان اینکه در ایام نبرد اقتصادی خارج و تحریم های داخلی علیه تولیدگران 

هستیم و اگر عافیت طلب بودم صندلی پاسخگویی را نمی پذیرفتم.
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: می دانم که کار سخت و سنگینی 
است اما به فضل خدا با تیم عازم و جازم و با ایده های تحولی قرار بر این است که از این 
تنگه گذر کنیم و البته چاره ای هم جز عبور موفقیت آمیز از این گذر نداریم که شرط این 

گذار برخورد صادقانه با ناجی واقعی یعنی مردم است.
خاندوزی تاکید کرد: ترجیح رضایت عموم مردم بر اقلیت ذینفع و رانت جو را 
دنبال می کنیم و مردم هم به خوبی این موضوعات را تشخیص می دهند و من بر 
این عهد خواهم بود که گوشی شنوا و چشمی بینا برای شنیدن و دیدن مشکلات 

مردم باشم.
وی بیان کرد: دهه اخیر عرصه اقتصادی دشمنان جنگ علیه یران را تعبیه کردند و 
هدف آنها این است که مردم را مردم را وادار به کرنش کنند غافل از اینکه طبق گفته 
رهبری تنها راه غلبه بر مکر دشمنان تکیه بر سیاست های مقاومتی است و طبق 
گفته شهید سلیمانی ما ملت امام حسین هستیم  و با امید بستن به خدا و ناامید 
بودن از کدخدا و با به میدان آوردن مردم رفع تعارض منافع، گسترش شفافیت، 
سهم از اقتصاد و با عملکرد فراجناحی و به کارگیری نخبگان در این جنگ پیروز 

خواهیم بود.  
وی با بیان اینکه دشمن اتاق جنگ خود را در وزارت خزانه داری آمریکا منستقر کرده، 
ادامه داد:  وزارت اقتصاد باید در خط مقدم خنثی سازی های تحریم ها قرار بگیرد و بنده 

وزارت اقتصاد را با آرایش تحریم ناپذیری نوسازی خواهم کرد.
خاندوزی با بیان اینکه هر چند سیاست های تحریم زدایی دنبال می شود اما همان 
طور که رییس جمهوری اعلام کرد معیشت مردم را منتظر بیگانگان نخواهیم گذاشت، 
گفت: موضوع مهم استفاده از شرکای راهبردی و بهره گیری از ظرفیت شرکای آسیایی 

که غیرقابل تحریم هستند است.
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اصلاح فرآیندها اظهار داشت: 
ساختارها و نهادهای معیوب موجود را با تکیه بر فناوری های نوین اصلاح خواهیم کرد.

وی ادامه داد: چنانچه زمانی واردات بنزین در کشورمان یک تهدید بود و امروز آن را 
به فرصت تبدیل کردیم این امکان در سایر بخش ها هم وجود دارد و می توان تهدیدها 

را به فرصت تبدیل کرد.
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه نقش وزارت اقتصاد در دولت باید ارتقا 
یابد گفت: برای حذف ساختار معیوب فعلی به دنبال بهبود محیط کسب و کار هستیم 
که این موضوع را با حذف مجوزها و مقررات زاید تسهیل امور گمرکی و مالیاتی و ایجاد 

مسیری برای پیش بینی پذیری اقتصاد دنبال می کنیم.
 

گودرزی در مخالفت با وزیر پیشنهادی بهداشت:

بحران فعلی و آینده کشور کمبود پزشک است
نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی گفت: بحران کنونی و آینده کشور 

کمبود پزشک است.
جلسه علنی نوبت عصر یکشنبه 31 مرداد و در جریان بررسی رأی اعتماد به وزرای 
پیشنهادی دلت سیزدهم، عباس گودرزی نماینده بروجرد در مخالفت با وزیر پیشنهادی 
بهداشت و درمان گفت: بحران کنونی و آینده کشور کمبود پزشک است. در سال 72 
که جنابعالی مسئولیت بر عهده گرفتید، 35 دانشکده پزشکی سه هزار و 462 دانشجو 
را تحویل دادید 37 دانشکده  بعد که شما مسئولیت  پذیرش می کردند. 10 سال 

پزشکی، 2 هزار و 90 دانشجو پذیرش می کردند.
وی افزود: عده ای به علت تعارض منافع اجازه نمی دهند کشور ایران پیشرفت کنند. 
سرانه پزشک عمومی در ایران 11.7 و سرانه پزشک متخصص 5.9 و سرانه دندانپزشک 

3.22 به ازای 10 هزار جمعیت است.
گودرزی گفت: دستمزد دندان پزشک عمده خدمات این خدمت را تشکیل می دهد. 

مردم مجبورند به علت کمبود دندان پزشک در این بخش هزینه های زیادی بپردازند.
ایجاد  اینکه  بر  تأکید  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  بروجرد  مردم  نماینده 
زیرساخت های جدید مطالبه ملت ایران در حوزه بهداشت و درمان است، تأکید کرد: 
چین بالاترین آمار کرونا را داشت اما اعلام کرده 92 درصد کرونا را با طب سنتی 
مهار کرده است تا امروز 14 میلیارد دلار برای مبارزه با کرونا از محل صندوق توسعه 
ملی برداشت کرده ایم، اما ریالی برای طب سنتی خرج نشده است، در کشور ما طب 

سنتی مظلوم است.

احزاب چگونه از ركود خارج شوند؟

ناکارامدی احزاب در ایران؛ 
دلایل و راهکارها

 تاریخ فعالیت های احزاب و پدیده تحزب در ایران، به خوبی نشان می دهد که این 
پدیده مهم سیاسی نه در تاریخ معاصر ایران و نه حتی در دوره کنونی موفقیت چندانی 
در اجرایی کردن اهداف و کارکردهای خود نداشته است. در متون و پژوهشهای 
سیاسی، نخبگان علمی و سیاسی تحلیلهای متفاوتی در این زمینه ارائه داده و  دلایل 

متعدد تاریخی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی برای این ناکارآمدی برشمرده اند.
یکی از تأثیر گذارترین این عوامل، بدبینی و ناآگاهی عمومی نسبت به جایگاه 

احزاب بوده است. 
بر خلاف روند تشکیل حزب در غرب که در آن احزاب سیاسی متکی به طبقات 
اجتماعی بودند و هر یک طبقه ای خاص )همچون ثروتمندان زمیندار و فئودال یا 
طبقۀ بورژوازی صنعتی و تجاری، روشنفکران و ...( را نمایندگی می کردند، در ایران 
احزاب سیاسی کمتر به طبقات اجتماعی جامعه وابسته بودند و اساس رقابت حزبی 
آنها ایدئولوژیک بوده است. ضمن اینکه شکل گیری این احزاب در دوره قاجار، در 
پی آشنایی برخی رجال سیاسی و روشنفکران با فرهنگ، تمدن و دموکراسی غربی 
صورت گرفت و این در حالی بود که جامعه ایرانی هنوز با مقتضیات، کارکردها و دلایل 
اهمیت احزاب آشنا نبود.  به این ترتیب احزاب ایران از زمان شکل گیری تاکنون با 
این چالش اساسی مواجه بودند که پیوندهای واقعی با مردم و مطالبات آنها نداشتند 
و از بطن مردم نجوشیده بودند. از این روجامعه ایرانی هیچگاه نتوانست به این پدیده 

وارداتی و ناملموس اعتماد و با آن به صورت کامل همراهی کند.
از این رو می توان گفت با توجه به وارداتی بودن پدیده حزب و ادبیات سیاسی 
سیاسی  گروه های  و  احزاب  جایگاه  به  نسبت  مردم  عامه  تنها  نه  آن،  به  مربوط 
از  بسیاری  حتی  بلکه  بودند،  بی اطلاع  کشور  سیاسی  ساختار  سامان دهی  در 
آنها در ترقی کشور تردید  تأثیر  به  نیز نسبت  و آگاهان سیاسی  تحصیل کردگان 
داشته اند و رویکردها و برنامه های شخصی را ترجیح می دادند. این بی اطلاعی و 
تردیدها هنوز هم در بخش هایی از جامعه وجود دارد و در حال حاضر نیز بخشی از 
بدبینی ها و ذهنیت های نامطلوب نسبت به احزاب سیاسی، از همین بی اطلاعی ها 

و تردیدها ناشی می شود. 
از دلایل مهم دیگر برای بدبینی  و عدم اعتماد عموم مردم نسبت به احزاب، می توان 
به فقدان همسویی عملکرد آنها با باورها، سنتها و اعتقادات عمومی و مذهبی مردم، 
مشخص شدن وابستگی برخی از آنها به قدرتهای بیگانه، دولتی و غیر مستقل بودن 
احزاب و وجود بی صداقتی و شعارزدگی این تشکل ها در طی تاریخ ایران اشاره کرد. 
بدین ترتیب به نظر می رسد راه خارج کردن احزاب از وضعیت رکود و انفعال کنونی 
و افزایش مقبولیت و کارامدی آنها، بر طرف کردن و اصلاح همین پیش زمینه ها 
و دلایل عدم اعتماد جامعه و نخبگان به این نهادهای سیاسی است. یکی از این 
راهکارها افزایش معلومات و بالا بردن سطح آگاهی عموم مردم نسبت به این نهادهای 
سیاسی است. راهکار دیگر نیز مستقل شدن احزاب، قرار گرفتن آنها در جبهه مردم و 
منافع ملی، احترام آنها به باورها، اعتقادات و سنتهای مورد قبول جامعه در کنار تلاش 

برای فرهنگ سازی و رفع چالشهای فکری و فرهنگی حاکم بر آن است. 
پرهیز از طرح شعارها و وعده های غیر عملیاتی در زمان انتخابات و ارائه برنامه 
های واقع بینانه نیز از دیگر عوامل مهمی است که می تواند اعتبار احزاب را در سطح 

جامعه افزایش داده و سبب همراهی و اعتماد هر چه بیشتر جامعه به آنها شود.

ذوالنوری در موافقت با وزیر پیشنهادی اطلاعات:

خطیب در حوادث، انقلابی تر و پیشروتر 
از بقیه بوده است

 نماینده مردم قم درباره وزیر پیشنهادی اطلاعات، گفت: در عملکرد خطیب 
سرسوزنی که بوی انقلابی گری آن کم باشد ندیدیم و او در همه حوادث، انقلابی تر 

و پیشروتر از بقیه بوده است. 
مجتبی ذوالنوری در موافقت با وزیر پیشنهادی اطلاعات گفت: همه عزیزان از 
دلسوزان نظام و ارزشی هستند اما برخی مطالب نیاز به تشریح و تفصیل دارد. عمده 
این مطالب مرتبط با حوزه انتخابیه من در قم است. آشنایی چند ده ساله ای با جناب 
خطیب دارم، دوستانی که اظهارنظر می کنند شاید به اندازه من شناخت عمیقی بر 
مبنای قضاوت منصفانه نداشتند. عضو کمیسیون امنیت ملی ادامه داد: با خانواده 
ارزشی، انقلابی و ولایی آقای خطیب کاملا آشنایی دارم.  او از آغاز جنگ نقطه ای را 
که برای نقش آفرینی انتخاب کرد اطلاعات جنوب بود و در همان ماموریت ها جانباز 
شدند. وقتی کمونیست ها و منافقان مسجد سلیمان را محل تاخت و تاز خود قرار 
دادند او  و چند روحانی دیگر به آنجا رفتند و شرایط را تغییر دادند.   ذوالنوری گفت: 
قبل از حضور خطیب به عنوان مدیرکل، حین حضور او در سه دوره و پس از حضور او، 
عضو شورای تامین قم بودم و مهمترین حوادث در آن دوران در قم رقم خورد. رییس 
دولت اصلاحات دیداری با آقای منتظری داشت و سخنان او پخش شد که تحریک به 
آشوب می کرد که برو و جلوی رهبر انقلاب بنشین که این اختیارات را می خواهم و اگر 
ندادند استعفا بده و با مردم مطرح کن. قم یکپارچه آشوب شد و حوادثی که منجر به 
حصر آقای منتظری شد. وی ادامه داد: در تمام این ادوار شورای عالی امنیت ملی که 
رییس آن خاتمی بود منتظری در حصر بود و همینطور تا به امروز و قبل از این دولت 
اینطور بوده و چه کسی باید حصر را بر می داشت؟ کاملا در جریان ریز مسایل پشت 
پرده هستم، چه کسی می تواند این موضوع را نفی کند؟   ذوالنوری افزود: ماجرای 
دراویش گنابادی و ماجرای مسجد محمدیه و تمام این حوادث، من در جریان ریز 
مسایل پشت پرده بودم و سر سوزنی در عملکرد خطیب و کاری که بوی انقلابی گری 

آن کم باشد ندیدم و در همه حوادث انقلابی تر و پیشروتر از بقیه بود.
ذوالنوری یادآور شد: خطیب یکبار با نظر شخص خاتمی و بار دوم با نظر شخص 
احمدی نژاد عزل می شود. اول اگر خطیب کج رفته است پس احمدی نژاد درست 
دفتر  حفاظت  مسوول  نژاد  احمدی  آقای  سوی  از  عزل  از  پس  خطیب  می رود. 

اطلاعات در قم شد.

رییس كمیسیون اقتصادی مجلس:

شرایط خاص کرونایی کشور در زمان 
انتقال قدرت فراموش نشود

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی از رییس قوای مقننه و مجریه 
انتقال قدرت، شرایط خاص  و  پیشنهای دولت  وزرای  انتخاب  زمان  در  خواست 

کرونایی کشور فراموش نشود. 
»محمدرضا پورابراهیمی« روز یکشنبه و در چهارمین نشست بررسی صلاحیت 
وزرای پیشنهادی دولت در مجلس شورای اسلامی در تذکری بر اساس ماده 202  و 
204 آیین نامه داخلی مجلس گفت: شرایط کشور  به نحوی است که در حال انتقال 
دولت دوازدهم به سیزدهم هستیم و تا پایان همین هفته وزرای پیشنهادی دولت با 

رای مجلس در وزارتخانه های مربوطه مستقر خواهند شد.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: اما در این فاصله زمانی شاهد اتفاقات 
عجیب و غریبی هستیم و به رغم اینکه هنوز وزرای پیشنهادی دولت تعیین تکلیف 
از  بخش  در  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون  وزارت  رسیده  خبر  گذشته  روز  نشدند، 

مجموعه های خود از جمله سازمان شستا تغییراتی ایجاد کرده است.
نماینده مردم کرمان و راور ادامه داد: این شرایط با آنچه که ما در حال انتقال قدرت 
با انتخاب وزرای پیشنهادی هستیم مغایر است که باید در این باره رییس جمهوری یا 

معاون اول ایشان ورود کرده و این شرایط را بررسی کنند.
وی با اشاره به شرایط خاص کرونایی کشور با تشکر از همه افرادی که در این حوزه 
تلاش کرده و زحمت کشیدند، گفت: دراین زمان که نمایندگان مجلس و دولت 
برای انتخاب وزرای پیشنهادی فعال هستند، دولت مستقر شرایط خاص کرونایی را 

فراموش نکند و رسیدگی به این موضوع مهم نیز کمرنگ نشود.
پور ابراهیمی خاطرنشان کرد: تا زمانی که وزیر پیشنهادی دولت در وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی مستقر می شوند، باید در این باره تدبیرهای لازم انجام شود.

قالیباف در پاسخ به تذکر پورابراهیمی گفت: رییس جمهوری محترم مستقر 
هستند و معاون اول ایشان نیز اکنون در مجلس حضور دارند و  حتی زمانی که رییس 
جمهوری مستقر نبودند، تمشیت امور در دست ایشان بود و آقای مخبر می توانند در 

این زمینه پیگیری های لازم را انجام دهند.

اخبار

 

 رییس جمهوری در دیدار وزیر امور خارجه ژاپن با تاکید بر ضرورت آزادسازی 
منابع ارزی مسدودشده ایران در ژاپن، گفت: تاخیر در آزادسازی دارایی های 

ایران در بانک های ژاپنی توجیه پذیر نیست. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز یکشنبه در دیدار وزیر امورخارجه ژاپن با 
قدردانی از کمک های انسان دوستانه ژاپن برای مقابله با کرونا، ابراز امیدواری 
کرد که تدوام همکاری های دو کشور در این زمینه به ریشه کنی بیماری 

عالمگیر کرونا در دو کشور و جهان کمک کند.
ارزی  منابع  آزادسازی  ضرورت  بر  تاکید  با  دیدار  این  در  رییس جمهوری 
مسدودشده ایران در ژاپن خاطرنشان کرد: تاخیر در آزادسازی دارایی های 

ایران در بانک های ژاپنی توجیه پذیر نیست.
ایران با اصل مذاكره مشکلی ندارد

رییسی در پاسخ به اظهارات وزیر امور خارجه ژاپن مبنی بر ضرورت و اهمیت 
اجرای برجام به عنوان یک توافق بین المللی، گفت: ایران به همه تعهدات 
خود در برجام پایبند بوده و این آمریکایی ها هستند که به تعهدات خود عمل 
نکرده و یک جانبه از این توافق بین المللی خارج شدند و تحریم ها را گسترش 

دادند.
وی با اشاره به اینکه اروپایی ها نیز بدنبال آمریکا از عمل به تعهدات خود در 
برجام سرباز زده اند، تصریح کرد: به طور طبیعی از کشوری که به تعهدات خود 
پایبند بوده باید تقدیر کرد و اگر کشوری از برجام خارج شده و به تعهدات خود 
عمل نکرده باید مورد مواخذه قرار بگیرد و آمریکایی ها باید به افکار عمومی 
جهان پاسخ دهند که چرا به تعهدات خود در برجام عمل نکرده و از این توافق 

بین المللی خارج شده اند.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه ایران با اصل مذاکره مشکلی ندارد، تصریح 
کرد: با چه توجیهی تحریم های آمریکا علیه ملت ایران باید همچنان ادامه 

داشته باشد.
حضور آمریکایی ها در افغانستان تهدید آفرین بوده است

آیت الله رییسی در بخش دیگری از این گفت و گو با اشاره به تحولات اخیر 
در افغانستان با استقبال از تلاش های ژاپن و دیگر کشورهای منطقه برای 
کمک به برقراری صلح و ثبات در افغانستان و منطقه، گفت: جمهوری اسلامی 
ایران همواره از صلح و ثبات در افغانستان حمایت کرده و حمایت می کند البته 

معتقدیم که در افغانستان باید خود افغانستانی ها تصمیم بگیرند.
رییس جمهوری با بیان اینکه دخالت بیگانگان باعث شده که مشکلات 
افغانستان ادامه داشته باشد، تاکید کرد: حضور آمریکایی ها در کشورهای 
منطقه از جمله افغانستان نه تنها امنیت ساز نبوده بلکه تهدید آفرین نیز بوده و 
امروز آمریکایی ها بعد از 20 سال اعتراف می کنند که حضورشان در افغانستان 
اشتباه بوده است که بی تردید در آینده نزدیک در مورد دیگر کشورهای منطقه 

و همچنین خلیج فارس نیز شاهد این اعتراف خواهیم بود.
آیت الله رییسی همچنین تامین امنیت آب های منطقه ای و بین المللی را به 
نفع همه دانست و اظهار داشت: ایجاد هرگونه ناامنی در منطقه را برای امنیت 

منطقه ای و بین المللی خطرناک می دانیم و با آن مخالفیم.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه اگر قدرت طلبی به هر شکلی در دنیا شکل 
بگیرد، به نفع هیچ ملت و منطقه ای نخواهد بود، گفت: زورگویی آمریکایی ها، 
استقلال، آزادی و هویت ملت ها را تهدید می کند و مقابله کشورها با یکجانبه 

گری و یکه تازی قدرت های زورگو یک ضرورت است.
توكیو همواره از برجام به عنوان یک توافق بین المللی

 حمایت كرده است
»توشیمیتسو موتگی« وزیرامور خارجه ژاپن نیز در این دیدار با تبریک آغاز به 
کار رییس جمهوری اسلامی ایران، بر توسعه و تعمیق روابط دیرینه دو کشور 
تاکید کرد و گفت: ایران و ژاپن از دیرباز روابط دوستانه و خوبی داشته اند و تردید 
ندارم که در دوره فعالیت دولت جدید نیز این روابط ادامه داشته و بیش از پیش 

توسعه خواهد یافت.
وزیر امور خارجه ژاپن با تاکید بر تلاش این کشور برای برقراری صلح و ثبات در 
منطقه، گفت: توکیو همواره از برجام به عنوان یک توافق بین المللی حمایت 
کرده و بر این باور هستیم که احیای برجام به نفع همه بوده و می تواند به حل و 

فصل مشکلات از مسیر گفت و گو و مذاکره کمک کند.
موتگی در ادامه با ابراز نگرانی از تحولات اخیر درافغانستان، بر ضرورت توقف 
خشونت و حفظ جان مردم تاکید کرد و گفت: توکیو از تلاش های دیپلماتیک 
کشورهای منطقه برای تحقق صلح و ثبات و آرامش در منطقه حمایت می کند 
و موضع اصولی ما این است که مشکلات و مسائل را باید از مسیر مسالمت آمیز 

وگفت و گو حل و فصل کرد.

رییسی در دیدار وزیر امورخارجه ژاپن:

 تاخیر درآزادسازی دارایی های ایران در ژاپن توجیه پذیر نیست

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: 
دشمن در مساله کرونا با عملیات روانی سخت مردم ما را 
تحت هجوم قرار داده و امروز این فشار به حدی است که 
شما هر کار مثبتی هم انجام بدهید، این جهان ستمگر 
و ظالم، چهره و سیمای هر خدمتی را می خواهد تغییر 

دهد. 
سردار حسین سلامی روز یکشنبه در نشست بررسی 
وضعیت کرونا در استان کرمان افزود: ما یک تفاوت با 
همه عالم داریم که در تقاطع سه پدیده خطرناک کرونا، 
تحریم فشرده و ناعادلانه و عملیات روانی علیه ملت 
ایران ایستادیم. وی تصریح کرد: شما واکسن هم که 
می سازید همه حمله می کنند که چرا در تهران این 
تعداد واکسن ساخته می شود یا مثلا چرا این واکسن 

ها اینطوری است.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اظهار 
داشت: اگر به صحنه نگاه کنیم ما نمی توانیم از پول 
این ملت که در بانک های کشورهای دیگر توسط آمریکا 

بلوکه شده برای تهیه دارو، واکسن و اقلام درمانی و 
دارویی استفاده کنیم و سال هاست می بینیم کودکان 
معصوم و مظلوم مبتلا به بیماری پروانه ای تحت تحریم 
ظالمانه و ناعادلانه آمریکایی ها هستند و نمی توانیم 

برای آنها دارو تهیه کنیم.
به  مطلق  اعتمادی  بی  دلیل  به  ما  کرد:  بیان  وی 
دشمن اجازه نمی دهیم تا دشمنان واکسن را در بدن 
استراتژی  در  دانیم  می  چون  کنند،  تزریق  ما  مردم 
دشمن فلج سازی مردم ایران یک هدف قطعی است 
که اول این را با تحریم اقتصادی رقم زده اند تا مردم ما 

را فلج کنند.
سردار سلامی ادامه داد: استفاده از سلاح بیولوژیک 
جزو لاینفک راهبرد نظامی دشمنان ماست و نمی شود 
اجازه داد دشمن این واکسنی را که نمی دانیم چیست 

به مردم ما تزریق کنند.
وی تاکید کرد: دشمنان با عملیات روانی می خواهند 
نیازمند، ذلیل و وابسته نشان دهند در  را  همواره ما 

اند پاسخ این تناقض را  حالی که هیچگاه نتوانسته 
بدهند که چگونه در این شرایط پرخطر که جان انسان 
ها مورد تهدید قرار گرفته است، سخن از ارسال واکسن 
می زنید اما در مقابل پول ملت را بلوکه و آنها را مورد 

تحریم ناعادلانه و حداکثری قرار داده اید.
فرمانده سپاه پاسدارن انقلاب اسلامی تصریح کرد: 
ملت ایران اعتمادی به کشورهایی که چنین آرزویی در 
سر می پرورانند، ندارد لذا واکسن مورد نیاز خود را از 
کشورهایی که از سلامت واکسن آنها اطمینان و آگاهی 
داریم یا در کشور خودمان تولید می شود، تامین می 

کنیم.
وی افزود: آیا کسی می تواند تضمین دهد آمریکایی 
ها با واکسن، مردم ما را به بیماری پیچیده، خطرناک 
و غیرقابل درمان دیگری مبتلا نکنند و ما تحت چنین 
شرایطی داریم عمل می کنیم؛ در این شرایط ما باید 
یک شکر الهی از کادر درمان و همه عزیزان که در این 

عرصه کار می کنند داشته باشیم.

سردار سلامی: 

مردم در مساله کرونا تحت عملیات روانی سخت قرار دارند

دبیر شورای عالی امنیت ملی در دیدار وزیر امور خارجه ژاپن تاکید کرد: تداوم 
سیاست های تنش زای آمریکا عواقب فوق العاده خطرناکی برای امنیت و ثبات منطقه 

و جهان دارد.
موتگی توشیمیتسو وزیر امور خارجه ژاپن که به تهران سفر کرده است پیش از ظهر 
روزیکشنبه با دریابان علی شمخانی، نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی 

امنیت ملی دیدار و گفتگو کرد.
شمخانی در این دیدار با اشاره به سوابق طولانی روابط میان دو کشور بر ضرورت 
گسترش کیفی مناسبات فی مابین بدون دخالت و تاثیر پذیری از طرف ثالث تاکید 
کرد. دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: ظرفیت های فراوانی برای ارتقاء سطح روابط 
دو کشور به ویژه در حوزه اقتصادی وجود دارد که شایسته ریل گذاری جدید در تعامل 

با دولت جدید ایران است. 
شمخانی، حفظ امنیت آبراه های بین المللی را از راهبرد های اصلی جمهوری 
اسلامی ایران برشمرد و حضور نیرو های بیگانه در خلیج فارس را مخل ثبات و امنیت 
پایدار در این منطقه دانست. دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان، وارد کردن 

رژیم جعلی صهیونیستی در سازوکار سنتکام را قرینه ای جدی در تدوام سیاست های 
ناامن ساز آمریکا ارزیابی کرد و افزود: استمرار این سیاست تنش زا تبعات فوق العاده 

خطرناکی برای امنیت و ثبات منطقه ای و جهانی خواهد داشت.
شمخانی با تبیین رویکرد های کشورمان در خصوص برجام، نقض تعهدات و خروج 
غیر مسئولانه آمریکا از برجام و تداوم سیاست های ترامپ توسط دولت بایدن را عامل 
اصلی شرایط کنونی ذکر و تصریح کرد: راه برون رفت از بن بست ایجاد شده توسط 

آمریکا، تامین حقوق حقه ملت ایران است.
موتگی توشیمیتسو وزیر امور خارجه ژاپن نیز در این دیدار با ابراز علاقه دولت این 
کشور به ارتقاء سطح مناسبات میان توکیو و تهران، اظهار امیدواری کرد؛ روابط دوکشور 

با روی کار آمدن دولت جدید در تهران بیش از پیش گسترش یابد. 
وزیر امور خارجه ژاپن با اشاره به اهمیت برجام به عنوان یک توافق بین المللی 

تصریح کرد برای احیای برجام آمریکا باید دست از زیاده خواهی بر دارد.
وی همچنین بر ضرورت افزایش همکاری های دو کشور در خصوص مبارزه با بیماری 

کرونا و تبادل تجربیات تاکید کرد.

شمخانی در دیدار وزیر امورخارجه ژاپن تاکید کرد:

تهدید امنیت منطقه با تداوم سیاست های تنش زای آمریکا 

سخنگوی ستاد ملی کرونا گفت: طبق برنامه ریزیهای 
انجام شده تا اول آبان ماه سال جاری واکسیناسیون 

افراد تا 30 سال در کشور انجام می شود. 
 »علیرضا رییسی« شنبه شب در برنامه گفتگوی ویژه 
خبری شبکه دوم سیما، افزود: تلاش های برای واردات 
60 میلیون واکسن کرونا انجام شده و 2 یا 3 هفته اینده 
داخلی  واکسن  تولید  میزان  در  بزرگی  تحول  شاهد 

خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه از مهرماه سال جاری هر ماه 10 تا 
15 میلیون واکسن داخلی در کشور تولید خواهد شد، 
گفت: خوشبختانه در 4 جلسه ای که با حضور معاون 
اول رییس جمهور برگزار شده هرگونه مشکلات تامین 
واکسن برطرف شده و بزودی مشکلات تزریق واکسن 

نیز برطرف خواهد شد.
سخنگوی ستاد ملی کرونا تاکید کرد: مردم مطمئن 
باشند که واکسیناسیون کرونا در شرایط خوبی ادامه 
جمهوری  رییس  که  همانطوری  و  داشت  خواهد 
اسلامی ایران تاکید کردند، اولویت اول دولت کرونا و 
تامین سلامتی مردم است و دولت برای تامین واکسن 

هیچ گونه مشکل ارزی ندارد.
کشور  در  کرونایی  های  محدودیت  به  اشاره  با  وی 
افزود: پیک پنجم کرونا در دو استان یزد و سیستان و 
بلوچستان نزولی شده و 3 استان شمالی نیز میلی 
متری نزولی شده اند و سایر استان ها هنوز در پیک 

پنجم کرونا قرار دارند و هنوز به قله نرسیده اند.
رییسی با بیان اینکه خیز پنجم کرونا در 90 درصد 
استان ها بسیار بلند بوده است گفت: این نشان می 

دهد با وجود رعایت پروتکل ها و اعمال محدودیت ها  
مدت کرونا در پیک پنجم بسیار طولانی بوده است.

این دوره  یادآورشد: در  سخنگوی ستاد ملی کرونا 
اصناف نیز همکاری خوبی داشتند و بیش از 80 درصد 
اصناف در رعایت محدودیتها همکاری کردند و مهلت 
تمدید اظهارنامه مالیاتی اصناف نیز تا هفتم شهریورماه 
سال جاری تمدید شده تا از ازدحام اصناف در مراکز 

مالیاتی جلوگیری شود.
وی در خصوص عدم تحویل واکسن توسط برخی 
از کشورهای جهان اظهارداشت: برخی از کشورهای 
به  نکردند  واکسینه  را  خود  مردم  که  زمانی  تا  جهان 
کشوری واکسن تحویل ندادند و در حالی که ما با کشور 

چین و روسیه قرارداد داشتیم اما به ما واکسن ندادند.
سخنگوی ستاد ملی کرونا افزود: در چین هم اکنون 
به یک میلیارد و 600 میلیون نفر واکسن زدند و کشور 
کانااد 3.7 نیاز خود واکسین خریده، اما امریکا تا زمانی 
که 50 درصد مردم خود واکسن نزد، واکسن به کانادا و 

هیچ کشوری تحویل نداد.
رییسی با بیان اینکه با از طریق کوواکس بهداشت 
جهانی 16 میلیون واکسن خریداری شده اما تاکنون 
به ما تحویل نداده اند گفت: این در حالی است که در 
اجرای طرح شهید سلیمانی عزیران ما در بسیج یک کار 
پایداری را آغاز کرده اند تا با همکاری سایر دستگاه های 
اجرایی واکسیناسیون را با سرعت بیشتری انجام دهند.
با اعمال پروتکل های بهداشتی به دنبال بازگشایی 

مدارس هستیم 
وی در خصوص بازگشایی مدارس نیز گفت: در جلسه 

ستاد ملی کرونا تصمیم بر این شده است که دو گروه در 
وزارت بهداشت و آموزش و پرورش تشکیل تا با تدوین 
آورند  عمل  به  را  لازم  اقداما  بهداشتی  های  پروتکل 
هرچند که رویکرد ستاد ملی کرونا بازشگایی حضوری 

مدارس است.
سخنگوی ستاد ملی کرونا از بازگشایی مدارس از اول 
مهرماه سال جاری به صورت مجازی خبرداد و افزود: 
از حدود 112 هزار مدرسه در کشور 62 هزار و 500 
مدرسه زیر 100 نفر دانش آموز دارد و تصمیم بر این 
است که در صورت بازگشایی داری هیچ کلاسی نباید 

بیش از 15 نفر دانش آموز داشته باشد.
وی گفت: هم اکنون 85 درصد معلمان و کادر اداری 
آموزش و پرورش واکسینه شده اند و در هفته جاری 
و  رسد  می  پایان  به   معلمان  اول  دوز  واکسیناسیون 
دوز دوم واکسیناسیون معلمان و کادرهای اداری نیز 
بسرعت انجام خواهد شد، زیرا تعطیلی مدارس آسیب 
بسیار بیشتری دارد و ما با اعمال پروتکل های بهداشتی 

به دنبال بازگشایی مدارس هستیم.
دکتر مسلم چشمی مسئول کمیته پایش و ارزیابی 
برنامه  این  در  قرارگاه جهادی طرح شهید سلیمانی 
گفت: برای اجرای طرح شهید سلیمانی بسیج وارد 
ما  هدف  کرونا  بیماری  زنجیره  قطع  و  شده  میدان 
افزود: هم اکنون 142 مرکز  در این طرح است. وی 
واکسیناسیون کرونا توسط بسیج اداره می شود و بسیج 
در 540 مرکز واکسیناسیون مشارکت دارد و در سه محور 
مراقبتی و حمایتی از بیماران کرونایی، بر رعایت پروتکل 

های بهداشتی نظارت دارد.

سخنگوی ستاد ملی كرونا:

واکسیناسیون ۳۰ ساله ها تا اول آبان انجام می شود

محمد مهدی مظاهری*
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10 اشتباه در مصرف داروها ؛  نوشیدن آب و ۵ تاثیر شگفت انگیز آن روی مغز!
قرار نیست همه ما خودمان را مجبور به نوشیدن آب به میزان 8 لیوان یا بیشتر 

کنیم چون میزان نیاز افراد مختلف به آب متفاوت است.
کافیست مطمئن شوید آنقدر آب نوشیده اید که بدن تان هیدراته است و کم 
آبی بدن به کلیه ها، کبد و یا حتی قلب تان آسیب نمی زند. البته ناگفته نماند 
که ارتباطی قوی بین نوشیدن آب و حفظ سلامت مغز نیز وجود دارد چون مغز 
شما بیشترین نیاز به انرژی را دارد. بهترین راه برای هیدراته ماندن، نوشیدن 
جرعه های کوچک آب در هر ساعت است. با این کار شما می توانید شاهد 5 

اتفاق شگفت انگیز در بدن باشید:
بهبود عملکرد مغز: توازن دقیق میان آب و عناصر دیگر بدن، برای بهبود 
باشید،  به آن آگاهی داشته  باید  عملکرد مغز ضروری است. نکته ای که 
نوشیدن آب بلافاصله بعد از بیدار شدن از خواب است چون در این زمان سلول 
های مغز نیاز به هیدراتاسیون دارند. شما 7 تا 9 ساعت را صرف خوابیدن می 
کنید و حتی اگر عرق نکنید، باز هم بدن تان مقادیری آب از دست می دهد. در 
واقع تنفس در خواب منجر به کاهش رطوبت بدن می شود. بعد از بیدار شدن 
از خواب آب و یا میوه های آبدار را برای جلوگیری از کم آبی بدن انتخاب کنید.
افزایش تمركز: کم آبی شدید بدن خود را با سرگیجه یا خشکی شدید پوست 
نشان می دهد و البته یک عارضه دیگر هم دارد و آن از دست دادن چابکی 
حافظه است. در این زمان مغز شما به سرعت به محرک ها پاسخ نمی دهد. در 
این زمان نوشیدن قهوه یا چای شاید تا حدی کمک کننده باشد ولی شما نمی 
توانید تمام روز از این نوشیدنی ها استفاده کنید. شما نیاز به نوشیدن جرعه 

های آب هر 45 دقیقه یکبار دارید تا بتوانید به افزایش تمرکزتان کمک کنید.
بهبود خلق و خوی: ممکن است برای شما عجیب باشد که نوشیدن آب 
کافی با بهبود سلامت روان ارتباط مستقیم دارد. همانطور که شنیدن صدای 
آب منجر به بهبود خلق وخوی می شود، نوشیدن آب نیز با کاهش و دفع سموم 
از بدن، و از بین رفتن سلول های مرده منجر به سلامت روان می شود. توشیدن 
آب کافی همچنین باعث تعادل فرایندهای شیمیایی می شود که علت راه 

اندازی مجدد ذهنی هستند.
به  رفتن  از  قبل  آب،  لیوان  نیم  فقط  اگر  حتی  خواب:  كیفیت  بهبود 
رختخواب بنوشید، به کیفیت خواب شبانه خود کمک زیادی کرده اید. آب 
جریان خون به مغز را افزایش می دهد و منجر به افزایش اکسیژن رسانی به 

مغز می شود.
بهبود حافظه: کم آبی منجر به عدم تعادل هموستاتیک و به عبارت دیگر 
از جمله کاهش حافظه.  از اختلالات در بدن می شود؛  شروع یک سری 
بنابراین برای فعال نگه داشتن حافظه خودنیاز به نوشیدن حداقل 8 لیوان آب 
در روز دارید. زمانی که بدنتان دچار کمبود آب می  شود، نمی  توانید درست 

فکر کنید ضمن این که دچار سردرد نیز می شوید.

پاسخ به این سوال که چرا کلیه ها درد می گیرند بسیار متنوع است. فقط 
درد کلیه به تنهایی کافیست تا قانع شوید که به پزشک مراجعه کنید، زیرا 
تمام بیماری های کلیوی باید هر چه سریع تر مداوا شوند تا از پیامدهای 

خطرناک آن جلوگیری شود.
اولین چیزی که باید بدانید این است که عادی نیست که کلیه ها درد 
بگیرند و دقیقا به همین علت چنین علامتی باید کاملا جدی گرفته شود؛ 
اما باورهای اشتباه زیادی درباره درد کلیه ها وجود دارد. بیشتر افراد عقیده 
دارند که احساس درد و ناراحتی در کلیه ها به این دلیل است که پهلوهای 
خود را به درستی نپوشانیده اید و سرما وارد بدنتان شده و کلیه هایتان 
اصطلاحا سرما خورده و درد گرفته اند؛ اما این باور و دیگر باورهای مشابه 

کاملا اشتباهند.
ضمنا افراد معمولا نمی  توانند محل دقیق درد را تشخیص دهند. گاهی 
ممکن است تعجب کنید چرا کلیه تان درد گرفته است اما در واقع دردی که 

دارید مربوط به کلیه نیست.

چرا كلیه ممکن است درد بگیرد؟
دارند.  بدن  در  مهمی  بسیار  نقش  که  حیاتی اند  اندام هایی  کلیه ها 
کلیه ها خون را فیلتر می کنند تا تمیز بماند و از نظر شیمیایی آن را متعادل 
می نمایند. کلیه ها هر روز تقریبا 190 لیتر خون را تصفیه کرده و 2 لیتر 

ضایعات دفع می کنند. 
کلیه ها در پشت شکم قرار دارند، دقیقا زیر دنده ها و در هر دو سمت 
ستون فقرات. وقتی کلیه ها درد می گیرند، بیمار احساس درد را در وسط 
کمر یا پهلوها تجربه می کند. گاهی فقط یک سمت درد می گیرد، اما 

همه ی کمردردها ناشی از درد کلیه نیستند.
خیلی از بیماری های کلیوی تا زمانی که گسترش پیدا نکنند تشخیص 
داده نمی شوند. دلیل درد کلیه ها می تواند متفاوت باشد؛ از وجود سنگ 

کلیه گرفته تا سرطان کلیه.
کیست کلیه شاید تا زمانی که به اندازه مشخصی نرسد علامتی نداشته 
باشد. وقتی چنین اتفاقی می افتد، باعث درد شدید کمر یا درد در پایین 

کمر می شود. همچنین ممکن است بیمار دچار سردرد و خون در ادرار هم 
بشود

سنگ كلیه
سنگ کلیه که به آن نفرولیتیاز نیز می گویند باعث درد یا قولنج شدید 
در کلیه ها می شود. تجمع مواد در ادرار، سنگ کلیه را شکل می دهد. 
سنگ های کلیه گاهی به کوچکی یک دانه ماسه هستند اما می توانند به 

اندازه یک دانه مروارید هم برسند.
وقتی سنگ ها بسیار ریزند آزادانه در مجاری ادرار حرکت می کنند و بدن 
نیز معمولا بدون هیچ علامتی آن ها را دفع می کند؛ اما وقتی سنگ بزرگ تر 
است باعث درد شدیدی می شود که به صورت امواجی از درد در کمر یا 

پایین شکم احساس شده و با حرکت تشدید می شود.
معمولا این درد در یک سمت وجود دارد؛ اما با گذشت چند ساعت 
ممکن است به سمت کشاله ران و ناحیه تناسلی برود. هیچ وضعیتی از 
بدن نمی تواند درد سنگ کلیه را تسکین دهد و اغلب با تهوع، استفراغ یا 

خارش و سوزش ادرار همراه است.
عفونت

کلیه ها به دلیل عفونت نیز می توانند دردناک شوند. معمولا این عفونت 
از میزنای یا مثانه شروع شده و سپس به کلیه ها می رسد. عفونت می تواند 
آسیب دائمی به کلیه ها بزند یا به جریان خون نیز سرایت کرده و زندگی فرد 

را تهدید نماید.
یکی از علائم عفونت کلیه، کمردرد شدید و مداوم و ضمنا سوزش و درد 
هنگام ادرار کردن است. بیمار احساس می کند مکررا باید دستشویی برود 
و ادرارش بوی نسبتا تندی دارد. همچنین غیرمعمول نیست که بیمار دچار 

تهوع و استفراغ و تب و لرز هم بشود.
بیماری كلیه پلی كیستیک یا كیست كلیه

کیست کلیه شاید تا زمانی که به اندازه مشخصی نرسد علامتی نداشته 
باشد. وقتی چنین اتفاقی می افتد، باعث درد شدید کمر یا درد در پایین 
کمر می شود. همچنین ممکن است بیمار دچار سردرد و خون در ادرار هم 

بشود.
می شود  باعث  که  است  ژنتیکی  بیماری  یک  پلی کیستیک  کلیه 
کیست هایی به صورت گروهی در کلیه رشد کرده و جلوی عملکرد درست 
آن را بگیرند. این کیست ها موجب درد پهلو یا کمر شده و اغلب ایجاد سنگ 

کلیه و عفونت های مکرر نیز می کنند.
دیگر علت های درد كلیه

شوند.  دردناک  نیز  هیدرونفروزیس  دلیل  به  می توانند  کلیه ها 
هیدرونفروزیس یک التهاب کلیوی ناشی از تجمع ادرار است که درد شدید 

در کمر و خون در ادرار و تب ایجاد می کند.
این درد می تواند ناشی از ترومبوز ورید کلیوی نیز باشد که یک مشکل 
جدی و خطرناک بوده و درد شدیدی در کمر بیمار، پشت دنده ها و لگن 

ایجاد می کند.
آسیب و ضربه  و همچنین بارداری نیز می توانند باعث درد کلیه شوند. 
در بارداری به خاطر تغییراتی که در ستون فقرات به دلیل وزن شکم ایجاد 

می شود، کلیه ها درد می گیرند. 
درد در یک سمت کمر یا پشت و شکم همراه با هماچوری )خون در ادرار( 

می تواند علامت سرطان کلیه باشد.

چرا كلیه ها درد می گیرند؟

درمان های خانگی برای مبارزه دلایل ایجاد درد در کلیه ها
با التهاب معده

التهاب معده بخصوص در میان زنان عارضه ای شایع است و در نتیجه استرس 
بیش از حد، مصرف غلط مواد غذایی، مشکلات گوارشی، یبوست و ... خود را 

نشان می دهد.
التهاب معده خود را با درد شکم و نفخ شدید نشان م یدهد و این در حالی است 
که تغییر عادات غذایی در کنار برخی از درمان های خانگی ساده، می تواند 

متوسل شدن به داروها را کاهش داده و التهاب معده را از بین ببرد:
مصرف آنتی اكسیدان ها: مواد غذایی غنی از آنتی اکسیدان به مبارزه با 
التهاب شکم می روند و تحقیقات نشان داده مصرف روزانه 2 تا 4 وعده آنتی 
اکسیدان موجود در زغال اخته، سیب، پیاز، سیر، کرفس و ... منجر به از بین 
رفتن علائم نفخ نیز خواهد شد. این خوراکی ها همچنین حاوی فلاونوئیدها برای 

جلوگیری از رشد هلیکوباکترپیلوری هستند.
خوردن فیبر كافی: یک رژیم غذایی غنی از فیبر به هضم موثرتر مواد غذایی و 
کاهش التهاب معده کمک می کند. سبزیجات و میوه ها، غلات کامل، آرد کامل 

و برنج قهوه ای غنی از فیبر هستند.
میخک: نوشیدن 20 قطره از عصاره میخک همراه با نیم لیوان آب، هر روز 
صبح با معده خالی یک راه موثر برای مبارزه با نفخ شکم و از بردن التهاب معده 
است. میخک می تواند ترشح مایع گوارشی را تحریک کند که این امر به حرکت 
غذا در طول لوله گوارش و تجزیه مواد غذایی دیر هضم مانند پروتئینها، چربیها و 

نشاسته کمک می کند.
آب لیمو: لیمو دارای خواص قلیایی است و این یعنی مصرف لیمو می تواند 
اسید معده را خنثی کند. اسید معده خود آغازگر بسیاری از مشکلات گوارشی 
است. نوشیدن یک لیوان آب لیموی گرم با معده خالی و در اوایل صبح برای 

دستگاه گوارش بسیار مفید است.
دارچین: دارچین بعنوان ادویه ای برای کاهش قند خون بالا شناخته شده 
است) درمان های گیاهی و طبیعی دیابت(، اما این ادویه همچنین برای سرعت 
دادن به هضم، تجزیه مواد غذایی و برطرف کردن نفخ نیز فوق العاده موثر است. 
دارچین به هضم هرغذایی که شما می خورید کمک می کند، بنابراین اضافه 
ابتداست.  از همان  نفخ  از  برای جلوگیری  به غذاها راهی مطمئن  آن  کردن 
هرچند، طعم دارچین با هر غذایی متناسب نیست، ولی در عوض می توانید آن 

را بعد از غذا یا هر زمانی از روز با چای گرم میل کنید.
رازیانه: در برخی فرهنگها، افراد عادت دارند که تقریبا بعد از هر وعده غذایی 
دانه رازیانه را بجوند. دانه رازیانه به شکسته شدن و تجزیه غذاها در معده کمک 
کرده و سرعت هضم را افزایش می دهد به همین دلیل سریعا نفخ را مهار می کند. 
رازیانه بنا بر بسیاری دلایل، دمنوشی فوق العاده برای دوران قاعدگی محسوب 
می شود. طعم رازیانه مشابه طعم شیرین بیان بوده با این تفاوت که از آن خوش 
طعم تر است. این گیاه بخاطر طعم و مزیتهایی که برای گوارش دارد معمولا در 

آشپزی ایتالیایی استفاده می شود.
از بهترین گیاهان برای  نعناع همواره گیاهی شناخته شده و یکی  نعناع: 
جلوگیری از نفخ محسوب می شده است. نعناع هم به شکسته شدن غذاها در 
معده شما کمک کرده، حالت تهوع را از بین برده و نفخ را کاهش می دهد. این 
گیاه همچنین مزاج شما را تقویت کرده که این امر می تواند ترشح آنزیم های 

هضمی را تحریک کند.
بابونه: نوشیدن دم کرده آن شبها قبل از خواب، بعد از شام یا هر زمان دیگری 
در طول روز و مخصوصا هنگامی که استرس دارید بسیار سودمند است. استرس 
هضم غذاها را متوقف می کند، نفخ را افزایش می دهد و می تواند باعث حالت 

تهوع شود.
 

کلسترول بالا را با ۶ تمرین ورزشی موثر 
کاهش دهید!

بر اساس مطالعه ای که نتایج آن در مجله آترواسکلروز آمریکایی در ماه گذشته 
میلادی به چاپ رسید، فعالیت بدنی می تواند کلسترول بد یا همان ال دی ال را 

به پایین ترین سطح برساند.
اضافه وزن موجب تمایل بدن به افزایش ال دی ال در خون می شود. این نوع 
از کلسترول با بیماری های قلبی ارتباط مستقیم دارد. دقیقا این که چه مقدار 
ورزش برای کاهش کلسترول خون مورد نیاز است، هنوز مورد بحث است. به طور 
کلی سازمان جهانی بهداشت حداقل 30 دقیقه ورزش را با شدت متوسط به بالا 

در طول روز توصیه می کند.
در اینجا موثرترین فعالیت های بدنی برای کاهش سطح کلسترول بد و کلسترول 

تام معرفی شده است:
پیاده روی: انجمن قلب آمریکا اعلام کرده که پیاده روی موثرترین ورزش برای 
کاهش سطح کلسترول است. ورزشی که هر کسی می تواند آن را انجام دهد. 
ورزش های هوازی باعث بهبود استفاده از اکسیژن و تقویت قلب و ریه ها می 
شوند. از آنجا که این ورزش ها صرف بیشتر انرژی را به همراه دارند، منجر به 
کاهش کلسترول نیز خواهند شد. پیاده روی سریع خود عاملی برای پیشگیری از 

تصلب شرائین و لخته شدن خون است.
دویدن: دقیقا مانند پیاده روی، با افزایش ضربان قلب منجر به کاهش سطح 
کلسترول می شود. اینکه دویدن دو و نیم برابر راه رفتن انرژی مصرف می کند 
دور از انتظار نیست و واضح است که هرچه انرژی بیشتری استفاده کنید کالری 
بیشتری خواهید سوزاند. حتی با سوزاندن انرژی یکسان با دویدن وزن بیشتری 

می توان کم کرد. با دویدن می توان سطح حجم بدن را ثابت نگه داشت.
دوچرخه سواری: تحقیقان نشان داده است که دوچرخه سواری یک ورزش 
هوازی بی خطر و موثر برای سوزاندن کالری و کاهش کلسترول بد است. 
کارشناسان توصیه می کنند که از دوچرخه به عنوان یک ابزار برای رفتن به 
محل کار و انجام امور روزمره استفاده کنید. با این حال اگر این کار برایتان مقدور 
نیست، می توانید از دوچرخه های ثابت برای سودبردن از منافع آنها استفاده 
کنید. هدف انجام حداقل 30 دقیقه دوچرخه سواری برای 5 روز در هفته است 
و این میزان را می توانید به 45 تا 60 دقیقه در بیشتر روزهای هفته افزایش 

دهید.
شنا: تنها نیم ساعت شنا 240 کالری می سوزاند. شنا باعث افزایش میزان 
کلسترول خوب می شود. به ازای هر یک درصد افزایشHDLدر خون، خطر مرگ 
ناشی از بیماری های قلبی تا سه و نیم درصد کاهش می یابد. مطالعات نشان 
داده اند ورزش های هوازی مثل شنا، باعث حفظ شکل مناسب آندوتلیوم می 
شوند. آندوتلیوم، لایه نازکی از سلول هاست که دیواره سرخرگ ها را می پوشاند و 

با افزایش سن، انعطاف پذیری و کش سانی آن کم می شود.
از چند راه ممکن  را  تواند سلامت قلب  تمرینات قدرتی می   وزنه برداری: 
بهبود بخشد، از جمله با کاهش کلسترول بد، افزایش کلسترول خوب و کاهش 
فشارخون. با افزودن تمرینات قلبی عروقی به روال ورزشی خود می  توانید از فواید 

بیشتری بهره مند شوید.
یوگا: تنفس پیوسته و منسجم می تواند کمک شایانی به دفع کلسترول خون 
شما نماید. در این تمرین شما بر روی تنفس خود تمرکز می کنید دم و بازدم. 
تمرین منظم تنفس موجب افزایش خونرسانی و اکسیژن رسانی و نیز رساندن 
مواد غذایی به ارگان های بدن خواهد شد.همین امر موجب کاهش تشکیل 

پلاک در شریان ها شده و سلامت عروقی را بدنبال خواهد داشت.
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اجتماعی

رییس سازمان نظام پزشکی استان قم :

چهار هزار پزشک در قم فعالیت می کنند
 رییس سازمان نظام پزشکی استان قم گفت: حدود چهار هزار پزشک در قم 

فعالیت می کنند و عضو سازمان نظام پزشکی این استان هستند.
حسن عادلی روز یکشنبه به مناسبت فرارسیدن اول شهریورماه روز پزشک، در 
گفت وگو با خبرنگاران که به صورت آنلاین انجام شد، افزود: از این تعداد، یک هزار و 
200 پزشک عمومی، 800 پزشک متخصص و فوق تخصص و 2 هزار پزشک نیز در 
رشته های مامایی، دندانپزشکی، داروسازان، علوم آزمایشگاهی و کارشناسان پروانه 

دار فعالیت می کنند.
وی اضافه کرد: در ابتدای شیوع بیماری کرونا، پنج نفر از پزشکان استان قم به 

دلیل ابتلا به این ویروس جان خود را از دست دادند.
وی ادامه داد: بیشترین بار بیماری کرونا متوجه پزشکان عمومی، متخصصان ریه 

و عفونی است.
دلیل  به  و غیرپزشک  پزشک  اعم  از همکاران  زیادی  تعداد  داد:  ادامه  عادلی 
سنگینی کار پس از شیوع کرونا بیمار شدند و برخی نیز به دلیل مسن بودن و ریسک 

بالای خطر ابتلا به ویروس کرونا ناچار به تعطیلی مطب شدند.
فوق تخصص بیماری های ریه بیان کرد: تمام داروهایی که امروز برای درمان 
بیماران مبتلا به ویروس کرونا در بیمارستان ها تجویز می شود، موثر است و افراد باید 

به موقع و قبل از درگیری شدید با ویروس، به مراکز درمانی مراجعه کنند.
عادلی افزود: شدت بیماری، زمان مراجعه، سن بیمار و داشتن بیماری های 
زمینه ای از جمله موارد مهم برای جلوگیری از پیشرفت ویروس کرونا در فرد بیمار 
می باشد؛ همان طور که در احادیث دینی و علوم تاکید شده است، پیشگیری به 

دلیل کم هزینه و آسان بودن، موثرتر است و همچنان باید در اولویت قرار گیرد.
وی ادامه داد: واکسیناسیون اولین مرحله و یکی از بهترین راه های پیشگیری 
است و با توجه به این که مانع از پیشرفت بیماری و مرگ ومیر می شود،  باید تلاش 
کنیم برای درصد بالایی از افراد جامعه انجام شود. وی خاطرنشان کرد: با توجه به 
این که واکسیناسیون ایمنی صددرصد نمی دهد به تنهایی کافی نیست و استفاده از 
وسایل حفاظت فردی مانند ماسک، عدم حضور در تجمعات، رعایت فاصله فیزیکی 
و قرنطینه شدن افراد مبتلا باید رعایت شود تا زنجیره انتقال این ویروس قطع شود. 
عادلی با اشاره به فوت کودکی در کلینیک دندانپزشکی قم، گفت: پرونده این حادثه 
در مرحله کارشناسی است؛ دادستان، معاون دادستان، سازمان نظام پزشکی و 
پزشکی قانونی پیگیر این مساله هستند و امیدواریم هرچه سریع تر علت فوت این 
کودک تشخیص داده شود. وی افزود: به دلیل حساسیت موضوع درخواست کردم 
که این موضوع در سازمان نظام پزشکی مطرح نشود و در سیستم قضایی و سازمان 
پزشکی قانونی بررسی شود که البته کارشناسی هایی نیز از سازمان نظام پزشکی 

درخواست شده که انجام خواهیم داد.
دوم خردادماه سال جاری یک کودک قمی در یکی از دندانپزشکی های بخش 
با دستور معاونت درمان  بیهوشی فوت کرد که بلافاصله  از  بعد  خصوصی قم، 
دانشگاه علوم پزشکی قم، کمیته بررسی تشکیل و توضیحات از مسئول فنی 
درمانگاه خواسته شد. وی با اشاره به برخی شایعات در ارتباط با داروی »رمدسیویر« 
بیان کرد: در فضای مجازی اخباری مبنی بر موثر نبودن این دارو آمده است که این 
مسئله صحت ندارد و اغلب بیمارانی که جانشان را از دست می دهند یا با شرایط 

سختی مواجه می شوند به دلیل مراجعه با تاخیر به پزشک است.
بررسی ۱۶۲ پرونده در هیات حل اختلاف سازمان نظام پزشکی

معاون انتظامی سازمان نظام پزشکی  استان قم گفت: سال گذشته 162 فقره 
پرونده به هیات حل اختلاف ارجاع شد که از این تعداد، در  109 پرونده تفاهم و 
رضایت حاصل شد، در 49 پرونده که عدم سازش بود به قسمت دادسرا ارجاع شد.
روح الله تقوی با بیان این که در هیات حل اختلاف چهار پرونده همچنان باز است، 
افزود: پارسال 155 پرونده به دادسرا ارجاع شد که 145 پرونده به نتیجه رسید؛ 
بعضی پرونده ها برائت از سیستم درمانی و بعضی قصور است که کارشناسی های 
متعدد و استعلام از مراجع مختلف لازم است. وی با اشاره به باز بودن 10 پرونده در 
هیات حل اختلاف، ادامه داد: در هیات بدوی 275 پرونده مورد بررسی قرار گرفت، 
191 پرونده پاسخ داده شده و 84 پرونده نیز در حال بررسی است. به گفته وی، در 
قسمت تجدید نظر نیز 114 پرونده مورد بررسی قرار گرفت که 89 پرونده به نتیجه 
رسید و 25 پرونده سنگین تر در حال رسیدگی است. تقوی با بیان این که تعرفه های 
پزشکان مشخص است، تاکید کرد: سازمان نظام پزشکی با درخواست هزینه ای 
بیشتر از تعرفه پزشکی برخورد خواهد کرد. علی رهبر معاون رفاهی و پشتیانی 
سازمان نظام پزشکی قم نیز گفت: وجود کارت خوان در مطب ها الزامی است و 
پزشکان قم از نظر ثبت کارت خوان در کشور رتبه نخست را دارند. اول شهریورماه، 
هم زمان با زادروز بوعلی سینا، به پاس تالیفات و خدمات وی، روز پزشک نام گذاری 

شده  است.  
 

دبیر قرارگاه دانشجویی اربعین مطرح كرد؛
اعزام ۴۰۰ دانشجوی قمی برای خادمی اربعین

دبیر قرارگاه دانشجویی اربعین با اشاره به ثبت نام بیش از 500 داوطلب دانشجوی 
قمی برای خادمی اربعین گفت: از بین داوطلبین 200 برادر و 200 خواهر دانشجو 

برای خادمی اربعین اعزام می شوند.
، رضا لرستانی گفت: امسال تعداد دانشجویان ثبت نام کننده برای خادمی در ایام 
اربعین به بیش از 500 نفر داوطلب رسیده که به زودی مرحله مصاحبه آنان را آغاز 
خواهیم کرد. مهلت ثبت نام به پایان رسیده است و در تلاش هستیم برای انتخاب 
داوطلبین تمام سعی خود را داشته باشیم تا در این مسیر حق کسی ضایع نشوند و 

این کار فقط با توکل به خدا و توسل به خود اباعبدالله میسر خواهد شد.
دبیر قرارگاه دانشجویی اربعین افزود: یکی از شروط اصلی ما برای اعزام خادمین 
اربعین رعایت دستورات ستاد ملی کرونا و تزریق دوز دوم واکسن به دانشجویان 
داوطلب خادمی است. برای ما هیچ چیز مهم تر از سلامتی خود دانشجویان و جامعه 
نیست که قطعاً دانشجویان ما بدانند اعزام آنان ارتباط مستقیمی با وضیعت شیوع 

کرونا در ایام اعزامشان خواهد داشت.
وی ادامه داد: داوطلبین خادمی در روزهای آینده منتظر فراخوان برای ادامه 
مراحل ثبت نام باشند که از این تعداد ثبت نام کننده قصد داریم به تفکیک 200 
نفر برادر و 200 نفر خواهر برای خادمی در موکب بین راهی مسیر پیاده روی اربعین 
اعزام کنیم. دانشجویانی که تاکنون موفق به دریافت دوز اول واکسن کرونا نشده اند 
سعی کنند در این روزها حتماً تزریق دوز اول خود را انجام داده دهند تا برای قبل 

اعزامشان برگه واکسینه شدن را به همراه داشته باشند.
 

مدیركل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم خبرداد:

حضور قم در نمایشگاه اکسپو دبی ۲۰۲۰
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از برگزاری اولین جلسه 

هماهنگی شرکت در نمایشگاه اکسپوی دبی 2020 در این استان خبر داد.
علیرضا ارجمندی در جلسه ای که با حضور مدیران و رؤسای انجمن ها و جوامع 
گردشگری و فعالان صنایع دستی برگزار شد، اظهار کرد: نمایشگاه اکسپو دبی 
ظرفیت های  معرفی  برای  مغتنمی  فرصتی  می شود  برگزار  امارات  در کشور  که 

گردشگری قم در سطح بین المللی است.
حضور  اینکه  بیان  با  قم  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
کشورهای خارجی در نمایشگاه اکسپو دبی زمینه مناسبی را برای ایجاد تعامل و 
تبادل اطلاعات گردشگری فراهم خواهد کرد، ادامه داد: همچنین این نمایشگاه 
محل مناسبی برای جذب سرمایه گذاران بین المللی در حوزه  گردشگری استان 

محسوب می شود.
ارجمندی با اشاره به اینکه نمایشگاه اکسپو دبی فرصت مناسبی نیز برای ترویج 
و شناساندن صنایع دستی برای بازدیدکنندگان در این رویداد خواهد بود، افزود: 
با توجه به ثبت شهر قم به عنوان شهر ملی انگشتر و تمایل کشورهای خارجی به 
صنعت انگشترسازی، این نمایشگاه محل مناسبی برای بازاریابی این هنر – صنعت 

است.
وی با بیان اینکه استان باید با ابزارهای نوین بازاریابی در این نمایشگاه حضور پیدا 
کند، تصریح کرد: جذب گردشگران خارجی و ایجاد ارتباطات باید از اهداف مهم 

بخش خصوصی برای شرکت در این رویداد جهانی باشد. 

مسئول ستاد مردمی كمک رسانی كریمه اهل بیت)س( اعلام كرد؛

بازسازی منازل سی سخت
 ۳۳ میلیارد ریال کسری دارد

 مسئول ستاد کمک رسانی کریمه اهل بیت)س( گفت: برای احداث 43 واحد 
مسکونی محرومین زلزله زده سی سخت بالغ بر هفت میلیارد تومان اعتبار نیاز 
است که در حال حاضر بیش از سه میلیارد و 300 میلیون کسری بودجه داریم که با 

همکاری بسیج سازندگی استان قم در تلاش هستیم این مبلغ را تامین کنیم. 
محمود پارچه باف روزیکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به اینکه ستاد 
مردمی کمک رسانی کریمه اهل بیت)س( در تمام زمینه های خدمت رسانی در 
صحنه حاضر است، اظهار کرد: پس از وقوع سیل در استان های لرستان و خوزستان 
کمک های زیادی در قالب وجوه نقد و اقلام مورد نیاز به این مناطق ارسال شد و در 
ادامه احداث 105 واحد مسکونی محرومین در روستاهای چگینی و ابراهیم آباد با 
مشارکت سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( تقبل شد که 97 

واحد آن به سرانجام رسید.
وی ادامه داد: از این تعداد 34 واحد تحت مسکونی متعلق به افرادی بود که تحت 
پوشش کمیته امداد بودند که برای این خانواده ها وسائل اساسی منزل نیز تهیه و 
اهدا شد.  مسئول ستاد مردمی کمک رسانی کریمه اهل بیت)س( با اشاره به اینکه 
احداث این منازل بالغ بر 12 میلیارد و 600 میلیون تومان هزینه در برداشت، گفت: 
6 میلیارد 600 میلیون تومان از این مبلغ توسط ستاد مردمی کریمه اهل بیت)س( 
و بسیج سازندگی سپاه استان قم تامین شد که آستانه مقدسه نیز مبلغ یک میلیارد 
تومان را تامین کردند.  پارچه باف با اشاره به زلزله سال گذشته در شهرستان سی 
سخت، اظهار کرد: با جلساتی که با سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم برگزار 
کردیم احداث 50 واحد مسکونی برای محرومین را تقبل کردیم که احداث 43 
واحد قطعی شد و تا امروز 24 واحد سقف زده شده و در حال دیوار چینی است، 
14 واحد اسکلت فلزی نصب شده و پنج واحد در حال اجرای فنداسیون است که 
مصمم هستیم تا اول پاییز دیوار چینی ها و ایزوگام را انجام داده و بحث نازک کاری را 
با سرعت پیش برریم. وی با بیان اینکه بخشی از اعتبار مورد نیاز احداث این منازل با 
اعطای تسهیلات چهار و هشت درصدی توسط دولت تامین شده، ابراز کرد: برای هر 
واحد مبلغ 150 میلیون تومان اعتبار نیاز است که تامین هفت میلیارد تومان اعتبار 
آن را ستاد مردمی کریمه اهل بیت)س( و بسیج سازندگی استان قم تقبل کرده اند. 

مسئول ستاد کمک رسانی کریمه اهل بیت)س( تاکید کرد: در حال حاضر بیش 
از سه میلیارد و 300 میلیون کسری بودجه داریم که با همکاری بسیج سازندگی در 
تلاش هستیم این مبلغ را تامین کنیم.  پارچه باف با اشاره به اینکه سی سخت در 
دامنه کوه دنا قرار گرفته و بارندگی و سرما زودتر از مناطق دیگر به این منطقه می 
رسد، گفت: در بازدیدی که به همراه آیت الله نظری منفرد رئیس و جمعی از هیئت 
امنای ستاد به این منطقه داشتیم دیدم که خانواده ها در کنار خرابه های منازلشان 
در چادر زندگی می کنند و شرایط بسیار سختی دارند که امیدواریم مردم ما را یاری 

کنند تا هر چه زودتر منازل را به اتمام برسانیم و در اختیار این عزیزان قرار دهیم.
مردمی  تماماً  بیت)س(  اهل  کریمه  ستاد  توسط  پرداختی  وجوه  افزود:  وی 
است که جا دارد از بیوت علما و مراجع از جمله دفتر آیت الله العظمی سیستانی 
واریز کردند،  را  توجهی  قابل  مبلغ  والمسلمین شهرستانی که  و حجت الاسلام 
همچنین آیت الله حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین و آیت الله اعرافی امام 
جمعه و رئیس حوزه های علمیه و مردم و خیرین قمی که در این حرکت یاری گر 
ما بودند تقدیر و تشکر کنیم. مسئول ستاد کمک رسانی کریمه اهل بیت)س( در 
پایان خاطرنشان کرد: حساب ستاد کریمه اهل بیت)س( در بانک ملی به شماره 
دریافت  آماده   6037997546681355 کارت  شماره  و   0109095757006
وجوه خیران و مردم شریف استان قم است تا بتوانیم هر چه سریعتر تا قبل از سرد 

شدن هوا این هدیه مردم قم به محرومین سی سخت را تقدیم کنیم.
 

مدیر دفتر توسعه پایدار آبفای استان قم:

بهینه سازی مصرف راهکار اساسی
 تامین پایدارآب قم است

 مدیر دفتر توسعه پایدار و مدیریت مصرف شرکت آب و فاضلاب استان قم بر لزوم 
بهینه سازی مصرف آب در بخش های مختلف به عنوان راهکار مهم و اساسی برای 

تامین پایدار آب تاکید کرد.
حسن فرمانی انتظام با اشاره به افزایش دمای هوا و رشد شدید مصرف آب از 
ابتدای سال جاری تاکنون در سخنانی اظهار داشت: آب از منابع محدود و مؤثر در 
توسعه پایدار به شمار می رود که حفاظت از این موهبت الهی لازمه تداوم زندگی سالم 

است و نقش تأثیرگذار آن در شکل دهی توسعه بر کسی پوشیده نیست.
وی مدیریت تامین پایدار آب را برای حفظ منابع آبی امری ضروری دانست و یادآور 
شد: در همین راستا شرکت های آب فاضلاب عهده دار تأمین پایدار نیازهای پایه آب و 

توزیع عادلانه آن به عنوان یک زیرساخت اساسی  هستند.
مدیر دفتر توسعه پایدار و مدیریت مصرف شرکت آب و فاضلاب با اشاره به افزایش 
جمعیت و قرارگیری این استان در اقلیم خشک ایران گفت: قم از استان هایی است که 
مسائل مربوط به منابع تأمین آب در آن از جدی ترین مسائل بوده که نیاز به برنامه ریزی 
استراتژیک در جهت تامین آب سالم و کافی در آینده را از طریق تصمیم گیری های 
راهبردی می طلبد. وی برنامه ریزی جهت تأمین آب مورد نیاز استان در سال های 
آینده را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: با توجه به روند رو به رشد جمعیت استان از 
یک سو و تغییرات اقلیمی و دوره های کم آبی و خشکسالی از سوی دیگر برنامه ریزی 
دقیقی در این زمینه صورت گیرد. فرمانی انتظام با اشاره به نقش تأثیرگذار شرکت 
آب و فاضلاب استان در این زمینه خاطرنشان کرد: این شرکت با تکیه بر تلاش و 
هم اندیشی کارکنان متعهد و توانمند و بهره گیری از آخرین دستاوردهای علمی و فنی 
نوین در مسیر رسیدن به اهداف بلندمدت خود گام برمی دارد. وی تصریح کرد: در 
همین راستا مجموعه ای از دستورالعمل ها نیز برای استفاده بهینه از آب و جلوگیری از 
هدر رفت آن به تفکیک اجرای مصرف گردآوری شده است تا فرهنگ استفاده بهینه 
از این مایع حیاتی در جامعه نهادینه شود. مدیر دفتر توسعه پایدار و مدیریت مصرف 
آبفای قم در ادامه به بخشی از این دستورالعمل ها به منظور بهینه سازی روش های 
مصرف آب اشاره کرد و با اشاره به اینکه استحمام بیشترین درصد مصرف خانگی آب 
را به خود اختصاص می دهد، یادآور شد: استفاده از سر دوش های کاهنده مصرف 
و کوتاه کردن زمان دوش گرفتن از جمله عوامل مؤثر در کاهش مصرف آب در زمان 
استحمام به شمار می رود. وی بسته نگاه داشتن شیر آب در هنگام مسواک زدن و 
وضو گرفتن، استفاده از فلاش تانک ها کم مصرف و دومرحله ای و بازرسی دوره ای از 
اتصالات فلاش تانک، استفاده از یک بطری پر از ماسه یا یک عدد آجر برای کاهش 

حجم مخزن سیفون های قدیمی را از دیگر راهکارهای کاهش مصرف آب ذکر کرد.
انتظام پاک کردن سطح ظروف غذا قبل از شستشو، پرهیز از زدودن یخ غذا به  
وسیله فشار آب، استفاده از تمام ظرفیت ماشین لباسشویی و ظرف شویی، آبیاری 
فضای سبز در صبح زود یا عصر به منظور جلوگیری از تبخیر زیاد آب، استفاده از 
سیستم آبیاری قطره ای، استفاده از جارو به جای شستن حیاط و جلوی در منازل 
با آب، استفاده از سطح آب و اسفنج برای شستشوی خودرو، تعمیر نشت شیر آب و 

اتصالات وغیره را نیز از جمله روش های استفاده بهینه از آب عنوان نمود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خواستار شد:

راه اندازی بیمارستان صحرایی
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: درخواست راه اندازی بیمارستان صحرایی 
به ارتش جمهوری اسلامی را داده ایم تا بتوانیم در صورت نیاز از این ظرفیت استفاده 
کنیم. محمدرضا قدیر در جلسه ستاد مقابله با کرونا ویروس قم، افزود: وضعیت کرونا 
در قم همچنان صعودی است و این آمارهایی که در فضای مجازی در خصوص 
قم منتشر می شود، درست نیست. وی اضافه کرد: روزهای بدی را در حال سپری 
کردن هستیم و تا بحث تجمعات و رعایت دستورات بهداشتی مورد توجه قرار نگیرد، 
ادامه داد: پیک های کرونایی در قم کاملا سینوسی  وضعیت همین است. وی 
است و برای این که به مشکل برنخوریم، در صورت نیاز به تخت های بیشتر، مراکز 
غیربیمارستانی مانند ورزشگاه را نیز تدارک دیده ایم. قدیر خاطرنشان کرد: از بیشتر 
اصناف و هیات های مذهبی به منظور رعایت شیوه نامه های بهداشتی قدردانی 

می کنیم.

گزارش از: معصومه نیکنام

جوان  و  پیر  چموش،  ویروس  این  بخوان،  دیگران  برای  و  بشنو  را  دردم  کن،  دعا  برایم 
نمی شناسد، آمده است جان بگیرد تا با جان گرفتن دیگران، نیروی تازه ای گرفته و قوی تر از 

هر روز به قتلگاه برود.
بیان این کلمات و جملات به قدری سنگین است که نمی دانم از چه کلمه یا جمله ای در 
وصف این ویروس استفاده کنم، باورم نمی شود، زنده ام و نفس می کشم، تا دیروز دم و بازدم 
خود را به راحتی بیرون از وجودم هدایت می کرم، عجب نعمت بزرگی است این دم و باز دم و من 
چه بی خیال و غافل از این نعمت الهی بودم، وقتی این ویروس به سراغم آمد گویا هر لحظه و 
ثانیه می مردم و زنده می شدم، گویا هر روز مرا به دار می آویختند و پایین می آوردند و بار دیگر...
زهرا 30 ساله نجات یافته از کرونا است، کسی که 60 درصد از ریه اش درگیر این ویروس 
شد اما به خواست خدا در برابرش مقاومت کرد و زنده ماند، می گوید: ثانیه و دقایقی که با 
این ویروس در جدال بودم را هرگز فراموش نمی کنم، هرگز افرادی که در کنار تخت من بودند 
و نفس شان برای همیشه بند آمد را فراموش نمی کنم، با یادآوری تمام آن لحظات بی اختیار 

گریه می کنم و از خدا می خواهم هیچ فردی را به این درد دچار نکند.
من به چشم خود دیدم که چه پدر و مادرانی به راحتی تسلیم این ویروس شدند و از خدا می 
خواستند هر چه زودتر از این درد خلاص شوند حتی اگر به مرگشان ختم شود، می دیدم که 
فرزندان آن ها با گونه های خیس امیدوار انتظار می کشند که بیمارشان را به خانه بازگردانند، 
می دیدم که چه بسیار خانواده هایی که داغدار می شدند چه کودکانی که والدین خود را 
از دست دادند، تمام دردهای کرونا از یک سو جانم را می گرفت و از سوی دیگر دیدن مرگ 
عزیزانی که هموطنم بودند، عزیزانی که در لحظات پایانی زندگی شان همچنان می خندیدند 

تا خانواده آن ها دچار اضطراب و نگرانی نشوند.
مهناز معلم ابتدایی یک دبستان دخترانه است، می گوید: در حال حاضر این ویروس به سراغ 
من و خانواده ام نیامده است، اما والدین بسیاری از دانش آموزانم دچار کرونا شده و متاسفانه 
برخی از آن ها والدین خود را از دست دادند، از همه دردناک تر مرگ پدر و مادر یکی از دانش 
آموزانم بود. این دخترک 8 ساله درک کرده بود که دیگر پدر و مادری ندارد، تک فرزند بود، در 
فاصله فقط یک هفته والدینش را از دست داد و اکنون خاله این کودک نگهداری او را به عهده 
گرفته با پیگیری هایی که انجام داده ام، متوجه شدم این کودک به لحاظ روانی بسیار بسیار 
آشفته است و آرام و قرار ندارد و مدام سراغ والدینش را می گیرد و می گوید من را به سر خاک 
آن ها ببرید... د. خیلی غم انگیز است، کرونا را از هر طرف بنگیری غم انگیز است، درد است و 
رنج، اندوه و حسرت، یکی در تخت های بیمارستان با مرگ دست و پنجه نرم می کند و دیگری 

داغ بزرگ عزیزش را تا پایان عمر یدک می کشد.
چقدر غم انگیز است که از تمام افراد یک خانواده، فقط یک نفر باقی بماند، این ها داستان 
نیستند داستان های تلخ کرونا است که تاریخ در آینده گواهی خواهد داد، سنگ قبرهای 
قبرستان ها گواهی خواهند داد که چگونه یک شبه چندین نفر از مبتلایان کرونا را در خود 
دفن کرده، علی 40 ساله تنها بازمانده یک خانواده 4 نفره است، می گوید: پدرم دندانپزشک 
بود، یک شب ناگهان حالش بد می شود و به سرفه های وحشتناکی می افتد، سریع او را به 
بیمارستان می رسانیم، او را به دستگاه وصل می کنند در ظاهر مشکل خاصی ندارد و آرام می 
شود، به خانه می روم، چند ساعتی آرام می نشینم، مادرم بی قرار است، گمان کردم بخاطر 
پدرم ناراحت است، ناگهان می گوید، علی مادر نمی توانم نفس بکشم، ترس تمام وجودم را می 
گیرد، به سرعت برایش آب گرم می آورم که بخورد، آب گرم را می خورد اما باز آرام و قرار ندارد، 
او را به بیمارستانی که پدرم بستری بود، می برم. هنوز از نگرانی بیرون نیامده که بعد از چند روز 
تنها خواهرم که فقط 28 سال داشت نیز به کرونا مبتلا می شود، بعد از مدتی همسرم به این 

ویروس نحس مبتلا می شود، دو فرزند کوچکم را به خانه پدر همسرم می برم.
در آمد و شد به بیمارستان، صحنه های غم انگیزی بسیاری را می دیدم، مرگ افراد در اثر 
کرونا، پیش خود می گفتم، خدایا کمک کن همه مریض ها از جمله خانواده ام از این درد 
نجات پیدا کنند، اما گویا تقدیر به گونه دیگری رقم خورده بود، پدرم در یکی از شب هایی که 
داشت با این ویروس مقابله می کرد، تسلیم شد، فردای آن روز مادر و خواهرم هر دو از این دنیا 

رخت بر بستند. همسرم در این جنگ نابرابر پیروز شد و خداروشکر فرزندانم بی مادر نشدند.

اشک امانش نمی دهد، می گوید: تازه فهمیدم بی کسی یعنی چه، تازه فهمیدم، قدر 
یکدیگر را بدانید یعنی چه، خیلی از روزها دلم برای پدرم، مادر و خواهر جوانم تنگ می شود، 
دلم برای نصیحت های تکراری پدرم تنگ می شود، چقدر دلم می خواهد بار دیگر مادرم را در 
آغوش بگیرم، ببوسمش، ببوسمش، دستان مهربانش را بگیرم تا نرود، حال در این دنیای بی 
رحم تنها مانده ام اما چه کنم که پدر و همسر هستم و باید به این زندگی با همه تنهایی ها و 

دردهایش کنار بیایم.
  اگر پای درد دل با مبتلایان به کرونا که نجات یافته اند بنشینی یا پای گفت و گو با خانواده 
هایی که عزیزی را از دست داده اند، بنشینی، شاید تاب تحمل شنیدم غم و اندوه آن ها را 
نداشته باشید، مهرداد یک جوان حدود 30 ساله است، ورزشکار و تنومند، چندی پیش به 
ویروس کرونا آن هم از گونه دلتا مبتلا شد، می گوید: باورم نمی شد که این ویروس میکروسکپی 
شاخ دار چنین قدرتی داشته باشد که وقتی وارد بدن می شود، لحظه ای صبر نمی کند، فقط 
می تازد، آنقدر می تازد تا از پای درت آورد، مرگ را به چشم خودم دیدم، هیچ امیدی به زنده 
بودن، نداشتم،  دکتر ها می گفتند معجزه شده، افرادی با شرایط شما صد در صد تاب نیاورده 
و تسلیم مرگ می شد، به گفته دکترها ریه ام 65 درصد درگیر شده بود، تنها با دستگاه تنفس 
می کردم، چندین بار آمپول رمدسیویر دریافت کردم، هر روز و هر شب مادر و پدرم پیش من 
می آمدند، مادرم خیلی گریه می کرد، زیر لب می گفت، شفایت را از امام حسین)ع( خواسته 
ام، من تک پسر خانواده بودم، برای همین خیلی دوستم داشتند، آنقدر که نگران مادرم بودم،  

نگران خودم نبودم، می ترسیدم این آمد و شد به بیمارستان کار دستشان بدهد.  
وی ادامه می دهد: من با سه بیمار دیگر در بخش ویژه کرونایی ها بستری بودیم، یک مرد 
میانسال حدود 50 ساله در کنار تخت من بودم، حالش خوب بود، خانواده اش که برای بررسی 
وضعیت جسمی او آمده بودند با خوشحالی به خانه برگشتند، حدود ساعت 2 صبح بود که 
دستگاهی که به این فرد وصل بود، صدا کرد، پرستارها به سراغش آمدند، پزشکش را خبر 
کردند که بالای سرش بیاید، او رفته بود، می خواستند احیایش کنند اما دیگر کاری از دست 
کسی ساخته نبود، از ترس سرم را به میان زانوهایم برده بودم هم برای او دعا می کردم و هم 
ترسیده بودم که شاید این اتفاق برای من هم بیفتد، پیش خود فکر می کردم بیچاره خانواده 

اش که با خوشحالی به خانه رفتند و حالا باید خبر مرگ عزیزشان را بشنوند.
"امیرعلی. ک" یکی از ماموران نیروی انتظامی که در یک بیمارستان دولتی به صورت 
شیفتی، حضور دارد از دیده هایش می  گوید: در شب هایی که در این بیمارستان کشیک 
هستم از ابتدای شیوع کرونا صحنه های درناک بسیاری دیدم، یکی از دیگری غم انگیزتر، 
بارها شده که در تنهایی اشک ریختم و با هموطنانم گریستم، یکی از اتفاق هایی که در این 
بیمارستان)یکی از بیمارستان های دولتی و آموزشی( بسیار ناراحتم کردف مرگ جوانی 24 
ساله بود، این جوان در شب عروسی برادرش فوت کرد، پزشکان در مورد مرگ این پسر در 
حیرت هستند، دو روز قبل از مراسم عروسی برادرش به بیمارستان آمد و تست کرونای او مثبت 
شد به گفته پزشکان فقط 20 درصد از ریه اش درگیر بود اما ناگهان این درگیری ریه به 60 
درصد رسید، شب عروسی برادرش تسلیم مرگ شد، مادر و پدر این جوان به بیمارستان آمدند، 
مادر گریه می کرد و به همسرش گفت، به حمید نگو که برادرش فوت شده، بگذار عروسی 
برگزار شود، بعد به او می گوییم، مادر از یک طرف خون گریه می کرد و از سوی دیگر نمی 

دانست چگونه در شب دیگر فرزندش شاد باشد.
هیچ وقت گریه و ناله های دخترک 20 ساله در حیات بیمارستان را فراموش نمی کنم، 
مادرش در اثر کرونا فوت کرده بود، تک دختر خانواده بود، کسی نمی توانست او را آرام کند، 
با صدایی بلند می گفت، من مادرم را می خواهم، بدون او به خانه نمی آیم، من دیگر کسی را 

ندارم، مادرم تمام وجودم بود و... و.
داستان تلخ این کرونا هرگز از تاریخ بشر محو نخواهد شد، آیندگان خواهند گفت که چگونه 
چنین ویروسی به جان بشر افتاد و همه را قلع و قمع کرد. این داستان همچنان ادامه دارد، 
داستان های تلخی که بازیگر اصلی آن کروناست. امیدواریم که یک روز برای همیشه از این 

ویروس شاخدار خداحافظی کرده و آن را در سطل زباله تاریخ بیندازیم.
خدایا حال مردم شهر خوب نیست، حالشان را خوب کن، خدایا بیماران چشم به شفایت 
دوخته اند، شفایشان ده، خدایا حاجتمندان به درگاه تو روی آورده اند، آن ها را اجابت کن، بار 

الها این سرزمین را از شر این بیماری مصون دار و ریشه این بیماری را بخشکان.

 داستان تلخ كرونا هرگز از تاریخ بشر محو نخواهد شد؛ 

برایم دعا کن، کرونا جانم را می خواهد

برای دومین سال متوالی است که اول شهریور مصادف با روز 
پزشک، درگیر پاندمی کرونا شده ایم و جامعه پزشکی روز خود 

را متفاوت از روزهای قبل از کرونا آغاز می کند.
نظام  جایگاه  در  سزایی  به  نقش  همواره  پزشکی  جامعه 
سلامت کشور داشته است و نمی توان نظام سلامت را بدون 

جامعه پزشکی تصور کرد.
در حقیقت و بدون اغراق، باید گفت که اگر جامعه پزشکی 
را از نظام سلامت جدا کنیم، نمی توانیم به اهمیت جایگاه 
نظام سلامت بپردازیم. زیرا، شاکله اصلی نظام سلامت بر 
دوش جامعه پزشکی استوار است و آنچه در نظام سلامت 
نزول جایگاه نظام سلامت  یا  و  ارتقا  باعث  رخ می دهد که 
می شود، حاصل خدمت پزشکان است. حالا این پزشکان یا 
جامعه پزشکی، شامل تمامی رشته های مختلف پزشکی اعم 
از پزشک عمومی، متخصص، فوق تخصص، دستیار پزشکی 
اول  که  است  متوالی  سال  دومین  برای  حالا  است.   و…، 
شهریور به عنوان روز پزشک، درگیر بحران کرونا شده است و 
جامعه پزشکی، روز خود را با کرونا آغاز می کند. زیرا، در شرایط 
کنونی، دغدغه اصلی جامعه پزشکی کشور، کمک به بیماران 
کرونایی است تا شاید با درمان و کنترل این بیماری، بتوان 
شرایط خدمت به بیماران غیر کرونایی را نیز فراهم آورد. زیرا، 
همگان خوب می دانیم که با شیوع بیماری کرونا در کشور، 
ارائه خدمت به بیماران غیر کرونایی که البته تعدادشان هم 
کم نیست، دچار وقفه و اختلال شد. به طوری که با هر کدام 
از پیک های کرونا، شرایط مراکز درمانی و بیمارستان ها به 
گونه ای تغییر کرده که باعث شده در این شرایط، حجم زیادی 
از خدمات و فعالیت های درمانی متوجه بیماران کرونایی شود.
جامعه پزشکی از روز نخست که کرونا وارد کشور شد، تا 
الان یک روز آرام برای استراحت نداشته است. این شرایط، 
در روزهای ابتدایی شیوع کرونا، به مراتب سخت تر بود. زیرا، 
کشور به یکباره وارد یک بحرانی شد که انتظارش را نداشت. 
آمد،  در  کرونایی  بیماران  اشغال  به  بیمارستانی  تخت های 
پزشکان در ابتدا نمی دانستند چه داروهایی می بایست تجویز 
شود. کمبود تجهیزات و ملزومات پزشکی، کار را سخت تر کرده 
بود و همه این مشکلات و کمبودها، دست به دست هم داده 
بود تا روزهای سختی را برای کادر درمان رقم بزند. تا جایی که 

شاهد جان باختن تعداد زیادی از پزشکان درگیر کرونا بودیم .
حال و هوای روزهای دفاع مقدس

نزدیک به 18 ماه است که جامعه پزشکی کشور به حال و 
هوای هشت سال دفاع مقدس بازگشته است. آن روزها هم 
جامعه پزشکی در خط مقدم جبهه در کنار رزمندگان مشغول 
مداوای مجروحان بودند. آن روزها هم دارو و تجهیزات کم بود، 
اما جامعه پزشکی با دست خالی به مداوای رزمندگان مشغول 
بودند و همان روزها هم تعدادی از پزشکان رخت شهادت بر 
تن کردند. حالا و در شرایط کرونایی کشور، جامعه پزشکی 
سایر  کنار  در  مقدس،  دفاع  سال  هشت  روزهای  همچون 

نیروهای سلامت، مشغول مبارزه با کرونا هستند.
جامعه پزشکی و خانواده آنها به شدت درگیر ویروس کرونا 
و روانی  و واهمه و مشکلات روحی  از ترس  هستند و جدا 
کرونا که به آنها وارد می شود، بسیاری از جامعه پزشکی یکبار 

به ویروس کرونا مبتلا شده، بهبود یافته اند و دوباره به سر کار 
برگشته اند، به جز شهدا و جانباختگان کرونا در جامعه پزشکی 
تعداد زیادی هم جانباز داریم، به عنوان مثال در بیمارستان 
امام حسین رزیدنت طب اورژانس داریم که مبتلا به دیابت 
است، این پزشک در ماه آخر دوره دستیاری که می خواست 
تخصص بگیرد به کرونا مبتلا شد و متأسفانه چون دیابت 
داشت یک چشم او نابینا شد. دوران هشت سال دفاع مقدس 
و روزهای کرونایی، نقاط مشترک زیادی برای جامعه پزشکی 
دارد که شاید مهم ترین آنها، رشادت و از جان گذشتگی کادر 
درمان است. به طوری که در نظام نامه پزشکی، بیمارستان ها 
باید فاصله حداقل 70 کیلومتری با خط مقدم جنگ داشته 
باشند و جزو اصول بین المللی جنگ است اما در دفاع مقدس 
ما بیمارستان های صحرایی در نزدیک خط مقدم داشتیم. 
پزشک و پرستارانی که در این بیمارستان ها قرار می گرفتند 
بودند. در بحران کرونا هم  همانند رزمنده های خط مقدم 
کادر درمان که شامل پزشکان هستند، در معرض خطر جدی 
قرار دارند. نکته تشابه این دو مقطع تاریخی هشت سال دفاع 
مقدس و روزهای کرونایی، وجود پدیده های ناشناخته در هر 
دو مقطع است. در زمان جنگ ما با یک پدیده ناشناخته چون 
بمباران شیمیایی مواجه شدیم و کادر درمان با یک گروهی 
آنها  درمان  راه  نمی دانستند  که  می شدند  روبرو  بیماران  از 
چیست، در مقطع فعلی هم کرونا یک پدیده ناشناخته برای 
کادر درمان است، کادر درمان هم وارد میدان مبارزه ای شدند 
که هیچ تصویری از آن نداشتند. کار جهادی، دیگر ویژگی 
مشترک این دو مقطع است. کادر درمان همانند رزمندگان با 
همان انگیزه های جهادی در میدان مبارزه حاضر شدند، در 
دوره هشت ساله جنگ اعمال جراحی طولانی مدت انجام 
می شد و پزشکان زیادی داشتیم که همانند سردارهای جنگ 
شبانه روزی در جبهه درمان حضور داشتند، در دوره کرونا هم 

اتفاقات مشابه زمان جنگ را می بینیم، کادر درمان بی ادعا 
و بی وقفه در بیمارستان ها و مراکز درمانی به مردم خدمت 
می کنند. این دو مقطع تاریخی نشانگر خدمت جامعه پزشکی 

به کشور است.
درخواست جامعه پزشکی

از  بیشتر  حالا که در روزهای سخت کرونایی قرار داریم، 
همیشه قدر دان زحمات و ایثارگری های کادر درمان هستیم. 
و شاید این فرصت هرگز تکرار نشود که چنین صحنه های 
تلخی را ببینیم که پزشکان از شدت خستگی، فقط برای 
دقایقی کوتاه چشمان خود را می بندند تا استراحتی کرده 
باشند. درست در زمانی که ما بار سفر می بندیم و بدون توجه 
به پروتکل ها، هر طور که دوست داریم رفتار می کنیم، جان 
کادر درمان در خطر است. زیرا، آنها در خط مقدم جنگ علیه 
کرونا ایستاده اند و اینگونه رفتارهای ما، باعث شدت خستگی 
آنها می شود. جامعه پزشکی کشور از ما درخواست دارد که 
حداقل به فکر جان خودمان باشیم و با رعایت پروتکل های 

بهداشتی، به کاهش موارد ابتلاء کمک کنیم.
جامعه پزشکی از ما می خواهد که با پایان یافتن روزهای 
سخت کرونایی، دوباره انگ فرار مالیاتی، دریافت زیرمیزی 
و…، به آنها نچسبد و همه چیز زود فراموش شود. زیرا، نباید 
با  دارند،  پزشکانی که درآمدهای نجومی  حساب 5 درصد 
آن دسته از جامعه پزشکی که درآمدهای حداقلی دارند و 
با  تأمین هزینه های زندگی همچون سایر اقشار جامعه  در 
مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کنند، یکسان و برابر 
روزهای  همچون  روزها  این  پزشکی  جامعه  شود.  محاسبه 
هشت سال دفاع مقدس، مشغول جنگ است. اما جنگ با 
کرونا به مراتب سخت تر است، زیرا این ویروس هر لحظه با 
چهره ای جدید ظاهر می شود که می تواند تمامی محاسبات 

پزشکی را بر هم بزند و کار مقابله را سخت تر و سخت تر کند.

به بهانه فرا رسیدن اول شهریور روز پزشک؛

پزشکان از دفاع مقدس تا جنگ با کرونا
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با اشاره به توجه دولت سیزدهم به  کارشناس اقتصادی 
لزوم پایدار بودن منابع بودجه ای، گفت: اصلاح بودجه سال 
جاری از اهمیت بالایی برخوردار است. اما چگونگی انجام آن 

بسیار مهم است.
یکی از اقداماتی مهمی که باید به عنوان اولویت از سوی 
ساختار  اصلاح  کنار  در  شود،  پیگیری  سیزدهم  دولت 
کل  آینده  سال  بودجه  می رود  انتظار  و  است  بودجه ریزی 
کشور با اصلاحاتی ساختاری تقدیم مجلس شود. اقدامی 
که علیرغم مطالبه چندساله رهبر انقلاب، از سوی دولت 
دوازدهم ابتر باقی ماند. حجت الاسلام رئیسی، هفته گذشته 
در جلسه با ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 13 دستور را 
برای تحول در ساختار بودجه کشور اعلام کرد که می تواند 
نویدبخش توجه دولت سیزدهم به موضوع تأمین بودجه از 

منابع پایدار درآمدی باشد.
در همین خصوص مهدی خوشخوی، کارشناس مسائل 

اقتصادی گفت: 13 بند مذکور در جلسه ستاد اقتصادی 
اقدام  و  راهکار  به  ناظر  و  بوده  کلی  مواردی  عمدتاً  دولت 
مشخص و فنی نیست. از جمله بندهای 1، 2، 5 و بندهای 9 
تا 13 در این گزارش همگی مشمول این نکته است؛ در حالی 
که سابقا هم چنین درخواست هایی از سوی دولت قبل وجود 
داشته و لذا هنوز نمی توان قضاوت دقیقی از برنامه و اقدامات 
موردنظر دولت برای حوزه بسیار کلیدی بودجه ارائه کرد. وی 
ادامه داد: در بند چهارم به اصلاح بودجه سال 1400 و ارائه 
اصلاحیه به عنوان متمم بودجه اشاره شده است که این درک 
صحیح از لزوم اصلاح بودجه 1400 در نوع خود گامی رو به 
جلو به حساب می آید. زیرا بررسی های ما نشان می دهد که 
بازنگری بودجه سال جاری از اهمیت بالایی برخوردار است. 
اما این چگونگی انجام این اقدام است که بسیار مهم است 
و پس از جزئیات اقدامات و تصمیمات مرتبط با آن است که 
می توان نسبت به آن اظهارنظر کرد. در کل پس از مطرح 

شدن جزئیات فنی کار است که می توان عیار عملکرد دولت 
را در حوزه بودجه سنجید. این کارشناس اقتصادی با اشاره 
به بند سوم از دستورات 13 گانه رئیس جمهور، مبنی بر 
جلوگیری بانک مرکزی از افزایش پایه پولی اظهار داشت: 
این بند به نظر صحیح نیست و درک اشتباه یا ناقص دولت 
اولًا بانک مرکزی  پایه پولی را می رساند.  بر  از عوامل مؤثر 
نسبت به عواملی که از ناحیه بودجه دولت بر پایه پولی تأثیر 
می گذارد، مسلوب الاختیار و مطیع است و لازمه عدم افزایش 
پایه پولی از این محل، اصلاح قواعد و رفتار مالی )از جمله 
تسعیر ارزهای دولتی( و ساختار بودجه خود دولت است که 
به بانک مرکزی مربوط نیست. ثانیاً بالا رفتن پایه پولی جدای 
از بحث کسری بودجه، تحت تأثیر بحران بانکی روی می دهد. 
اساساً نمی توان از پایه پولی صحبت کرد ولی به بحران بانکی 
و ناترازی بانک ها اشاره نکرد. لازمه عدم رشد پایه پولی از 
این محل، تنها حل و فصل بحران عمیق و خطیر بانکی در 

کشور است که پیشینه آن بیش از یک دهه حکمرانی ناکارآمد 
پولی و بانکی در کشور خاصه نسبت به بانک های خصوصی 
است. حل این مسئله بسیار عمیق و پیچیده است و در درجه 
اول نیازمند اصلاح اساسی ساختار بانک مرکزی و شورای 
پول و اعتبار و نهادهای مرتبط است و در یک بند کلی بدین 
شکل با توصیه حل نمی شود. خوشخوی در پایان بیان کرد: 
موارد 13 گانه مذکور، هنوز ورودی جدی به اصل مسئله 
ساختار بودجه نداشته و رویکرد مشخصی برای مسائل فوق 
ارائه نکرده است. ضمن اینکه در قبال مسائل مهمی چون 
و  ساختاری  بودجه  کسری  عمرانی،  بودجه  و  برنامه ریزی 
عوامل و راهکارهای عملیاتی مرتبط با آن در کوتاه مدت و 
بلندمدت مسکوت است و باید منتظر ماند تا ببینیم دولت 
سیزدهم پس از گرفتن رأی اعتماد وزرا از مجلس و استقرار 
کابینه، چه اقدامات مشخصی در راستای اصلاح ساختار 

بودجه ریزی و اصلاح بودجه سال جاری انجام خواهد داد.

كارشناس اقتصادی :

اصلاح بودجه امسال کل کشور اجتناب ناپذیر است

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح كرد:

»آزادی اقتصادی« ضرورت اساسی
 برای توسعه کشور

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: اعتقاد سیاستگذاران اقتصادی کشور به 
»آزادی اقتصادی« به عنوان یک اصل حقوقی متین و یک ضرورت اساسی برای 

توسعه کشور است.
حسین سلاحورزی با اشاره به این که خصوصی سازی در ایران پروژه ای شکست 
خورده است، اظهار کرد: این موضوع در جایگاه یک سیاست، نه فلسفه و هدف 
آن به درستی از سوی سیاستگذاران و افکار عمومی درک شد و نه اعتقادی به این 

فلسفه وجود داشت.
وی ادامه داد: خصوصی سازی یک ضلع از مثلث اقتصاد پویا و توسعه گراست و 
دو ضلع دیگر این مثلث آزادسازی و نهادسازی بوده که قاعده این مثلث آزادسازی 

است.
سلاحورزی با بیان این که آزادسازی زیربنای ساختن اقتصادی پویا و توسعه 
گراست، عنوان کرد: آزادسازی اقتصادی اجازه می دهد بازار به وظیفه ذاتی خود 
برای تخصیص بهینه منابع در نظام اقتصادی عمل کرده و از سوی دیگر کارآفرینی 
را به عنوان یک نهاده حیاتی تولید ارزش افزوده در اقتصاد امروز، به مناسبات تولید 

و تجارت تزریق می کند.
نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به این که قاعده مثلث اقتصاد پویا در ایران 
به دلایل مختلفی مشمول بی مهری و حتی دشمنی است، تصریح کرد: خروجی 
این بی علاقگی و بی اعتقادی به فلسفه آزادسازی اقتصادی، همین شیر بی یال و 

دم و اشکمی است که ما نام خصوصی سازی بر روی آن گذاشته ایم.
وی افزود: کارخانه یا شرکتی به یک فعال اقتصادی بخش خصوصی واگذار 
می شود و از فردا صبح، و حتی چه بسا پیش از تکمیل فرآیند واگذاری، هزار مدعی 
ریز و درشت، گاهی با تمسک به قوانین متعدد و فاقد منطق اقتصادی و مزاحم 
تولید کشور، و گاه بی هیچ مستمسک و بهانه حتی، صرفاً با تکیه به جایگاه و قدرتی 
که دارند؛ به سراغ خریدار شرکت یا کارخانه می روند که اینجا را باید چنین و چنان 

اداره کنی و بعضی از این شرط ها حتی در خود قرارداد واگذاری درج می شود.
سلاحورزی بیان کرد: اگر دولتمردان به رموز و فنون مدیریت بنگاه و چرخاندن 
چرخ تولید و تجارت واقف بودند که کار بنگاه و کارخانه تحت مدیریت مدبرانه آن ها 
به ورشکستگی و افلاس و رکود نمی رسید که بعد از به ته دیگ خوردن کفگیر رانت 
و حمایت دولتی، برایش بدنبال مالک جدید در بخش خصوصی باشید تا بلکه مال 

مرده نقد شود.
نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران عنوان کرد: شکی نیست که در این واگذاری ها 
باید نهایت دقت در حفظ حقوق عمومی یا همان حق دولت به معنای وسیع 
کلمه و حقوق جامعه انجام شود؛ اما راهش مداخله در راه و رسم اداره یک فعالیت 
اقتصادی یا تعیین تکلیف برای اموالی که خودتان همین چند صباح پیش به 
دیگری واگذار کرده اید نیست. وی با اشاره به این که حقوق عمومی از مسیر تقویت 
نظام حکمرانی شرکتی در دولت و ارتقای نظام مدیریت و نظارت مالیه عمومی در هر 
سه قوه محقق می شود، عنوان کرد: ساختن یک نظام حسابداری اجتماعی کارآمد 
و قابل اتکا تضمین کننده حقوق جامعه است که در فقدان این نظام های سه گانه، 
یعنی حکمرانی شرکتی قوه مجریه، مدیریت و نظارت مالیه عمومی و حسابداری 
اجتماعی، که دو تای اول فشل و ناقص و سومی به کل ناموجود است، قهرمان 
بازی سیاستمداران و سیاستگذاران و گرفتن یقه خریدار اموال دولتی به اسم 
احقاق حقوق مردم تنها خصوصی سازی را از اهداف سیاستی خود دورتر و دورتر 
می کند. سلاحورزی تأکید کرد: ساختن این سه گانه اخیر هم البته الزاماتی دارد 
که ریشه ای ترین آن ها، اعتقاد سیاستگذاران اقتصادی کشور به »آزادی اقتصادی« 
به عنوان یک اصل حقوقی متین و یک ضرورت اساسی برای توسعه کشور است، 
روزی که این اعتقاد و التزام خود را در بازتعریف وظایف، حقوق و محدودیت های 
متقابل دولت و فعالان بخش خصوصی و نیز در بازتعریف مناسبات اقتصاد سیاسی 
کشور نشان داد؛ می توان به آینده پروژه خصوصی سازی و البته به قرار گرفتن کشور 

در مسیر تحقق آرمان »پیشرفت و عدالت« امیدوار شد.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران :

سیاست های ارزی در دوران تحریم 
به اقتصاد ضرر زد

 عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت:  تصمیم ها در راستای 
مقابله با تحریم به جای اینکه باعث بهتر شدن اوضاع شود، اوضاع را بدتر می کرد. 
برای مثال تصمیماتی که در راستای سیاست های ارزی گرفته شد به ضرر اقتصاد 

بود.
مهراد در مورد علل قرار گرفتن ایران در رتبه 128 تاب آوری اقتصادی اظهار کرد: 
عوامل مختلفی در شکننده بودن اقتصاد ایران تاثیرگذار بودند، مشکلات زیادی 
در این سه سال به وجود آمد برای مثال تحریم های خارجی، نحوه مدیریت، عدم 

سرمایه گذاری کافی و کرونا عوامل مهم و تاثیرگذار در این مورد بودند.
وی افزود: از طرف دیگر تصمیم ها در راستای مقابله با تحریم به جای اینکه باعث 
بهتر شدن اوضاع شود، هر تصمیمی که گرفته می شد اوضاع را بدتر می کرد. برای 
مثال تصمیماتی که در راستای سیاست های ارزی گرفته شد به ضرر اقتصاد بود. 
به مجموع اینها تحریم داخلی گفته می شود که خود یک عامل مهم دروضعیت 
فعلی اقتصاد ایران بود. عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با تاکید بر تاثیر 
بیشتر کرونا بر ایران گفت: گرچه کرونا یک پدیده جهانی بود و مختص به ایران 
نبود اما ایران در میان یک جنگ اقتصادی و تحریم با این مسئله روبرو شد. بنابراین 
تاثیر کرونا بر ایران نسبت به یک کشور که شرایط عادی داشت، بیشتر بود. وی 
همچنین اظهار امیدواری کرد: با اتفاقاتی که در روابط بین المللی ما در حال رخ 
دادن است به بهتر شدن وضعیت خوشبین هستم، چراکه نوع روابط بین الملل در 
وضعیت فعلی بسیار تاثیرگذار بود. می توان گفت نصف مسائل به خاطر تحریم ها 
بود. ایران پتانسیل این را دارد که در این رنکینگ رتبه بهتری داشته باشد ولی 
شرایط بسیار ویژه ای حاکم بود که باعث شد اوضاع به شکل فعلی باشد. بنابراین 
من خوشبین هستم و فکر می کنم اوضاع بهتر می شود. لازم به ذکر است :طبق 
آمارهای بین المللی امتیاز تاب آوری اقتصاد ایران از 21.1 در سال 2020 به 16.1 
در سال 2021 رسید. بنابراین جایگاه ایران در رده بندی تاب آوری اقتصاد به رتبه 
128 از بین 130 کشور سقوط کرد. کشورهای تاهیتی و ویتنام تنها کشورهایی 

هستند که در این رده بندی در رتبه بدتری نسبت به ایران قرار دارند.

ایران خودرو:

طرح فروش اقساطی نداریم
به دنبال انتشار اطلاعیه و اخبار فروش اقساطی محصولات ایران خودرو در برخی 
رسانه ها و شبکه های اجتماعی، این خودروساز ضمن تکذیب ادعای مطرح شده، 
تاکیدکرده است که مسوولیت تبعات احتمالی این اقدام برعهده فرد متقاضی 

خواهد بود.
به گزارش رو یکشنبه گروه صنعتی ایران خودرو،  در روزهای اخیر برخی اخبار و 
اطلاعیه هایی مبنی بر فروش اقساطی محصولات ایران خودرو بدون نیاز به ضامن، 
با بازپرداخت چهار تا 36 ماهه و تحویل آنی، در حال بازنشر در برخی رسانه ها و 

شبکه های اجتماعی است.
در اطلاعیه منتشر شده توسط ایران خودرو، تاکید شده که سایت فروش اینترنتی 
محصولات این شرکت، تنها مرجع ثبت نام مشتریان است و هر گونه ادعایی مبنی 
بر فروش محصولات خارج از این سایت و جز سه روش فروش فوق العاده، پیش 
فروش یک ساله و مشارکت در تولید برخلاف رویه معمول این شرکت است و تبعات 

احتمالی ناشی از این اقدام برعهده فرد متقاضی خواهد بود.  
گروه صنعتی ایران خودرو در راستای آگاه سازی مشتریان خود اعلام کرده هرگونه 
فروش خودرو از طریق سایت ها و شرکت های مدعی فروش اقساطی محصولات 
ایران خودرو، ارتباطی با این شرکت نداشته و از متقاضیان درخواست کرده تا اخبار 
و بخش نامه های فروش محصولات را از طریق مبادی رسمی از جمله پایگاه اطلاع 
رسانی ایکوپرس به نشانی ikcopress.ikco.ir و سایت فروش اینترنتی محصولات 

به نشانی esale.ikco.ir کسب کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به تلاش دولت برای بهبود معاملات بازار 
سرمایه، گفت: این مساله که دولت به دنبال اعتمادسازی در بین مردم جهت 
سرمایه گذاری در بورس است، به عنوان شاخصی مهم در بین مردم برای ورود 
دوباره نقدینگی ها به این بازار تلقی می شود. »داود رزاقی« به بهبود روند معاملات 
بورس و عوامل تاثیرگذار بر آن اشاره کرد و افزود: صحبت رییس جمهوری در 
مراسم تنفیذ در خصوص ایجاد ثبات در معاملات بورس از جمله مسایل با اهمیت 
و تاثیرگذاری تلقی می شود که نشان از درجه اهمیت این بازار برای دولت دارد. 
این اظهارات توانست بار دیگر اعتمادها را برای سرمایه گذاری در بورس بازگرداند و 

شاهد ورود نقدینگی های در اختیار مردم به این بازار باشیم.
وی اظهار داشت: این مساله که دولت به دنبال اعتمادسازی در بین مردم جهت 

سرمایه گذاری در بورس است به عنوان مساله ای مهم در بین مردم برای ورود دوباره 
نقدینگی ها به این بازار تلقی می شود. رزاقی با بیان اینکه توجه و تلاش دولت 
جدید برای بهبود و جبران وقایع رخ داده در معاملات بازار، امری کاملا بدیهی 
است، خاطرنشان کرد: رفتارهای هیجانی سهامداران در بازار برای جلوگیری از 
ضرر و زیان های احتمالی نشان داد که اعتماد به سرمایه گذاری دربازار سرمایه 
می تواند به راحتی دستخوش ترس و ناامنی شود و نقدینگی هایی که می توانند 
جذب توسعه ظرفیت صنایع و شرکت های فعال در این حوزه شوند و به سمت سایر 

بازارهای غیرمولد مانند رمز ارزها، ارز و طلا ورود پیدا کنند.
راه های ایجاد ثبات و بازگشت تعادل به معاملات بورس

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه به راه های ایجاد ثبات و بازگشت تعادل به 

معاملات بورس اشاره کرد و گفت: با توجه به عمق کم بازار سرمایه در مقایسه با 
سایر کشورها، اتخاذ تصمیمات عجولانه می تواند زمینه تصمیمات عجولانه از 

سوی سهامداران را فراهم کرده و ضربات جبران ناپذیری را به بازار سهام وارد کند.
وی با بیان اینکه تجمیع نظر صاحبان تجربه می تواند کمک کننده به کاهش 
آفت های ناشی از برخی قوانین و دستورالعمل ها باشد، افزود: ایجاد تعادل بین 
بازار پول و سرمایه با بررسی اثر تصمیمات بازار پول بر متغیرهای کلان اقتصادی، 
افزایش فعالیت صندوق های تثبیت و توسعه بازار سرمایه، توسعه و متنوع سازی 
صندوق ها، توسعه ابزارهای نوین تأمین مالی مبتنی بر سرمایه و اوراق بدهی، 
تداوم فعالیت های بازارگردانی موثر، توسعه ابزارهای مشتقه، افزایش شفافیت در 
معاملات، ابزارهای پوشش ریسک، افزایش شناوری سهام با توجه به ظرفیت بازار 
سرمایه و مدیریت آثار آن در شرایط نامتعارف بازار، به روز رسانی قوانین حاکم بر 
این حوزه متناسب با کشورهای توسعه یافته، تلاش در راستای ایجاد بازار سرمایه 
کارآمد و تسریع و تسهیل در صدور مجوز نهادهای مالی از جمله عواملی هستند که 

می توانند زمینه ایجاد ثبات در معاملات بازار را فراهم کنند.
تغییر جایگاه بازار سرمایه در میان مسوولان حاضر در كشور

رزاقی به عوامل تاثیرگذار در تغییر جایگاه بازار سرمایه در میان مسوولان حاضر 
در کشور و نیز آحاد مردم جامعه اشاره کرد و گفت: باید این موضوع مورد توجه 
فعالان حاضر در کشور باشد که بازار سرمایه در همه کشورهای توسعه یافته جهان 
به عنوان اصلی ترین رکن اقتصادی کشور محسوب می شود و اکنون این بازار 
توانسته است به جایگاه اصلی خود در کشور دست پیدا کند. وی خاطرنشان کرد: 
در کشورهای توسعه یافته و اقتصادهای بزرگ دنیا، بازار بدهی در بازار سرمایه معنا 
پیدا می کند و عمق بازار آنها به حدی است که در عمل، وضعیت بازار سرمایه آنها 
دماسنج واقعی اقتصادی کشور تلقی می شود. رزاقی با بیان اینکه امیدواریم با 
استفاده از تفاوت نگرش ها در بین مسوولان و فضایی که نسبت به سرمایه گذاری 
در بازار سرمایه شکل گرفته است زمینه بازگشت اعتماد مردم به بازار فراهم شود، 
گفت: در کنار این اتفاق با ترویج فرهنگ سرمایه گذاری در میان اقشار مختلف 
مردم، صیانت از حقوق سرمایه گذاران حاضر در این بازار و پذیرش بازار سرمایه به 
عنوان بازار دارایی از سوی دولتمردان، شاهد تغییر دیدگاه سرمایه گذاران و ورود 
سرمایه آنها از گزینه های سنتی برای سرمایه گذاری مانند طلا و ارز به سمت بازار 

سرمایه خواهیم بود.

 یک كارشناس بازار سرمایه اعلام كرد:

بازگشت دوباره نقدینگی به بورس با احیای اعتماد مردم به بازار سرمایه

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند.
1- رای شماره 140060330001002063 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430001000661مربوط به 
تقاضای آقای مجتبی محمدی سعادت فرزند نظامعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 108/73 مترمربع 
پلاک شماره 11285/24 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از علی محمد بیگدلی صادره در دفتر 314 صفحه 537)م الف 11023(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 

اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱4۰۰/۰۶/۰۱
نوبت دوم: ۱4۰۰/۰۶/۱۶
مهرداد میر شکرائی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

1-رأی شماره 140060330002006007 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002001740 مربوط به تقاضای آقای  
مهدی مظفری فرزند حیدر در قسمتی  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 119/50 مترمربع پلاک 
شماره 86 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد 

رضا تیموری ثبت دفاتر الکترونیکی 593)م الف10979(
2- رأی شماره 140060330002005963 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430002000250 مربوط به تقاضای آقای  
سید ناصر حسینی جناب فرزند سید علی اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 58 
مترمربع پلاک شماره فرعی از1955اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از عباس افسر طی سند قطعی شماره 4786-1338/4/31 دفترخانه )م الف10980(
3-رأی شماره 140060330002006490 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002001887 مربوط به تقاضای آقای 
سعید احمدی فرزند مختار درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62/65 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1951 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مریم احسانی از 

ورثه ابولفضل احسانی)م الف 10981(
4-رأی شماره 140060330002026976 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002003074 مربوط به تقاضای آقای 
حسین چهاردولی فرزند ولی محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 326 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از2262/3/25 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

اصغر صالحی نسبت به 150 متر مربع و ولی چهاردولی نسبت به 176 متر مربع )م الف10982(
5-رأی شماره 139960330002022137 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002000463 مربوط به تقاضای آقای 
بهزاد رحیمی فرزند محسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 121/30مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از2169/32 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین 

غفاری صفحه 301 دفتر133 )م الف11016(
6-رأی شماره 139860330002010610 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002016827 مربوط به تقاضای آقای 
حیدرعلی بهری فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 132 مترمربع پلاک شماره 

23 فرعی از 1940 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم سند رسمی دارای مالکیت می باشد )م الف11017(
7-رأی شماره 140060330002006525 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002002581 مربوط به تقاضای آقای 
اکبر وفائی تاج خاتونی فرزند محمود درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 57 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2302/136 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ذبیح 

اله ابراهیمیان یسار صفحه 459 دفتر 242)م الف11018(
تقاضای  به  مربوط  کلاسه 1393114430002000158  پرونده  به  مربوط  شماره 139860330002029906  8-رأی 
نصرت نوری عجملو فرزند میکائیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک 
شماره 1854 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اجاقعلی یوسفی بزچلوئی)م 

الف11019(
9- رأی شماره 139960330002019281 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002245 مربوط به تقاضای آقای 
رضا آقا زیارتی فراهانی فرزند ابوالحسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 174 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از1835 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 89254 

مورخ 80/6/26 دفتر خانه 4 قم)م الف11020(

10-رأی شماره 139960330002018626 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002000808 مربوط به تقاضای آقای 
علی اصغر فتحی فرزند حسینعلی درقسمتی از چهاردانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2455/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه 184 دفتر 549)م الف11021(
11-رأی شماره 139960330002018628 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002001842 مربوط به تقاضای خانم 
اعظم فتحی فرزند علی اصغر درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2455/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت خریداری از علی اصغر فتحی 

صفحه 184 دفتر 549)م الف11022(
12-رأی شماره 140060330002004207 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002124 مربوط به تقاضای آقای 
عینعلی نوری فرزند صاحبعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2174 مکرر اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 3121 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عباسعلی سعیدی نسب صفحه 130 دفتر 36 )م الف11024(
13-رأی شماره 139760330002032721 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004728 مربوط به تقاضای آقتی 
حسین سلطانی منفرد مقصودی فرزند محمد رضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2333 و 2334 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از فاطمه بیگدلی خریداری کرده است )م الف11025(
14- رأی شماره 139960330002019799 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002000674 مربوط به تقاضای خانم 
نفیسه امیدی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 132مترمربع پلاک شماره 
فرعی از2295/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 27762 مورخ 

95/8/18 دفتر خانه 54 قم)م الف11026(
15- رأی شماره 140060330002005382 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002013590 مربوط به تقاضای آقای 
ابوالفضل دلیر فرزند غلامرضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114/50 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از2560/5/26/44 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

حامد یعقوبی و محسن و حسن چراغی  صفحه 39 دفتر 693 و صفحه 266 دفتر597 )م الف11027(
16- رأی شماره 140060330002005242 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002001060 مربوط به تقاضای آقای 
مرتضی نعمتی فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی بیات صفحه 

547 دفتر306 )م الف11028(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 

تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱4۰۰/۰۶/۰۱
نوبت دوم: ۱4۰۰/۰۶/۱۶
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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دارنده مدال طلای المپیک توکیو در کشتی فرنگی گفت: همه تلاشم را خواهم کرد تا در 
المپیک 2024 طلا بگیرم تا تنها کشتی گیر 2 طلایی ایران در این مسابقات باشم.

 محمدرضا گرایی تنها طلایی کاروان کشتی کشورمان در بازی های المپیک توکیو بود که 
موفق شد بعد از ناکامی دوره قبل، دوباره کشتی فرنگی را صاحب مدال خوشرنگ طلا کند. 
متولد 1375 است و اهل شیراز. مانند برادر بزرگش ژیمناست بود اما بعد از مدتی با 
تشخیص مربی اش به سالن کشتی رفت و فرنگی کار شد. از ناداوری هایی که علیه بردار 
بزرگش شد ناراحت اما امیدوار است همراه با محمدعلی در المپیک 2024 پاریس طلایی 
شود. از همان نوجوانی تمام فکر و ذکرش طلای المپیک بود و وقتی که مدال را کسب 2 

شبانه روز خواب به چشمانش نیامد. 
وی در بازی های آسیایی 2018 جاکارتا مدال برنز گرفت و طلای قهرمانی جهان در رده 
زیر 23 سال و قهرمانی آسیا در سال 2019 را نیز در کارنامه دارد. گرایی در سال 2019 در 
وزن 72 کیلوگرم کشتی می گرفت که برای المپیک توکیو وزن کم کرد و به وزن 67 کیلو آمد. 
وی تاکید دارد فعلا برنامه ای برای تغییر وزن ندارد و در تلاش است تا در المپیک پاریس 

هم طلا بگیرد تا نام خود را به عنوان تنها ورزشکاری که 2 طلا در کارنامه دارد، ثبت کند. 
طلایی ایران در المپیک پیگیر فوتبال هم هست اما نه آبی نه قرمز، فقط فجر سپاسی. 

فوتبال خارجی را هم می بیند و حالا به خاطر لیونل مسی طرفدار پاری سن ژرمن است.
متن کامل گفت وگو را در زیر می خوانید:

شما ورزش را با ژیمناستیک شروع کردی، ژیمناستیک کجا، طلای المپیک توکیو کجا؟
ورزشی که در ابتدا من و برادرم شروع کردیم ژیمناستیک بود که در سن 5 یا 6 سالگی 
این رشته ورزشی را نزد آقای رسا شروع کردیم اما توجه به ورزش ژیمناستیک نسبت به 
کشتی فرنگی کمتر بود، به همین دلیل مربیمان تصمیم گرفت ما را به کشتی ببرد. با توجه 
به استعدادهایی که ما در کشتی داشتیم این رشته را پیگیری کردیم و خدا را شکر می کنم 

که کشتی را ادامه دادیم تا به این مرحله رسیدیم.
*به خاطر اینکه ژیمناستیک در ایران خیلی جای كار نداشت به كشتی رفتی یا به 

كشتی علاقه شخصی هم داشتی؟
پدرم خودش در کشتی بود به همین دلیل شرایط و زمینه هم فراهم بود که ما به رشته 

کشتی برویم و آن را ادامه دهیم.
*امید نوروزی سال ۲۰۱۲ در المپیک لندن طلا گرفت و او همشهری شما هم بود. 

چقدر این اتفاق در زندگی شما تاثیر داشت؟ 
این موضوع قطعا تاثیرگذار بود. با توجه به مدال طلایی که نوروزی در المپیک گرفت برایم 

انگیزه ای بود تا من هم بتوانم طلا بگیرم. 
*بعد از كسب مدال طلا شما، عکس و خبری در فضای مجازی منتشر شد كه برادر 
شما طلای المپیک را ۲ سال قبل پیش بینی كرده بود. برادرت چگونه به این یقین 

رسیده بود كه شما در توكیو طلا می گیری؟
تمام تلاش من در این چند سال برای طلای المپیک بود. همان طور که در جریان 
مسابقات هستید، محمدعلی برادرم هم هم مستحق مدال طلا بود. به خاطر ناداوری ها 
متاسفانه او به مدال نرسید اما به خاطر روحیه و انگیزه ای که به من می داد باعث شد تا خدا 

را شکر طلا بگیرم و دست پر برگردم. 
*درباره برادرت صحبت كردی. او یکی از شانس های مدال بود اما بدشانسی آورد. از 

این رابطه برادری و حس و حالت در آن شرایط بگو...
وقتی محمدعلی کشتی اول و دوم خود را برد از ناحیه دنده کمی آسیب دیدگی داشت. 
کشتی سوم در مصاف با لورینچ از مجارستان همان اول کار برخوردی از ناحیه صورت 
داشت که منجر به شکستگی بینی محمدعلی شد. آن کشتی آنطور که باید پیش نرفت، از 
طرفی مسائل داوری هم دخیل بود. با توجه به اینکه مجارستان در اتحادیه جهانی کرسی 
دارد دخالت هایی در داوری پیش آمد. اگر ناداوری نبود محمدعلی می توانست در فینال 
کشتی های بهتری بگیرد. محمدعلی پیش از این کشتی گیر قرقیزستان و ارمنستان را برده 
بود که دوم و سوم شدند. شاید تقدیر نبود محمدعلی در توکیو مدال بگیرد اما امیدوارم در 

بازی های 2024 پاریس هر دو با هم طلا بگیریم. 

*حركتی كه محمدعلی در این مسابقات داشت جهانی شد، این فن از كجا آمد، 
خلق الساعه بود؟

نه این طور نیست. در مسابقات 2018 در رقابت های جایزه بزرگ گرجستان محمدعلی 
راهی فینال شد. در فینال با حریفی از کره رقابت داشت که پیش از این قهرمان شده 
بود. این فن را به همان کشتی گیر زد به همین دلیل از قبل روی این فن کار شده بود و 
در تمرینات با هم کار می کردیم. قطعا نمی توان یک فن را ناگهان در مسابقه ای آن هم در 
المپیک پیاده کرد. محمدعلی در کشتی دوم مقابل نماینده کرواسی در لحظات آخر این فن 
را زد. کشتی هایی که او می گیرد معمولا مردم می پسندند چون فن های ویژه ای را می زند. 
این فن هم جهانی شد به طوری که تمایل مردم را برای دیدن مسابقات کشتی بیشتر کرد. 

*رسمی در كشتی گیران هست كه معمولا بعد از مدال المپیک یا جهان وزن خود 
را تغییر می دهند. شما این برنامه را برای مسابقات بعد داری؟

خیر، فعلا در وزن 67 کیلوگرم رقابت خواهم کرد. اگر کادر فنی تصمیم بگیرد که در 
مسابقات جهانی نروژ کشتی بگیرم، قطعا در وزن 67 کیلوگرم مبارزه خواهم کرد.

*خیلی از ورزشکاران حرفه ای وقتی قهرمان المپیک و جهان می شوند، مدال 
می گیرند، از نقش خانواده صحبت زیادی می كنند. پدر شما هم اهل كشتی بود، از 

این حمایت ها برایمان صحبت كن.
قطعا پررنگ ترین نقش را در موفقیت من پدر و مادرم داشتند. آنها واقعا در قهرمانی من 
نقش مهم و بسزایی داشتند. البته این حمایت ها نه فقط برای من بلکه در موفقیت های 
محمدعلی هم مشهود بود. پرورش دادن 2 فرزند قهرمان واقعا سخت است. خدا را شکر 
می کنم چنین پدر و مادری دارم که باعث پیشرفت من و برادرم شدند که توانستیم تا این 
لحظه یک طلای المپیک بگیریم. امیدوارم در المپیک 2024 هم محمدعلی طلایی شود تا 

ذره ای از محبت ها و فداکاری های پدر و مادرم را جبران کرده باشیم. 
*روزی كه سهمیه المپیک گرفتی كه البته اتفاق بسیار مهمی است، فکر می كردی 

طلای المپیک را هم كسب كنی؟ 
از نوجوانی هدف من و تمام کارها و برنامه هایم این بود که روزی بتوانم طلای المپیک را 
کسب کنم. قطعا هدف من فقط کسب سهمیه نبود اما بعد از سهمیه انگیزه ام بیشتر شد. 
چون در مسابقات جهانی نورسلطان هیچ کشور آسیایی نتوانسته بود سهمیه بگیرد. وقتی 
سهمیه را گرفتم و قهرمان شدم، انگیزه ام دوچندان شد تا در المپیک هم با کشتی های بهتر 

طلا بگیرم که این اتفاق رخ داد. 
*طلای المپیک بالاترین مدالی است كه یک ورزشکار می تواند تجربه كند. از حس 

و حال آن زمان و ارتباط با خانواده بعد از كسب مدال بگو.
سقف آرزوی هر ورزشکاری مدال طلای المپیک است چون بالاتر از المپیک هم نداریم. 
زمانی که روی سکوی نخست المپیک ایستادم تمام خستگی های این چند سال که در 
تمرینات داشتم و همین طور آسیب دیدگی ها از تنم بیرون رفت. بعد از اینکه با خانواده ام 

صحبت کردم حس بسیار خوبی بود که توانستم آنها را خوشحال کنم. 
*لحظه ای كه مدال المپیک را گرفتی، دوست داشتی چه كسی كنارت باشد؟ 

آن لحظه به این فکر نکردم کنار چه کسی باشم اما قطعا دوست داشتم کنار خانواده ام 
باشم.

*در مورد خونسردی شما صحبت های زیادی مطرح شد به طوری كه روز فینال 
شما در حال تماشای دیدار رده بندی بودی! این خصوصیت چقدر در كسب مدال 

به شما كمک كرد؟
یکی از عوامل پیشرفت من همین "خونسرد" بودن است. طبیعتا وقتی خونسرد باشید 
استرس هم کمتر سراغ شما می آید. من کمی خونسرد هستم که همین در موفقیت من 

هم نقش داشت.
*اتفاقات روی سکو را همه دیدند، بالا رفتن پرچم را هم  همین طور اما آنچه جذاب 
است، اتفاقات پشت صحنه است. بعد از مدال المپیک با فشارهایی كه روی شما بود 

اصلا توانستی بخوابی؟ 
نتوانستم بخوابم چون تا ساعت 3 شب مسئولان مبارزه با دوپینگ از من تست می گرفتند. 

بعد از آن هم بلافاصله به یک برنامه تلویزیونی رفتم که تا ساعت 5 یا 6 در این برنامه بودم. بعد 
از بازگشت هم باید بلافاصله چمدان را جمع می کردیم تا به ایران برگردم. 2 روز نخوابیدم. 

*قهرمان المپیک شدن شاید سخت ترین كار یک ورزشکار باشد، فکر می كنی 
بتوانی این مدال را در المپیک بعدی هم تکرار كنی؟ چون ما كشتی گیری نداشتیم 

كه ۲ طلا در المپیک بگیرد.
کشتی یکی از سخت ترین ورزش های دنیاست. آسیب دیدگی و وزن کم کردن های خیلی 
زیادی دارد. من هم قطعا از این اتفاقات مستثنی نیستم اما تمام تلاش خود را می کنم در 

المپیک 2024 هم طلایی شوم. تمام هدف من این است طلا را در پاریس تکرار  کنم. 
*رسم جالبی هم شما كشتی گیرها دارید، بعد از طلای المپیک به محمد بنا سالتو 

می زنید. این رسم از كجا آمده است؟
این خوشحالی بعد از مدال است مانند شادی بعد از گل که خوشحالی خود را با بنا تقسیم 

می کنیم. 
*كشتی دنیا از این به بعد روی گرایی ها نگاه دیگری دارد. این فشار را چطور تحمل 

می كنی؟ 
این فشار از قبل بوده و هست اما باید تحمل کنیم چون مردم ما لایق بهترین ها هستند. از 
ورزش کشتی قطعا انتظارات زیادی دارند که طبیعی است و ما هم آن را درک و این فشارها 
را تحمل می کنیم. امیدوارم بتوانیم در مسابقات جهانی نروژ با مدال های خوشرنگ طلا باز 

هم دل هم وطنان را شاد کنیم. 
*ما هم كشتی آزاد داریم هم فرنگی، شما چطور فرنگی را انتخاب كردی؟ 

منطقه جنوب ایران مانند خوزستان و فارس مردم میل به کشتی فرنگی دارند به همین 
دلیل وقتی من به سالن کشتی رفتم شیفت کشتی فرنگی بود. مربیانی که با پدرم صحبت 
کردند من و محمدعلی را به فرنگی بردند. منطقه شمال بیشتر کشتی آزاد می پسندند به 

همین دلیل من به فرنگی رفتم.
*عملکرد كلی كاروان را چطور ارزیابی می كنی؟ كشتی ۵۰ سال است كه همیشه 
در المپیک مدال داشته و بار اصلی روی دوش كشتی افتاده است، در المپیک توكیو 

نیز همین طور بود.
من قبل از شروع بازی های المپیک توکیو پیش بینی می کردم کاروان کشورمان 5 تا 6 
مدال طلا کسب کند اما این اتفاق نیفتاد و در مجموع 3 طلا گرفتیم. همیشه بار روی چند 
رشته ورزشی کشتی، وزنه برداری و تکواندو بوده است اما تکواندو در توکیو نتوانست مدال 
بگیرد و انتظارات را برآورده کند، وزنه برداری نیز همین طور. از 7 مدالی که کاروان ایران 
کسب کرد 4 مدال برای کشتی بود به همین دلیل بار همیشه روی دوش کشتی است. البته 
برخی از رشته ها که هیچ وقت مدال نداشتند مانند تیراندازی در این دوره طلا گرفت که 

می توان آن را به فال نیک گرفت.
 *مسابقات جهانی نروژ مهرماه برگزار می شود. حریفان را چطور ارزیابی می كنی؟ 

این مسابقات هم کمتر از المپیک نیست. من برنامه ریزی می کنم که در این 45 روز وزن 
خودم را کنترل کنم. موضوع فقط تمرین نیست بلکه آسیب دیدگی و کنترل وزن هم هست. 

امیدوارم همه این شرایط را کنترل کنم تا در مسابقات جهانی نروژ هم خوش بدرخشم. 
*شیرازی ها معمولا به شعر و ادب معروفند، اگرچه ورزشکاران مطرحی هم در این 

شهر بوده اند. آیا شما هم اهل شعر و ادب هستی؟
همان طور که گفتید شیرازی ها به علم، ادب و فرهنگ معروفند. شیراز تمدن فرهنگی 
بسیار بالایی دارد و یکی از زیباترین شهرهاست اما من از وقتی درگیر کشتی شدم با وجود 
علاقه ای که به شعر داشتم نتوانستم خیلی روی این موضوع متمرکز شوم. روزی 2 جلسه 
تمرین داریم به همین دلیل خیلی وقتی برای کتاب و شعر خواندن ندارم، می خوانم اما 

خیلی کم. 
*با توجه به مشغله ای كه داری ورزش های دیگر را هم پیگیر هستی؟ 

تا حدودی پیگیر هستم، بیشتر فوتبال و البته اسپانیا. لیگ اسپانیا و انگلیس را معمولا 
پیگیری می کنم.

*طرفدار چه تیمی هستی؟

به خاطر مسی الان طرفدار پاری سن ژرمن هستم.
*در ایران چه؟ قرمز یا آبی؟

نه قرمز، نه آبی فقط فجر شهید سپاسی!
*فجرسپاسی هم بعد از ۸ سال به لیگ برتر آمد و به نظر می رسد ورزش فارس روی 

دور موفقیت است. ارزیابی ات درباره فجرسپاسی چیست؟
خوشحالم که تیم شهرمان به لیگ برتر فوتبال صعود کرده است. امیدوارم این موفقیت های 
استان فارس تداوم داشته باشد و مسئولان رده بالای استان هم به فکر همدلی و ورزشکاران 

باشند تا این موفقیت ادامه داشته باشد. 
با پیشنهاد  *معمولا در همه جای دنیا ورزشکارانی كه چهره و موفق هستند 
بازیگری یا خوانندگی روبه رو می شوند. اگر به شما پیشنهاد بازیگری داده شود قبول 

می كنی؟ 
فعلا تا 8 سال دیگر به فکر کشتی هستم و اینکه ببینم در المپیک 2028 هم می توانم 

کشتی بگیرم؟
*بعد از آن چی؟

فکری در این باره نکرده ام.
*اگر قرار باشد فیلم زندگی شما را بسازند دوست داری چه كسی نقش شما را بازی 

كند؟ 
سوال سختی است! خب نوید محمدزاده. 

معمولا هر كسی كه به موفقیت می رسد روزهای سختی هم داشته، این روز سخت 
شما چه زمانی بوده است؟ 

مسابقه ای نبوده که من بدون آسیب دیدگی در آن شرکت کرده باشم. 20 روز  قبل از 
المپیک رباط صلیبی من پاره شد، آن لحظه واقعا برایم سخت بود. الان هم با فیزیوتراپی هایی 
که رفتم الان میزان آسیب دیدگی از درجه 3 به درجه 2 رفته است. حالا باید ببینیم در آینده 
چه می شود. در خاطرم هست قرار بود به مسابقه جهانی امیدها اعزام شوم، 2 روز قبل از 
مسابقات که کشتی ها سرعتی می شود، در زمان تمرین انگشت حریف وارد چشمم شد و 
وقتی دستم را برداشتم دیدم پر از خون است. مجرای اصلی چشمم و پلکم پاره شده بود این 
در  حالی است که 2 روز قبل از  اعزام اتاق عمل رفتم تا مجرای اصلی چشمم را جراحی کنم. 

محمدرضا گرایی دارنده مدال طلای المپیک توكیو :

می خواهم تنها کشتی گیر 2 طلایی در پاریس باشم

بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آیین نامه مربوطه املاکی که در سه 
ماهه چهارم 1400

 تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره های که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده هر 
آنچه طبق آرای هیات نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود به شرح ذیل 

آگهی می گردد.
الف( املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی 

نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی به مدت 90 روز می باشد.

ب( املاکی که آگهی نوبتی آنها اشتباهاً انتشار یافته وبه دستور اداری تجدید می گردد.
لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه اشخاص نسبت به املاک ذکر شده در 
این آگهی واخواهی داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی )ردیف الف( تا مدت 
90 روز و آنهایی که طبق آرای هیئت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده )ردیف ب( به مدت 
30 روز دادخواست خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمایند همچنین طبق ماده 17 قانون 
مذکور در صورتی که قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی یا متقاضی 
ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات یا 
گواهی طرح دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلااثر است و طبق قسمت اخیر ماده 
16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره 2 ماده واحده مصوب 
1373/02/15 اعتراض به تقاضای ثبت موضوع ماده 16 قانون ثبت می بایست توسط معترض 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به مرجع ذیصلاح 
قضایی پذیرد. ضمنا طبق ماده 56 آیین نامه قانون ثبت حقوق ارتفاقی در موقع تحدید حدود در 
صورت مجلس تحدیدی قید خواهد شد این آگهی نسبت به ردیف الف در 2 نوبت به فاصله 30 

روز و نسبت به ردیف ب در یک نوبت چاپ و منتشر می شود. )م الف14276(
تاریخ انتشار نوبت اول: یکشنبه ۱4۰۰/۰۵/۰۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: دوشنبه ۱4۰۰/۰۶/۰۱
عباس پورحسنی-رییس ثبت اسنادمنطقه دوقم

لیست آگهی نوبتی سه ماهه اول سال 1۴۰۰ بخش دو ثبت قم
عارف آقاسی:

می خواهم از استقلال لژیونر شوم
 مدافع جدید تیم فوتبال استقلال تهران با بیان اینکه می خواهم با بازی در 
استقلال لژیونر شوم گفت: امیدوارم بتوانم روزهای خوبی با پیراهن آبی داشته 

باشم.
با باشگاه استقلال تهران گفت:  از عقد قرارداد دو ساله  عارف آقاسی پس 
خوشحالم که عضو جدید باشگاه استقلال شدم و امیدوارم بتوانم با عملکرد و 

تمرینات خوب و تلاش مضاعف دل هواداران را شاد کنم.
وی در پاسخ به این پرسش که قرارداد شما چند ساله است و آیا شما هم جزو 
بازیکنانی هستید که ارقام نجومی دریافت می کنید گفت: قرارداد من دو ساله 

است اما راجع به مبلغ قراردادم باید باشگاه صحبت کند.
وی در مورد فولاد خوزستان و اینکه بازیکنان زیادی از این تیم در حال جدا 
شدن هستند گفت: من دو سال شاگرد جواد نکونام بودم. از او چیزهای زیادی 
یاد گرفتم و فکر می کنم نکونام در فولاد بماند. خوزستان بازیکنان بزرگی دارد و 

مطمئنا جدایی من و چند بازیکن دیگر لطمه ای به فولاد نخواهد زد.
فرهاد  افزود:  استقلال  در  مجیدی  فرهاد  با  کردن  کار  خصوص  در  آقاسی 
مجیدی هم همانند نکونام از بازیکنان بزرگ فوتبال کشورمان بوده و از تجربه 
بالایی برخوردار است. امیدوارم بتوانم همکاری خوبی با او داشته باشم. وی در 
مورد حضور چند مدافع خود در استقلال و اینکه آیا او می تواند به عنوان بازیکن 
فیکس در زمین حضور پیدا کند گفت: از دست من بودم از همه بازیکنان استفاده 
می کردم و همه تلاش خواهیم کرد تا با تمرینات خوب، سرمربی تیم را مجاب 
کنیم تا در زمین قرار بگیریم. وی در ادامه افزود: هواداران نگران با الهلال نباشند. 
ما هم استقلال هستیم تا روز دیدار برابر الهلال تمرینات خوبی را انجام خواهیم 
داد و با آمادگی کامل به مصاف این تیم خواهیم رفت. مدافع استقلال در پایان 
خاطرنشان کرد: یکی از دلایلی که از فولاد جدا شدم این بود که به استقلال بیایم 
تا از طریق این تیم لژیونر شوم. امیدوارم بتوانم بازیکن خوبی برای استقلال باشم. 

تلاش خواهم کرد تا بهترین عملکرد را در تیم پرطرفدار استقلال داشته باشم.

بیژن ذوالفقارنسب: 
مسایل احساسی در فوتبال حرفه ای جایی ندارد

 پیشکسوت فوتبال ایران با اشاره به این که احساس و مسایل عاطفی در فوتبال 
حرفه ای جایگاهی ندارد، گفت: در این عرصه همه به فکر منافع شخصی خود 

هستند و باید با برنامه ریزی به اهداف از پیش تعیین شده، دست یافت.
»بیژن ذوالفقارنسب« ، افزود: فوتبال حرفه  ای شرایط و ویژگی های خاص خود 
را دارد و باید بر اساس شرایط موجود در این عرصه گام برداشت. اینکه بخواهیم با 
احساس یا ایجاد مسایل عاطفی در این راه گام برداریم انتظاری غیرمنطقی است 

و به سرانجام نخواهد رسید.
وی ادامه داد: باشگاه هایی که برنامه دارند از قبل مسیر و هدفشان مشخص 
است و  در زمانی که دور برگشت لیگ آغاز می شود به فکر رفع مشکلات خود 
در فصل آتی هستند و حتی بازیکنان یا کادر فنی مورد نظر خود را نیز انتخاب 
می کنند. طبیعی است هر چقدر پول و منابع مالی در اختیار باشد کار ساده تر 

است و این در جذب بازیکنان مورد نظر موثر خواهد بود.
این کارشناس فوتبال کشورمان در خصوص وضعیت پرسپولیس و بازیکنانی 
که از این تیم جدا شدند، گفت: شاید پرسپولیسی ها هم انتظار چنین اتفاقی را 
نداشتند، 2 بازیکن تاثیرگذار این تیم از جمع سرخپوشان خارج شدند و این به 
دلیل همان شرایط فوتبال حرفه ای است. طبیعی است بازیکن و مربی به دنبال 
درآمد بیشتر و برنامه ریزی برای آینده حرفه ای خود است و زمانی که شما پیشنهاد 

به مراتب بالاتر با کیفیت و شرایط بهتری دارید آن را قبول خواهید کرد. 
ذوالفقارنسب با تاکید بر این که برخی از باشگاه ها با درک درست این موضوع 
مشاوران کاربلدی را در اختیار گرفته اند، تصریح کرد: در این شرایط هر فرد یا 
گروهی که بتواند درست تصمیم بگیرد و به موقع اقدام کند، موفق تر است، وقتی 
یک باشگاه رویه درست و سالمی را در  پیش بگیرد در مسیر درستی گام بر خواهد 

داشت و می تواند انتظار موفقیت را هم داشته باشد.
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یک پیشکسوت استقلال مطرح كرد؛

کادر فنی مجیدی باید تقویت شود
 مدافع سابق تیم فوتبال استقلال گفت: برای اینکه آبی پوشان بتوانند فصل آینده موفق 
باشند مدیران استقلال باید برای جذب بازیکنان مورد نظر کادر فنی شتاب بیشتری داشته 

باشند.
مصطفی اردستانی در خصوص شرایط استقلال گفت: آبی ها پس از به دست نیاوردن 
جام حذفی، روزهای خوبی را پشت سر نمی گذارند. هواداران استقلال خیلی امید 
داشتند تا تیم شان بتواند با گرفتن جام حذفی روزهای تلخ را به فراموشی بسپارد اما این 

اتفاق رخ نداد و همچنان حواشی قدم به قدم با استقلال پیش می رود.
وی تصریح کرد: کوچ بازیکنان از استقلال به تیم های دیگر رفته رفته به یک معضل 
بزرگ تبدیل می شود. هر چه زودتر باید وضعیت استقلال روشن شود. مدیران این تیم باید 
تکلیف بازیکنانی را که قراردادشان به پایان رسیده زودتر روشن کنند. سرمربی استقلال 
به همه آنها نیاز دارد و بارها این موضوع را عنوان کرده است. بنابراین تا این بازیکنان به 
تیم های دیگر نپیوسته اند مدیرعامل استقلال باید شتاب بیشتری از خود نشان داده و با 
بازیکنان صحبت کرده و هر چه زودتر قرارداد آنها را ثبت تا مجیدی اسکلت تیم سال گذشته 

اش را در اختیار داشته باشد.
اردستانی افزود: لیست نفراتی را که مجیدی به باشگاه داده باید مدیران این تیم زودتر به 
فکر جذب شان باشند تا بتوانند نقاط ضعف تیم را پوشش داده و یک تیم قوی را برای فصل 
آینده آماده کنند. مدیرعامل و هیئت مدیره باید زمان را از دست ندهند حتی برای یک 
لحظه زیرا اگر تعلل کنند دیگر باشگاهها بازیکنان با کیفیت را جذب کرده و سر استقلال 

بی کلاه خواهد ماند.
مدافع سابق استقلال در مورد تنها بودن فرهاد مجیدی و نبود یک کادر قوی در کنار 
سرمربی گفت: هر تیمی که یک گروه فنی خوب داشته باشد مطمئنا موفق می شود. 
اعضای کادر فنی می توانند به موقع به سرمربی کمک کنند و در شرایط حساس تیم 
را از شکست نجات دهند. فرهاد مجیدی از زمانی که به استقلال آمد تنها بود. او برای 
رفع مشکلات استقلال همه کاری انجام داد اما حالا نوبت مدیران این باشگاه است تا با 
مجیدی صحبت کرده و نفراتی را که او برای کادر فنی می خواهد به استخدام در بیاورند 
تا استقلال بتواند با داشتن یک کادر فنی قوی خود را آماده شروع لیگ برتر و جام حذفی 
سال آینده کند ضمن اینکه لیگ قهرمانان هم در راه است و آبی ها باید برای فصل آینده 

هم برنامه ریزی کنند.

از سوی كادر فنی تیم ملی فوتسال بزرگسالان  صورت گرفت؛

انتخاب قمی ها برای اعزام 
به جام جهانی لیتوانی

قمی ها از سوی کادر فنی تیم ملی فوتسال بزرگسالان کشورمان برای همراهی این تیم 
در جام جهانی 2021 فوتسال به اردو دعوت شدند.

بر پایه این گزارش، در تاریخ فوتسال قم تنها علی اصغر حسن زاده سابقه همراهی تیم 
ملی فوتسال بزرگسالان ایران در بزرگترین رویداد ورزشی این رشته یعنی جام جهانی را در 
سال های 2008، 2012 و 2016 دارد ولی در جام جهانی 2021 ظاهرا از قم دو نماینده 

اعزام خواهند شد.
علی اصغر حسن زاده در جام جهانی 2016 یکی از ستون های اصلی تیم ملی بزرگسالان 
کشورمان در راه کسب مقام سوم این جام بود، رتبه ای که برای نخستین بار در تاریخ فوتسال 
ایران رقم خورد و حسن زاده در پیروزی جالب تیم ملی مقابل برزیل و صعود به نیمه نهایی و 
سپس برتری در ضربات پنالتی مقابل پرتغال برای کسب مقام سوم نقش  تاثیرگذار و مهمی 

ایفا کرد و در جام جهانی پیش  رو نیز کاپیتان تیم ملی ایران خواهد بود.
اکنون که از سوی سیدمحمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی فوتسال ایران اسامی 23 
بازیکن برای حضور در اردوی تیم ملی به منظور اعزام به مسابقات جام جهانی اعلام شده، 
نام علی اصغر حسن زاده و محمدطاها نعمتیان دو بازیکن شاخص فوتسال استان قم نیز 

بین ملی پوشان به چشم می خورد.
البته از بین این 23 بازیکن تعداد 16 نفر عازم جام جهانی خواهند شد، در حالی که 
مسابقات این دوره جام جهانی در قاره اروپا و در کشور لیتوانی برگزار می شود و تیم ملی 
ایران در گروه ششم از مرحله مقدماتی این بازی ها با تیم های ملی امریکا، صربستان 
و آرژانتین هم گروه شده است. تیم ملی فوتسال ایران روز 23 شهریور ماه با تیم ملی 
صربستان دیدار می کند، روز 26 شهریور ماه برابر تیم ملی امریکا قرار می گیرد و روز 29 
شهریور نیز با کاپیتان قمی خود یعنی علی اصغر حسن زاده رو در روی تیم ملی آرژانتین 

قهرمان دوره قبل این بازی ها قرار خواهد گرفت.
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 کارشناس مسائل آمریکا گفت: تسلیحاتی که از آمریکایی ها در افغانستان به جا مانده و به دست طالبان 
افتاد، به راحتی می تواند علیه چین استفاده شود و این باعث می شود تا آمریکا دیگر درباره ارسال تسلیحات 

به جریان های بنیادگرا مورد اتهام قرار نگیرد. 
»مهدی مطهرنیا« کارشناس مسائل آمریکا در تشریح پروژه جدید آمریکا در افغانستان و یارکشی جدید 
در این کشور توسط واشنگتن در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: آنچه باید مورد اشاره قرار بگیرد این 
است که ایالات متحده طرح های خود را جهت »نظم دهی به نظام آینده جهانی« تنظیم کرده و به نوعی در 

حال اجرای یک استراتژی بزرگ در شکل دادن به هندسه جهانی آینده قدرت با مرکز واشنگتن است. به 
عبارتی باید بگوییم که آمریکا به دنبال حفظ قدرت خود بوده و می خواهد طرحی را پیاده کند تا بتواند در 
سرزمین های خاکی، خود را در نهایت به مرزهای چین نزدیک کند. از منظر ژئوپولیتیک و ژئواستراتژیک 
اَوَلیت این طرح متوجه فلات ایران خواهد بود و اُولویت آن چین و تبت است. واشنگتن پس از ضد واقعه 11 
سپتامبر وارد منطقه شد و هزینه های زیادی را در این میان متوجه خود کرد اما توجه داشته باشید که آمریکا 
پس از 20 سال هزینه دادن در افغانستان، قرار نیست از این کشور خارج شود، بلکه طالبان را به قدرت 

رساند و حالا سناریوهای زیادی طی هفته ها و روزهای گذشته مطرح شده است.
وی ادامه داد: یکی از این سناریوها به ارتباط میان قدرت و تقسیم بندی نفوذ جغرافیایی برمی گردد. اینکه 
بگوییم ایالات متحده از افغانستان خارج می شود و سپس ایران را از زیر نظر بریتانیا و روسیه خارج می کند، 
یکی از سناریوهای مطرح است. سناریوی دیگر به مدیریت منطقه بر اساس استراتژی هراس افکنی برای 
تثبیت قدرت آمریکا برمی گردد. اینکه گفته می شود ایالات متحده از عراق بیرون می رود و احتمال دارد 
منطقه به آشوب کشیده شود، سناریوی دوم است. آنها به دنبال گسترش ناامنی در منطقه و در نهایت اتحاد 
میان اسرائیل و اعراب هستند تا زمینه بالا رفتن قیمت نفت و حامل های آن را میسر کنند. آمریکا به دلیل 
رهایی از اقتصاد نفتی به دنبال تقابل با رقبای خود در این حوزه است و به این ترتیب زمینه های تحت تاثیر 
قرار دادن رقبای خود پس از بحران کرونا را کلید زده است. سناریوی دیگر آمریکا این است که با استقرار 

طالبان و خشونت آنها، منطقه را وارد یک ناامنی بر اساس رادیکالیسم مذهبی کند.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: واشنگتن به دنبال آن است تا در نهایت چین را مورد هدف قرار دهد و 
بتواند تهدید را از غرب آسیا به شرق آسیا منتقل کند. کاملًا مشخص است که ایالات متحده به دنبال آن 

است تا افغانستان را با هدف ضربه زدن به چین به ترمینال ناامنی تبدیل کند و به همین دلیل است که 
ما می بینیم آنها به طالبان مشروعیت بخشیدند. تسلیحات که اخیراً از آمریکایی ها در افغانستان به جای 
مانده و حالا به دست طالبان افتاده است، به راحتی می تواند علیه چین استفاده شود و این باعث می شود 
تا آمریکا دیگر مورد اتهام درباره ارسال تسلیحات به جریان های بنیادگرا قرار نگیرد. بنابراین تمامی این مدار 
می تواند در نهایت به جایی ختم شود که درخواست برای حضور آمریکا و مشروعیت بخشی برای این حضور، 
نمایان و علنی شود. آنچه انجام خواهد شد به نظرم در چارچوب طرح خاورمیانه بزرگ توسط »جو بایدن« 
مطرح و اجرایی می شود؛ چرا که ایالات متحده به صورت کاملا مشهود به دنبال چینش مهره های خود در 

افغانستان است.
وی خاطرنشان کرد: به عنوان مثال دو بازیگر مهم در افغانستان که پاکستان و هند به حساب می آیند، 
همچنان بر سر کشمیر با یکدیگر جدل دارند و از سوی دیگر آمریکایی ها، هند را وزنه تعادل در مقابل چین 
می دانند. بنابراین اگر آمریکا، پاکستان را وارد یک معادله جدی تر با خود کند و عربستان را در کنار آن قرار 
دهد و از سوی دیگر هند را علیه پکن تقویت کند، در نهایت محاصره چین و همچنین طرح یک جاده – 
یک کمربند کلید خواهد خورد. این در حالی است که چین و روسیه از طالبان حمایت می کنند اما شاهد 
هستیم که پکن به نوعی یک رویکرد دست به عصا در قبال طالبان و افغانستان دارد که من به آن رویکرد 
»یک گام به جلو و دو گام به عقب« اطلاق می کنم. چراکه همچنان نگران آنچه در افغانستان می گذرد 
است و نمی خواهد برای ارتباط با طالبان مورد انتقاد قرار بگیرد. بر این اساس آنچه در افغانستان گذشت، 
پیروزی بلاهت بر فساد دولت افغانستان بود و می تواند به نفع آمریکا و کشورهایی تمام شود که حالا به دنبال 

طرح ریزی جدید در افغانستان است.

مطهرنیا كارشناس مسائل آمریکا: 

واشنگتن، افغانستان را به ترمینال ناامنی تبدیل می کند

وزیر پیشنهادی وزارت امورخارجه با بیان اینکه مذاکره را ابزاری از دیپلماسی 
می دانیم، گفت: وزارت خارجه را به برجام گره نخواهیم زد و همه تلاش خود را برای 

بی اثر کردن تحریم ها  به موازات لغو تحریم ها به کار خواهم گرفت. 
امیرعبداللهیان روز یکشنبه در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در دفاع از 
برنامه های خود با قدردانی از رییس مجلس شورای اسلامی، نمایندگان و هیات 
رییسه و کارکنان مجلس شورای اسلامی بابت تلاش در برگزاری مراسم تحلیف و 
برگزاری جلسات فشرده رای اعتماد، گفت: با توجه به واقع شدن در ایام سوگواری 
اباعبدالله و عاشورای حسینی با نگاهی به منطقه، پیام کربلا در حوزه سیاست 
خارجی و دیپلماسی را تاکید می کنم. عاشورا به ما آموخت دیپلماسی و میدان دو 

بازوی قدرتمند محقق کننده منافع ملی حداکثری خواهد بود.
وی افزود: همه می دانیم در عرصه مناسبات بین المللی دو محور اساسی منافع 
ملی و اقتدار ملی مورد توجه همه کشورهاست و ما هم با پایبندی به همه ارزش ها، 
اصول اسلامی و فرهنگ غنی ایران خودمان از این مولفه غفلت نخواهیم کرد و 
اعتقاد داریم با استفاده از ظرفیت دیپلماسی عزتمند به معنای اتکا به توانایی های 
ذاتی و به فعلیت درآوردن شعار "ما می توانیم" می توان در روابط خارجی حداکثر 

حقوق و منافع ملی را محقق ساخت.
وزیر پیشنهادی امور خارجه ادامه داد: ابتدا به خطوط اصلی سیاست خارجی 
که در برنامه ارائه شده نخست اشاره می کنم سپس در عرصه مناسبات خارجی و 
بین المللی چند پیام و کلیدواژه برای کشورهای همسایه و کشورهای پیرامونی 
و کشورهای جهان را در جایگاه کاندیدای احراز پست وزارت امور خارجه عرض 

می کنم و در پایان اشاره کوتاهی به اولویت های وزارت خارجه خواهم داشت.
سیاست همسایگی و آسیامحور در اولویت دولت رییسی قرار دارد/ به دنبال 

نهادینه سازی رفتارهای بین المللی مقاومت هستیم
وی افزود: توجه به سه اصل عزت، حکمت و مصلحت در چارچوب سیاست 
خارجی متوازن، پویا و هوشمند مورد توجه ماست. یکی در مقام مخالف پرسید 
سیاست متوازن چیست. سیاست متوازن یعنی اولویت دولت دکتر رئیسی که 
سیاست همسایگی و سیاست آسیا محور در مرکز این تحول قرار دارد را مدنظر داشته 
باشیم. چون قرن 21 متعلق به آسیا است و شاهد قدرت های نوظهور اقتصادی در 

حوزه آسیا هستیم.
رفتارهای  سازی  نهادینه  دنبال  به  آسیا  غرب  در  داد:  ادامه  امیرعبداللهیان 
نوظهور  قدرت های  ظرفیت   از  استفاده  دنبال  به  هستیم.  مقاومت  بین المللی 
اقتصادی و تعامل حداکثری برای رشد و تعامل اقتصاد و تجارت بین الملل و معیشت 

مردم هم خواهیم بود.
وی اظهار کرد: وقتی از سیاست خارجه متوازن سخن می گوییم یعنی سیاست 
خارجی ما در یک منطقه و حوزه متوقف نخواهد ماند بلکه در همه قاره ها و حوزه های 
جهان، چند کشور را به عنوان اولویت نخست سیاست خارجی در آن حوزه تعریف 
خواهیم کرد و بر اساس برنامه زمان بندی برای تحقق سیاست ها در آن حوزه ها گام 

خواهیم برداشت.
وزیر پیشنهادی امور خارجه گفت: اما سیاست همسایه محور و آسیا محور اولویت 
اساسی است و تقویت رابطه با کشورهای اسلامی از جمله موضوعات سیاست 

اقتصادی متوازن خواهد بود.
برای پویایی دیپلماسی اقتصادی موضوعات كلانی را احصا كرده ایم

امیر عبداللهیان در ادامه گفت: مشکلی که در حوزه اقتصاد و تجارت بین الملل 
وزارت خارجه داریم این است که رویکرد وزارت امورخارجه در چهار دهه گذشته 
رویکرد اقتصاد حور نبوده است. این رویکرد جدید در دولت دکتررییسی است که با 
پویایی و قدرت دیپلماسی اقتصادی دنبال شود که برای تحقق این کار موضوعات 

کلانی را احصا کردیم.
وی افزود: دیپلماسی انرژی،  ترانزیت،  تمرکز و توجه به بخش خصوصی، توجه به 
تجارت مرزی با کشورهای همسایه، توجه به توریسم، کشت فراسرزمینی،  امنیت 
غذایی، صادرات غیرنفتی ، کمک به تامین منابع و ارزآوری برای جمهوری اسلامی 

ایران که مجموعه اقداماتی است که در برنامه قید شده است. 
 نیازمند مردان بزرگ برای عملیاتی كردن برنامه های بزرگ هستیم

وزیر پیشنهادی امورخارجه ادامه داد: معمولا در کشور و در وزارت خانه های ما 
برنامه نویس خوب وجود دارد و برنامه خوب هم ارائه می شود اما مساله این است که 
ما نیازمند تیم و مردانی بزرگی هستیم که بتوانند برنامه های بزرگ را عملیاتی کنند 
.تصور من این است که شخص وزیر در وزارتخانه با پیگیری روزانه خود با مدیران 
تیمی و قوی که در حوزه های مختلف از جمله حوزه اقتصاد و تجارت بین الملل 

منصوب می کند بتواند در یک جدول زمان بندی منظم ایده ها را عملیاتی کند.
وی یادآور شد: توجه به حوزه فناوری و شرکت های دانش بنیان از دیگر مباحث 
وزارت خارجه است. برای اجرای برنامه اقتصادی از سفرا ، دستیاران و مشاورانی که 

متخصص باشند حتی اگر در بین سفرا در وزارت خارجه نباشد استفاده می کنیم.
امیرعبداللهیان با بیان این که بخش دیگر کار ما در سفارتخانه ها است گفت: باید 
با کمال تاسف از این تریبون اعلام کنم به دلیل این که رویکرد اقتصاد محور در وزارت 
خارجه در چهاردهه گذشته حاکم نبوده است. در مقاطعی حتی در دولت قبل 
معاونت اقتصادی شکل گرفته و احیا شده است اما همه بخش ها به کمک هم نیامده 

اند لذا ما کمترین حضور رایزنان اقتصادی و بازرگانی را در کشور داریم.
وزیر پیشنهادی امور خارجه با بیان این که از شما در مجلس کمک می خواهم 
افزود: ما نیازمند این هستیم که در برنامه بودجه سال آینده وزارت خانه هایی که 
ماموریت اقتصادی و تجارت بین الملل دارند بتوانند کارشناسان زبده خود را به ما 
در دستگاه دیپلماسی معرفی کنند و متناسب با هر رویکردی این کارشناسان در 
سفارتخانه ها مستقر شوند. ممکن است در جایی رایزن کشاورزی نیاز داشته باشیم 
برای تامین امین حلقه غذایی و در جای دیگر رایزن بازرگانی بنابراین به همت و کمک 

شما بر می گردد.
 هیچ گاه از میز مذاكره منطقی قرار نخواهیم كرد/ وزارتخارجه را به برجام 

گره نمی زنیم
امیرعبداللهیان افزود: در بحث سیاست خارجی موضوع برجام است. در مجلس 
بارها سخن گفته شده است که وزارت خارجه وزارت برجام نیست.من با صدای بلند 
اعلام می کنم که ما در وزارت امورخارجه اولا مذاکره را ابزاری از دیپلماسی می دانیم. 
هیچ گاه از میزه مذاکره منطقی و توام با اقتدار و حکمت فرار نخواهیم کرد. اما وزارت 

خارجه را به برجام گره نخواهیم زد.
 وی تصریح کرد: همه تلاش خود را برای بی اثر کردن تحریم ها به موازات برای لغو 

تحریم ها به کار خواهیم بست. اما با مذاکره ای همراه خواهیم بود که فرسایشی 
نباشد و تامین کننده حقوق و منافع ملت بزرگ ایران باشد و این سیاستی است که 

دولت رییسی به صراحت بر آن تاکید دارد.
وزیر پیشنهادی امور خارجه گفت: وزارت خارجه باید مجموعه متنوع و پیچیده ای 
از موضوعات را از عرصه دیپلماسی رسمی تا دیپلماسی عمومی ، دیپلماسی آب، 
دیپلماسی گردشگری و سایر دیپلماسی ها دنبال کند. اینجانب قبل از این که 
توفیق اجباری نصیبم شود که از دولت به مجلس منتقل شوم، یک تصویری از 
مجلس به ذهن داشتم. حضورم در 5 سال گذشته در مجلس این فرصت را فراهم 
کرد که به ظرفیت عظیم دیپلماسی پارلمانی با تمام وجود پی ببرم. این دیپلماسی 
از سطح رییس مجلس،  نواب مجلس و اعضای هیات رییسه تا روسای کمیسیون ها 

، فراکسیون ها و تمامی کارگروه های تخصصی را شامل می شود.
 از ظرفیت دیپلماسی پارلمانی استفاده می كنم

امیرعبداللهیان گفت: ظرفیت دیپلماسی پارلمانی را تا جایی پیش خواهیم برد که 
در کمیسیون ها منتظر نخواهم شد که مرا به کمیسیون دعوت یا احضار کنند حتما 
در هر برنامه ای که می  وانیم از ظرفیت دیپلماسی پارلمانی استفاده کنیم داوطلبانه 
من و همکارانم درخواست خواهیم کرد و به مجلس می آییم و یک تعامل سازنده و 

پویایی را با مجلس شکل خواهیم داد.
وی یادآور شد: عزیزی اشاره کردند که در دوره ای که مجلس بودید گروه های 
دوستی رونق نداشت این درد دل مشترک ما و شما است. ایراد کار در وزارت خارجه 
ای است که من عضو آن خانواده هستم و به همت همکاران خوش فکر، انقلابی و 

باتجربه ای که در وزارت خارجه داریم، گروه های دوستی را رونق خواهیم داد.
وزیر امورخارجه پیشنهادی گفت: وزارت خارجه به حق یکی از دستگاه هایی است 
که ظرفیت های متخصص،  متعهد و ارزشمند در درون آن نهفته است و ما حتما با 
حمایت شما نسبت به جذب نیروهای جوان و متخصص و انقلابی و کادرسازی 
برای دهه های آینده و برای حرکت در تراز سیاست خارجی متوازن و در تراز انقلاب 

اسلامی اقدام خواهیم کرد.
امیر عبداللهیان با اشاره به اینکه جانشین شورای عالی ایرانیان، وزیر امور خارجه 
است و معاونت کنسولی و پارلمانی این وزارتخانه، دبیرخانه را در وزارت خارجه به 
از کشور  ایرانیان مقیم خارج  عهده دارد، گفت: همه دولت های گذشته درباره 
حرف های زیادی زده اند. ما یک شورای عالی ایرانیان داریم که معطل مانده است. 
در گفت وگویی که با جناب آقای دکتر رییسی داشتیم ایشان با انگیزه و علاقه مندی 
اعلام کردند که به سرعت شورای عالی ایرانیان و دبیرخانه آن برای حل مشکلات 

ایرانیان و استفاده از ظرفیت آنان فعال شود.
ارتباط  با تقدیر از دستور رییس مجلس شورای اسلامی برای ایجاد دفتر  وی 
ایرانیان خارج از کشور با مجلس شورای اسلامی گفت: مایلم از ابتکار عمل آقای 
قالیباف که دستور دادند از اولین فروردین سال 1400، در حوزه بین الملل مجلس 
شورای اسلامی، دفتر ارتباط ایرانیان خارج از کشور با مجلس شورای اسلامی به 
صورت آزمایشی راه اندازی شود تشکر کنم. به زودی با دستور ایشان،  گزارشی از 
عملکرد این دفتر، پیام های متنوع ایرانیان، پیشنهادات و پیگیری هایی که برای حل 
مشکلات آنها در ظرفیت مجلس و دیپلماسی پارلمانی انجام شده، ارائه می شود و 

مجلس نیز تصمیمات مهمی را در این خصوص اتخاذ خواهد کرد.
وزیر پیشنهادی امور خارجه با یادآوری دیدار اخیر خود با عزت الله ضرغامی وزیر 
پیشنهادی میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: در بحث دیپلماسی 
گردشگری، در همین چند روز اخیر برنامه اولیه ای را با دکتر ضرغامی مرور کردیم که 
انشاالله از این ظرفیت  برای ارزآوری و شناساندن جمهوری اسلامی و ظرفیت های 

ایران عزیز به دیگر ملت ها بهره ببریم.
 دفاتر وزارت امور خارجه  در استان ها فعال می شود

امیر عبداللهیان در ادامه فعال سازی دفاتر وزارت خارجه در استان ها و فعال سازی 
سفارتخانه ها برای احیای بازارچه های مرزی و پایانه های مرزی را در دستور کار خود 

عنوان کرد.
 وی یادآورشد: تلاش برای تقویت جبهه مقاومت بی تردید در دستور کار دولت 
سیزدهم است. محور مقاومت متحدان جمهوری اسلامی ایران هستند که برای 
تثبیت امنیت پایدار در منطقه و در کشورهای خودشان به طور خودجوش به وجود 
آمدند و این ظرفیت بزرگ تامین کننده حداکثری امنیت ملی کشورهای منطقه بوده 
و فراتر از حوزه امنیت، ظرفیت های بالا و ظرفیت های فراتری دارند که مورد توجه 

ماست.
 با افتخار از جبهه مقاومت حمایت خواهیم كرد/ ایران ثبات ساز و 

امنیت آفرین است
 وزیر پیشنهادی امور خارجه با بیان اینکه ما با افتخار و با قدرت از متحدان خود 
و از جبهه مقاومت برای کمک به امنیت حداکثری منطقه و همکاری حداکثری در 

منطقه حمایت خواهیم کرد، گفت: جمهوری اسلامی ایران در منطقه ثبات ساز و 
امنیت آفرین است. هیچ کسی در این موضوع تردیدی ندارد. به عنوان کسی که 
با تمام رهبران منطقه بارها دیدار داشته ام عرض می کنم اگر مداخلات خارجی 
و وسوسه های شیاطین خارجی از منطقه دور شود، دوستان ما در منطقه همه باور 

دارند که جمهوری اسلامی ایران ثبات ساز و امنیت آفرین است.
وی گفت: ارتقای مناسبات با همسایگان یک امر راهبردی و نه تاکتیکی است و 
به آن قویا ایمان داریم. ما همین جا دست دوستی و برادری همه کشورهای منطقه 
به ویژه 15 کشور همسایه و کشورهای پیرامونی را با قدرت می فشاریم و معتقدیم با 

یاری حق می توانیم به منطقه ای امن تر، آبادتر و توسعه یافته تر برسیم.
 همه سرنوشت دولت هایی كه به آمریکا اعتماد كردند را مرور كنند

وزیر پیشنهادی امور خارجه با بیان اینکه گفت وگوها و ائتلاف های درون منطقه 
ای را برای کسب دستاوردهای حداکثری و همپیمانی های منطقه ای یک ضرورت 
می دانیم، خاطرنشان کرد: معتقدیم زمان آن فرارسیده که همه کشورهای منطقه در 
راستای همکاری با یکدیگر تلاش کنند و سرنوشت دولت هایی که با آمریکا اعتماد 

کردند را یکبار دیگر مرور کنند.
امیرعبداللهیان در ادامه با بیان اینکه با دقت تحولات افغانستان را دنبال می کنیم، 
گفت: کماکان به گفت و گوهای بین الافغانی برای تعیین سرنوشت افغانستان 
توسط مردم بزرگ این کشور با تشکیل دولتی فراگیر و به کمک همسایگان افغانستان 
و نه بیگانگانی که افغانستان را در دو دهه گذشته به سمت نابودی بردند، متعهد 

هستیم و از این سیاست پیروی خواهیم کرد.
 همکاری ایران و عربستان را به نفع منطقه می دانیم

وی به روابط پرفرازونشیب تهران و ریاض در دهه های گذشته اشاره و تصریح کرد: 
مسلمانان جهان عربستان را به عنوان سرزمین مقدس نزول وحی و پیامبر عظیم 
الشان اسلام می شناسند. ما همکاری بین دو کشور مسلمان ایران و عربستان را به 

نفع منطقه می دانیم.
وزیر پیشنهادی امور خارجه با بیان اینکه همکاری دو کشور مسلمان منطقه را به 
نفع منطقه و جنگ یمن را آتش بزرگی می دانیم که هفت سال در این منطقه شعله 
ور شده است، گفت: کشورهای حوزه خلیج فارس و حوزه خزر، کشورهای شرقی 
و غربی خود را در یک پیوند دیرینه با ایران می بینیم و معتقد هستیم روابط تجاری با 
کشورهای حوزه خلیج فارس ظرفیت فزاینده ای را فراروی کشورهای منطقه ایجاد 

خواهد کرد.
وی ادامه داد: معتقدیم امنیت منطقه باید توسط کشورهای درون منطقه تامین 
شود و در این راستا آماده استقبال از هر طرح و ابتکار هستیم؛ البته خود نیز جزو 

نخستین مبتکران برای پیشگامی در این مسیر خواهیم بود.
امیرعبداللهیان افزود: تاکید می کنم مذاکره را ابزار دیپلماسی می دانیم اما نه 
زیر سایه تهدید و نه زیر سایه مذاکره برای مذاکره بلکه از موضع منطق حکیمانه، 

مقتدرانه و با نگاه به تامین حداکثری منافع و حقوق ملت ایران.
وزیر پیشنهادی امور خارجه خاطرنشان کرد: در وزارت خارجه بر اصلاح ساختار، 
استفاده از همه ظرفیت های انسانی، جذب نیروهای جدید، احیای دانشکده روابط 
بین الملل، استفاده از خروجی های سایر دانشگاه ها در سراسر کشور، توجه به 

آموزش و همه ابعاد سیاست خارجی تمرکز داریم.
وزیر پیشنهادی امور خارجه در پایان با قدردانی از ظرفیت کمیسیونی و فراکسیونی 
به طور ویژه از نایب رئیس کمیسیون طرح و برنامه، گفت: در پایان یاد خاطره سردار 
صلح قهرمان ملی و بین المللی مبارزه با تروریسم سردار سپهبد سلیمانی عزیز را 

گرامی می دارم.
موافقان و مخالفان درباره برنامه امیرعبداللهیان چه گفتند؟

در ادامه بررسی جلسه صلاحیت وزیران پیشنهادی دولت سیزدهم، نمایندگان 
مخالف و موافق نقطه نظرات خود را درباره برنامه پیشنهادی حسین امیرعبداللهیان 

وزیر پیشنهادی امور خارجه بیان کردند.
ابوالفضل خدائی: روز دوم جلسه بررسی برنامه وزیران پیشنهادی دولت سیزدهم 
و  دارایی  و  اقتصاد  امور  وزیران  خصوص  در  نظرها  اعلام  از  پس  برگزار شد.  نیز 
اطلاعات نوبت به وزارت امور خارجه رسید و نمایندگان موافق و مخالف به بیان نقطه 
نظرات خود پرداختند. آن چه که در ادامه می خوانید نظرات نمایندگان مجلس و 

دفاع وزیر پیشنهادی امور خارجه است:
 حسن محمدیاری نماینده مردم تالش و رضوانشهر در ابتدای جلسه در مخالفت 
با برنامه های امیرعبداللهیان گفت: انتظار است در حوادثی مثل حادثه منا و اقدام 
تروریستی آمریکا در به شهادت رساندن حاج قاسم سلیمانی، اعلام موضع کنید و 
اقدامات دیپلماتیک مورد نیاز را انجام دهید. وی افزود: صریحا اعلام کنید در قبال 
سیاست های دولت گذشته مبنی بر تفکیک و جداسازی دیپلماسی سیاسی از 
دیپلماسی مقاومت و تلقی آنان در ناتوانی وزارت امور خارجه در حمایت و پرداخت 

هزینه مقاومت و طبع آن تحمیل هزینه های سنگین بر نظام و حتی جریان های 
انقلابی منطقه آیا برنامه لازم و توانایی و اقتدار لازم را دارید؟ فعالیت دانشکده روابط 
بین الملل منفعلانه شده و برنامه های شما برای تقویت آن چیست؟ سیاست خارجه 
کشور نباید دوگانه و میدان سهم خواهی جریان سیاسی باشد. باید موضع خود را در 

این موضوع و در خصوص مساله مهم برجام اعلام بفرمایید. 
سید سلمان ذاکر  نماینده  نماینده ارومیه و مخالف گفت: انتظار است در حوادثی 
مثل حادثه منا و اقدام تروریستی آمریکا در به شهادت رساندن حاج قاسم سلیمانی، 
اعلام موضع کنید و اقدامات دیپلماتیک مورد نیاز را انجام دهید. وی افزود:  شما 
تعهد شفاهی دادید که دیپلماسی دفاعی و اقتصادی را تقویت کنید. درباره اولویت 
دهی به 15 کشور همسایه و ظرفیت های آن نیز تعهد داده اید. آیا قدم هایی در 
این راستا داشته اید که ادعا می کنید دیپلماسی اقتصادی نمود آن باشد؟ آیا شما 
میتوانید برنامه هایتان را تضمین کنید ؟ قالب مناطق مرزنشین منزوی شده و راه 
علاج چه بوده است؟ چرا انجمن های نمایندگان دوستی با کشورهای همسایه را 
تقویت کنید؟ تا از دولت طلب شود دیپلماسی اقتصادی در مرزها تقویت شود؟ آیا 

دیپلماسی اقتصادی جایگاهیش تقابل با سیاست داشته است؟
محسن علیزاده نماینده سپیدان و موافق گفت: انتظار می رود وزیر پیشنهادی در 
چینش نیروها به موضوع انقلابی گری توجه کند. وزارت خارجه باید از وزارت برجام 
به یک وزارتخانه فعال تبدیل شود. یکی از برجستگی های آقای امیرعبداللهیان 
اقتدار در مذاکرات است که مایه مباهات است. از شما درخواست داریم برگرداندن 
اقتدار به ایران،تبدیل دیپلماسی ذلت به عزت و تلاش برای مجازات عاملان ترور حاج 

قاسم سلیمانی را دنبال کنید.
مردم  نماینده  و  پیشنهادی  خارجه  وزیر  های  برنامه  موافقان  از  گلرو  عباس 
سمنان نیز گفت: امیرعبداللهیان صلاحیت تصدی وزارت امور خارجه را دارد. از 
لحاظ تخصص و سوابق اجرایی و مواضع بازیگران خارجی. چالش های دستگاه 
دیپلماسی و سیاست خارجی به خوبی به مسائل آشنا است. وی نقش مهمی در 

ثبت شدن حق رفراندوم فلسطین در شورای امنیت سازمان ملل متحد دارد.
گفت:  جلسه  ادامه  در  نیز  مخالفان  از  دیگر  یکی  عنابستانی  اصغر  علی 
امیرعبداللهیان یک دیپلمات کارآموزده انقلابی و مجرب است. حقیقت این است که 
اجرای سیاست های نظام در حوزه امور خارجه مهم است و در دوره قبلی اشکالاتی 
در اجرای آن دیدیم که باعث نگرانی است. سیاست خارجی ایران در طول تاریخ 
متاسفانه معطوف و در برخی برهه ها مرعوب غرب بوده است. این باعث شده که 
بی اعتمادی در شرق نسبت به ما ایجاد شده است. وی سیاست خارجی متوازن 
را برای این مشکل اعلام کرده است اما باید به صورت عملیاتی عنوان کند که چه 
برنامه ای برای بهبود روابط با شرق دارد و از طرفی ظرفیت های غرب نیز از بین نرود. 
آقای امیرعبداللهیان باید عنوان کنند که چه برنامه ای دارند تا به یک بهره برداری 

مهم برسیم. 
ابوالفضل عمویی نماینده تهران و شمیرانات نیز گفت: پیوستن ایران به شانگهای، 
پیگیری مذاکرات وین، پیگیری سند همکاری های ایران و روسیه، سند جامعه 
همکاری های جامع ایران و چین و مذاکرات برجامی از جمله مسائل مهم در 
سیاست خارجی است. امیدواریم با حضور آقای امیرعبداللهیان وزارت خارجه به 

بازوی منافع ملی ایران تبدیل شود.
علی علیزاده نماینده مردم مراغه در مجلس شورای اسلامی موافق وزیر پیشنهادی 
امور خارجه گفت: امیرعبداللهیان در برنامه های خود متعهد شدند  که برجام و 
مذاکرات با غرب را تعیین تکلیف کند. هویت امیرعبداللهیان برای غرب و مجموعه 
داخلی روشن است.او ثابت کرده قائل به دوگانه میدان و دیپلماسی نیست و میدان 

را پشتوانه دیپلماسی دیده است.
در ادامه حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه پیشنهادی دولت سیزدهم در دفاع 
از برنامه های خود گفت: عاشورا به ما آموخت که میدان و دیپلماسی دو بازوی مهم 
کشور هستند. رهبر معظم انقلاب نیز میدان را پشتوانه ای برای دیپلماسی دانستند.  
دیپلماسی اقتصاد حدود 40 درصد برنامه سیاست خارجی دولت را تشکیل خواهد 
داد. استفاده از ظرفیت دیپلماسی عزت مند می تواند در روابط خارجی حداکثر 
حقوق و منافع ملی را محقق کند. در عرضه مناسبات بین المللی منافع و اقتدار ملی 
همواره در صدر توجهات بوده است. ما سعی خواهیم کرد ضمن پایبندی به ارزش 
های اسلامی از این مولفه غفلت نکنیم.وزیر پیشنهادی امور خارجه دولت سیزدهم 
گفت: ما سعی خواهیم کرد با توجه به سه اصل عزت، حکمت و مصلحت سیاست 

خارجه متوازن پویا و هوشمند داشته باشیم.
وی افزود: منظور از سیاست متوازن در نظر داشتن اولویت های سیاست خارجی 
دولت آقای دکتر رئیسی است که مبتنی بر سیاست همسایگی و آسیامحور است. 
وی با بیان اینکه قرن 21 متعلق به آسیاست و ما شاهد قدرت های نوظهور اقتصادی 
در این حوزه هستیم گفت: دستگاه سیاست خارجی در غرب آسیا به دنبال نهادینه 
سازی دستاوردهای میدانی مقاومت است و در شرق اسیا و شبه قاره و حوزه تمدنی 
ایران به دنبال استفاده از ظرفیت قدرت های نوظهور اقتصادی و تعامل حداکثری 
برای رشد و ارتقای وضعیت اقتصاد و تجارت بین الملل و معیشت مردم خواهیم بود.
 امیرعبداللهیان با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه هر گونه 
عنصر اقتدار به دستاورد اقتصادی و سیاسی تبدیل شود افزود: اعتقاد داریم که با 
استفاده از ظرفیت دیپلماسی عزتمند به معنای اتکا به توانایی های ذاتی و بالفعل 
کردن شعار "ما می توانیم" می توان در روابط خارجی حداکثر حقوق و منافع ملی و 

امنیت ملی را محقق کرد.
وی اضافه کرد: در عرصه مناسبات بین المللی دو محور اساسی منافع ملی و 
اقتدار ملی مورد توجه همه کشورها است و ما نیز با پایبندی به ارزش ها و اصول 

اسلامی و فرهنگ غنی ایرانی خودمان از این مولفه غفلت نخواهیم کرد.
وزیر پیشنهادی امور خارجه با اشاره به منظورش از سیاست متوازن در سیاست 
خارجی گفت: سیاست خارجی ما متمرکز در یک منطقه و یک حوزه نخواهد ماند 
بلکه در تمام قاره ها و در تمام حوزه های جهان چند کشور را به عنوان اولویت اول 
سیاست خارجی در آن حوزه تعریف خواهیم کرد و براساس برنامه و زمان بندی برای 
تحقق سیاسیت ها در آن حوزه ها هم گام خواهیم برداشت، اما سیاست همسایه 

محور و آسیامحور اولویت اساسی است.
وی تاکید کرد: تقویت رابطه با کشورهای اسلامی از جمله موضوعات سیاست 
خارجی متوازن هست دیپلماسی اقتصاد و تجارت بین الملل حدود 40 درصد 
برنامه سیاست خارجی دولت سیزدهم را در دستگاه وزارت امورخارجه تشکیل 
می دهد.وی تصریح کرد: ما هیچگاه از میز مذاکره منطقی فرار نمی کنیم اما در عین 

امیرعبداللهیان وزیر پیشنهادی وزارت امورخارجه:

همه تلاش خود را برای بی اثر کردن تحریم ها به کار می گیرم
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مبادا از کسانی باشی که به سبب گناهانِ بندگانِ 
خدا بر سرنوشت آنان بیمناك است ، ولی خود را از 

سزای گناه خویش ایمن می داند .

دوشنبه -یکم شهریورماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5334

گزیده تحف العقول، ص 37

رئیس مجمع خیرین مسجد ساز استان قم گفت: 
اگر بخواهیم نسل جوان را بیمه کنیم از طریق همین 
مساجد شدنی است چون در تربیت جوانان انقلابی 
هیچ چیزی به اندازه مسجد نمی توان مؤثر واقع شود.
 : اظهارداشت  گویی  و  گفت  یاردر  خامه  محمد 
مسجد پایگاه عبادی و دینی بوده و به عنوان یک 
پایگاه اجتماعی در برهه ها و وضعیت های مختلف 
نقشی اساسی دارد و در بحران هایی مثل سیل و زلزله 
و در همین بحران اخیر کرونا اجتماع قوی ایجاد کرده 
است و همچنین از طریق همین مساجد به نیازمندان 

کمک صورت می گیرد.
به  از ورود  اقدام نبی اکرم پس  اولین  افزود:   وی 
مدینه تأسیس مسجد قبا بود که با کمک مردم پایگاه 
یک  ایجاد  شد؛  تأسیس  ابتدا  همان  در  اجتماعی 
اجتماع قوی و جامع توسط مسجد انجام می گیرد 
البته در طول سال ها سعی شده از نقش و اهمیت 
به  هایی  نهاد  مسجد  عرض  در  و  شود  کم  مسجد 

همین منظور راه اندازی شد؛ در پیام های رهبری 
به خصوص پیام ایشان به اجلاس هجدهم نماز به 

محوریت مساجد تأکید شده است.
اگر  گفت:  قم  استان  نماز  اقامه  ستاد  رئیس   
بخواهیم نسل جوان را بیمه کنیم از طریق همین 
مساجد شدنی است چون در تربیت جوانان انقلابی 
هیچ چیزی به اندازه مسجد نمی توان مؤثر واقع شود 
از همین رو با توصیه رهبری نهاهای مانند بسیج و 
کانون های مساجد در کنار مسجد فعالیت می کنند.  
وی با اشاره به اهمیت شهرسازی در فرهنگ گفت: 
امروز بانک ها بهترین مکان و ساختمان را دارند اما 
در گذشته بهترین معماری ها متعلق به مساجد بوده 
و باید بهترین جاذبه و مکان را برای نمازگزاران مساجد 
داشته باشند؛ ائمه جماعات مساجد هم باید بتوانند 
با مردم ارتباط داشته و قدرت پاسخ گویی به مسائل و 

هجمه های مختلف را داشته باشند.
خامه یار تأکید کرد: اگر مساجد قدرت و جاذبه لازم 

را داشته باشند جوان گریزی از مساجد اتفاق نمی 
اطلاعات  به  امروز دسترسی  زمانه  در  که  افتد چرا 
بسیار سریع بوده اگر مساجد نقشه راه داشته باشند 
و در تراز انقلاب گام بردارند می تواند در حفظ انقلاب 
و جوانان نقش آفرین باشند.  وی با اشاره به تولی 
گری به عنوان آسیب مساجد گفت: در مساجد باید 
از نیروهای جوان استفاده کرد و متولیان مسجد لازم 
است به آسیب ها آگاه شده و با همدلی بر اساس 
آموخته ها و بنیاد های دینی نیرو مسجد را در خدمت 
مردم قرار دهند و از همین مساجد نیرو و سرباز برای 
انقلاب و حکومت اسلامی تربیت خواهد شد.   وی در 
پایان خاطرنشان کرد: در کشور به مساجد زیادی نیاز 
داریم و با این که مردم و خیرین تلاش های فراوانی 
برای ساخت و تجهیز مساجد انجام دادند اما قریب 
به 80 هزار مسجد هنوز احتیاج است و دولت نه می 
تواند نه توقعی است که کمک کند فقط لازم است که 

راه را برای خیرین باز بگذارد.

رئیس مجمع خیرین مسجد ساز استان قم:

از طریق مساجد می توان ایمان جوانان را بیمه کرد

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم از مثبت شدن بیش از 70 
درصد تست های کرونا در استان خبر داد. 

 سیامک محبی ا با اشاره به تداوم افزایش میزان مراجعه مردم به مراکز سرپایی 
بهداشت بیان کرد: البته تعطیلی روزهای اخیر می تواند به کنترل چرخش 
ویروس در جامعه کمک کند، به شرط آن که مردم نیز رعایت بیشتری را در برنامه 
خود داشته باشند. وی سپس به فعالیت 16 مرکز واکسیناسیون در شهرستان قم 
و 5 مرکز واکسیناسیون در بخش های استان توجه داد و گفت: معمولا به صورت 
روزانه 12 تا 13 هزار دُز واکسن کووید19 در استان تزریق می شود که البته 
این عدد با تأمین بهتر واکسیناسیون از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی می تواند تا سقف 20 هزار دُز نیز افزایش پیدا کند. رئیس مرکز بهداشت 
استان با بیان اینکه مشکلاتی در روزهای اخیر درباره تأمین واکسن وجود داشته 
است ابراز امیدواری کرد با واردات بیشتر واکسن و همچنین افزایش تولید واکسن 
ایرانی، سرعت واکسیناسیون نیز در کشور و در استان زیاد شود. محبی درباره 
راه اندازی مراکز جدید واکسیناسیون در استان نیز گفت: فعلا و تا زمانی که 
سهمیه واکسن استان افزایش نیابد، مرکز جدیدی را راه اندازی نمی کنیم، البته 

جانمایی ها برای تجهیز مراکز جدید انجام می شود تا در صورت لزوم و طی 24 
ساعت، مراکز جدید مورد نیاز راه اندازی شود. وی با اشاره به باز بودن سامانه 
ثبت نام واکسیناسیون برای متولدان سال های 1360 و قبل از آن در استان قم 
یادآور شد: متأسفانه راه اندازی برخی ایستگاه های صلواتی در روزهای اخیر و 
همچنین برگزاری مراسم عزاداری در مکان های مسقّف و بدون رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی از جمله چالش های اخیر دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت 
استان است که باید نظارت های دقیق تری درباره آن ها إعمال شود. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان در عین حال درباره میزان استقبال گروه 
های مختلف سنّی در استان از واکسیناسیون علیه بیماری کرونا گفت: استقبال 
از واکسیناسیون در بین افراد 65 تا 79 سال از مرز 70 درصد گذشته است، 
اما متأسفانه این امر در میان افراد 80 سال و بیشتر در استان حدود 63 درصد 
گزارش می شود. وی افزود: البته استقبال از واکسیناسیون در بین افراد 60 تا 
64 سال نیز به مرز 70 درصد رسیده است و می توان امیدوار بود که این استقبال 
در روزهای آینده برای افراد 50 سال و بیشتر و همچنین فرخوان های جدید نیز 

با رشد قابل توجهی رو به رو باشد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم :

بیش از ۷۰ درصد تست های کرونا مثبت است 

طرح:محمدعلی رجبی

مسافرت مردم با هرترفندی روزهای سیاه کرونایی !

رکورد تلفات روزانه کرونا بار دیگر شکست
طی 24 ساعت گذشته رکورد تعداد تلفات روزانه کرونا در کشور بار دیگر شکست و با مرگ 684 نفر تعداد 
جان باختگان این ویروس به 102 هزار و 38 نفر رسید. کرونا در خیز پنجم خود که از ابتدای تیر ماه آغاز 
شد، چندین بار رکورد تلفات روزانه طی 19 ماه گذشته را شکسته است.آخرین رکوردزنی تلفات روزانه کرونا 
مربوط به 25 مرداد ماه بود که این ویروس تاجدار طی 24 ساعت جان 655 نفر را گرفت. روابط عمومی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز یکشنبه اعلام کرد: 684 نفر طی 24 ساعت گذشته بر اثر ابتلا به کرونا 
جان باختند.از دیروز تا امروز 31 مرداد ماه 1400 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 36 هزار و 419 
بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد که 5 هزار و 7 نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران 
کووید19 در کشور به 4 میلیون و 677 هزار و 114 نفر و مجموع جان باختگان این بیماری به 102 هزار و 
38 نفر رسید.خوشبختانه تا کنون سه میلیون 932 هزار و 472 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها 

ترخیص شده اند.

سه مداح ایرانی در مشهورترین هیأت عراق می خوانند 
3 شب عزاداری حسینیه مرحوم حاج داوود العاشور در شهر ابوالخصیب )شهر بصره عراق( در دهه سوم 
محرم با نوای مداحان مشهور ایرانی برگزار خواهد شد. به گزارش مشرق، 3 شب عزاداری مداحان برجسته 
ایرانی در حسینیه مرحوم حاج داوود العاشور در شهر ابوالخصیب )بصره( در شب های 23، 24 و 25 ماه 
محرم )سه شنبه، چهارشنبه و پنج شنبه( 9 تا 11 شهریور، ساعت 21 به وقت ایران برگزار خواهد شد.در 
برنامه این هیأت، مداحان در هر شب به صورت مشترک به ذکر اشعار و نوحه خواهند پرداخت. حسینیه داود 
العاشور بصره از بزرگ ترین و مشهورترین حسینیه های این شهر به شمار می آید که در مناسبت های مختلف از 

برجسته ترین خطبا و مادحین جهان تشیع برای منبر یا مرثیه خوانی دعوت می کند.

مخالفت عجیب با وزیر پیشنهادی خارجه
علی اصغر عنابستانی نماینده سبزوار هم وقتی در قامت مخالفت با وزیر پیشنهادی وزارت امورخارجه پشت 
تریبون قرار گرفت از همکاری امیرعبدالهیان با ظریف و لاریجانی انتقاد کرد و آن را به عنوان یک نگرانی مطرح 
کرد. او گفت: » آقای امیرعبداللهیان یک دیپلمات انقلابی، کارآزموده، مجرب و نزدیک به جبهه انقلاب است 
اما مخالفت من با ایشان به دلیل اهمیتی است که اجرای سیاست های کلی نظام در حوزه وزارت خارجه 
دارد.وی به همکاری امیرعبداللهیان با ظریف اشاره کرد و گفت: آقای امیر عبداللهیان سابقه همکاری با آقای 
ظریف و آقای لاریجانی وجود دارد که ما را قدری نگران می کند و سختی شرایط کشور به ویژه در حوزه سیاست 

خارجی و برجام و بازگشت عزت کشور نیز نگرانی ما را بیشتر می کند. « 

بازداشت کارمندی که داروی کرونا می دزدید
رییس کل دادگستری استان هرمزگان گفت: یکی از کارمندان بیمارستان شهید محمدی بندرعباس 
دستگیر و مقدار قابل توجهی داروی درمان کرونا از منزل وی کشف شد. علی صالحی افزود:پس از اخبار 
دریافتی از شهروندان بندرعباسی مبنی بر اینکه یکی از کارمندان بیمارستان شهید محمدی بندرعباس، به 
صورت غیرقانونی و خارج از چرخه توزیع، اقدام به فروش داروهای درمان کرونا در بازار آزاد می کند، با توجه 
به اهمیت موضوع و کمبود این داروها در مراکز درمانی استان و سراسر کشور، به دادستان عمومی و انقلاب 

بندرعباس مأموریت داده شد موضوع را بررسی و متهم را شناسایی کند.

بررسی رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی تا کی ادامه دارد؟
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: بررسی رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی در صحن علنی 
مجلس روز سه شنبه به پایان خواهد رسید.حسینعلی حاجی دلیگانی، در خصوص رأی اعتماد به وزرا گفت: 
پیش از این در اظهار نظری اعلام کرده بودم که احتمالًا 5 وزیر پیشنهادی نمی توانند از مجلس رأی اعتماد 
بگیرند اما با توجه به نوع فعالیت ها و رایزنی های وزرای پیشنهادی، معتقدم یک یا دو وزیر پیشنهادی احتمالًا 
رأی اعتماد مجلس را کسب نخواهند کرد. عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: تاکنون هیچ نماینده ای برای 
مخالفت با وزرای پیشنهادی دفاع، کشور و راه و شهرسازی ثبت نام نکردند لذا نماینده موافقی نیز در جلسه رأی 
اعتماد صحبت نخواهد کرد و جلسات بررسی رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی زودتر به پایان خواهد رسیدوی 

افزود: بررسی رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی روز سه شنبه به پایان خواهد رسید.

 شهردار قنوات قم:

منطقه ویژه گردشگری و پارک جنگلی 
احداث می شود

شهردار قنوات قم با اشاره به اقدامات 2 سال گذشته این شهر، از پروژه تولید 
مهمترین  بعنوان  پارک جنگلی  احداث  و  منطقه گردشگری  ایجاد  خودرو، 

برنامه های آینده شهر قنوات یاد کرد.
رضا شکاری افزود: شهر قنوات طی سنوات اخیر و بویژه از مردادماه سال 98 
تاکنون در ارتباط با برنامه ها و پروژه های نوین و کارآمد و بهینه سازی بسیاری 
از برنامه ها از فناوری تا گردشگری و بویژه عمرانی و خدماتی، شاهد عملکرد و 

موفقیت های درخور توجه و خوبی بوده است. 
وی با بیان اینکه از سال 98 تا چهار ماهه اول سالجاری 23 هزار متر مربع 
بوستان در قنوات احداث شده است، گفت:طی سال 98، 19 هزار متر مربع و 
در سال 99، 23 هزار متر مربع ودر چهار ماهه اول سالجاری 60 هزار متر مربع 

کار عمرانی در این شهر نهایی شده است.
وی ابراز کرد: در سه ساله گذشته یکهزار و 180 متر نهر احداث شده است، 
همچنین چهل و پنج هزار و 700 متر مربع کار عمرانی در طی این مدت در شهر 

قنوات صورت گرفته است.
شکاری با اشاره به اینکه در خصوص ایجاد نشاط اجتماعی، اقداماتی مانند 
زیباسازی معابر و احداث بوستان های شهری صورت گرفته است، گفت: 
همچنین از مردادماه سال 98 تا چهار ماهه سال جاری 5400 متر مربع در 

ارتباط با کف پوشی کار انجام شده است.
شهردار شهر قنوات گفت: در طول دو سال گذشته حدود 23 هزار مترمربع 
بوستان احداث شده است از شاخصه های بوستان های احداث شده در شهر 

قنوات، آبیاری هوشمند، شهربازی و آب نمای موزیکال می باشد.
وی ابراز داشت: از پروژه های مهم در شهر قنوات که رضایت عامه مردم را در 
بر داشته است، پروژه ایجاد بلوار حضرت ولی عصر)عج( می باشد، در این بلوار 
تعداد زیادی از املاک تجاری و مسکونی وجود داشت که پس از آزاد سازی، 

اقدام به زیرسازی وآسفالت شده است.
شهر شهر قنوات بیان کرد: پروژه سرمایه گذاری و مشارکت در تولید خودرو 
خدمات شهری چند کاره نیز از دیگر اقدامات و برنامه های نوین، کارآمد و فراتر 
از یک استان و در تراز ملی شهرداری قنوات میباشد که امید می رود این پروژه 
مهم به مرحله عملیاتی رسیده و در کنار بهره مندشدن اقشار مختلف مردم 
قنوات، مردم استان قم و شهرهای دیگر کشور نیز از این پروژه مهم در راستای 
اقتصاد مقاومتی و تولید ملی و توجه به ظرفیت و پتانسیل های بومی و ملی بهره 
مند شوند. وی اهداف این پروژه را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت:حمایت از 
تولید کنندگان بومی شهر قنوات،  کمک به توسعه کسب و کار شهروندان، ایجاد 
اشتغال و ایجاد درآمد پایدار برای مجموعه مدیریت شهری بخشی از مزایای این 

پروژه است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تاكید كرد؛

لزوم برنامه ریزی و برنامه محوری 
درتوسعه فضای سبز 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: مجموعا بیش 
از 370 ماموریت در حوزه سازمان پارک ها برای سال 1400 تعریف شده که 

پیشرفت فیزیکی و ریالی آنها به صورت دقیق و ماهانه پیگری می شود.
پیام جوادیان با تاکید بر لزوم فرآیند برنامه ریزی و برنامه محوری در فضای 
سبز اظهار کرد: بر همین اساس طی سال های اخیر تمام برنامه های سازمان 

براساس برنامه ریزی و کنترل پروژه بوده است.
وی با باین اینکه از سال 1395 هر سال یک سند راهبری برای سازمان تهیه 
شده و طبق این سند برنامه  ها پیگیری، هدفگذاری و زمان بندی شده است 
ادامه داد: در دوره اخیر مدیریت شهری سازمان پارک ها و فضای سبز اولین 

سازمانی بود که نسبت به استقرار سیستم کنترل پروژه اقدام کرد.
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز افزود: نقشی که برنامه محوری و 
متکی بودن به تدوین و اجرای دقیق برنامه ها، در تحول و توسعه ایفا می کند بر 
کسی پوشیده نیست از این جهت برنامه های راهبردی سالانه و سند چشم انداز 
فضای سبز شهر قم مبنای فعالیت های سازمان بوده است. جوادیان با اشاره به 
برنامه های پیش بینی شده سازمان در سال 1400 گفت: مجموعا بیش از 370 
ماموریت در حوزه سازمان پارک ها برای سال 1400 تعریف شده که پیشرفت 
فیزیکی و ریالی آنها به صورت دقیق و ماهانه پیگری می شود. وی رشد و توسعه 
فضای سبز شهر قم در سال های گذشته را ثمره ی نگاه علمی و برنامه محوری 
دانسته و ابراز داشت: با همراهی و نگاه مجموعه شهرداری قم و به ویژه جناب 
آقای دکتر سقائیان نژاد شهردار محترم قم گام های بزرگی در زمینه فضای سبز 

شهر قم برداشته شده است که چهره ی شهر قم را تغییر داده است.

برای سال تحصیلی جدید صورت می گیرد ؛

ثبت نام مرکز آموزش علمی کاربردی 
شهرداری قم

مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم در مقاطع کارشناسی و کاردانی 
برای ورودی مهر 1400 دانشجو می پذیرد.

به گزارش شهرنیوز، مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم برای سال 
جدید تحصیلی از علاقه مندان به رشته های مختلف این مرکز جهت ثبت نام 
به عنوان  قم  شهرداری  کاربردی  علمی  آموزشی  مرکز  آورد.  عمل  به  دعوت 
دانشگاه کارآفرین در 6 رشته کاردانی ناپیوسته، 4 رشته کارشناسی ناپیوسته 
و 3 دوره تخصصی و کاربردی اقدام به جذب دانشجو در مهرماه 1400 نموده 
مربی  تربیت  داخلی،  محیط  طراحی  معماری  اداری،  امور  مدیریت  است. 
آموزش های شهروندی، اطفای حریق شهری، عمران-امور پیمان ها و معماری 
شهری عناوین رشته های تحصیلی مقطع کاردانی ناپیوسته این مرکز آموزشی 
است. همچنین رشته های تحصیلی مدیریت امور دفتری، معماری طراحی 
محیط داخلی، مدیریت آموزش های شهروندی و حفاظت و پیشگیری از حریق 
و حوادث عناوین مقطع تحصیلی کارشناسی ناپیوسته مرکز آموزش علمی 
کاربردی شهرداری قم را شامل می شوند. دوره های آموزشی پودمان تخصصی 
بازاریابی اینترنتی، تک درس راه اندازی کسب وکارهای نوپا و تک درس کاربرد 
نرم افزار مالی حسابداری نیز از دوره های تخصصی و کاربردی است که این مرکز 
آموزشی برگزار می نماید. علاقه مندان جهت ثبت نام می توانند به تارنمای مرکز 
آموزش علمی کاربردی شهرداری قم به نشانی www.qommu.ir مراجعه و یا 
با شماره تلفن های 02538850002، 02538850003 و 02538855408 

تماس حاصل نمایند.
 

با حکم دكترسقائیان نژاد ؛

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری قم منصوب شد

و  شهرسازی  معاونت  سرپرست  سقائیان نژاد،  مرتضی  سید  دکتر  حکم  با 
معماری شهرداری قم منصوب شد.

به گزارش شهرنیوز، در پی درگذشت شادروان غلامرضا جانقربان معاون فقید 
شهرسازی و معماری شهرداری قم، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در حکمی 
مسعود میلانی را به عنوان سرپرست این معاونت منصوب کرد. در حکم انتصاب 
شهردار قم خطاب به مسعود میلانی آمده است:نظر به تعهد و تجارب اجرایی، 
جنابعالی به موجب این حکم به عنوان سرپرست معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری قم منصوب می شوید؛ بدیهی است نظارت دقیق بر رعایت مقررات و 
ضوابط و حسن اجرای مباحث مرتبط با معماری و شهرسازی ایرانی و اسلامی 
مطابق با رهنمودهای مقام معظم رهبری مدظله العالی منطبق با طرح تفصیلی 
قم، ضمن هماهنگی و همسویی با سایر حوزه های شهرداری در چارچوب سند 

چشم انداز قم 1414 مورد تأکید و انتظار است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم تشریح كرد:

جزییات کشف 11۳ کیلوگرم تریاک 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 113 کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک پلیس "قم و کرمان" 

خبر داد. 
 سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با انجام اقدامات اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
مشخص شد، یک قاچاقچی قصد دارد مقدار قابل توجهی مواد مخدر را با یک دستگاه پراید، از استان از 
"کرمان" به "شیراز" منتقل کند که با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان کرمان موضوع در دستور 
کار مأموران این استان قرار گرفت. وی افزود: در ادامه طی هماهنگی قضائی، مأموران استان کرمان به 
محل مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری در محور رفسنجان به سرچشمه خودرو مذکور را 
شناسایی، متوقف و طی بازرسی از پراید 113 کیلوگرم تریاک کشف و راننده دستگیر شد. جانشین فرمانده 
انتظامی استان قم عنوان داشت: سرانجام متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل 
مرجع قضائی شد. سردار اسماعیلی در پایان با بیان اینکه در سال های اخیر اقدامات گسترده ای در زمینه 
مبارزه با مواد مخدر در کشور صورت گرفته است، گفت: سودجویان و قاچاقچیان مواد مخدر با ابزارهای 
تبلیغاتی و اطلاع رسانی شوم خود همواره سعی می کنند جوانان و نوجوانان را به ورطه اعتیاد کشانده که 

بایستی همگان هوشیار بوده تا جوانان جامعه اسیر بلای خانمان سوزاعتیاد نشوند.

معاون پزشکی قانونی استان قم اعلام كرد:

 افزایش مصدومین و متوفیات ناشی از حوادث کار 
معاون پزشکی قانونی استان قم  گفت :بررسی های آماری حاکی از آنست که تعداد مصدومان و فوتی 

های ناشی از حوادث شغلی در سال جاری روند افزایشی داشته است.
دکتر محمد علی عبدالحی بابیان اینکه طی چهار ماه منتهی به تیرسال جاری تعداد متوفیات ناشی از 
حوادث شغلی ارجاعی به پزشکی قانونی قم 18 مورد بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 29درصد 
افزایش را نشان می دهد. وی اظهار داست: در چهار ماه ابتدای سال جاری مصدومین ناشی از حوادث 
شغلی که به این اداره کل مراجعه کرده اند 299 نفر بوده در حالی که این تعداد برای مدت زمان مشابه سال 
قبل 278 نفر بوده است. عبدالحی همچنین تصریح کرد: از میان 299 نفر مصدمان حوادث شغلی سال 
جاری 286 نفر مرد و 13 نفر زن بوده اند. ضمن اینکه آمار مردان مراجعه کننده به جهت حوادث شغلی در 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 9 درصد افزایش و آمار زنان 8 درصد کاهش را نشان می دهد.

 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

پذیرش 1۹۵ بیمار با علایم مشکوک به کرونا 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت گذشته 195 نفر با علایم مشکوک به کرونا در مراکز 

درمانی قم پذیرش شدند.
دکترمحمدرضا قدیر با اعلام این خبر گفت: از این تعداد 144 نفر در بخش های بیمارستانی بستری 
شدند. وی تصریح کرد: همچنین در شبانه روز گذشته 21 بیمار مبتلا به کرونا در استان جان خود را از 
دست داد.   رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: 118 نفر هم از بیمارانی که در روز های گذشته بستری 
بودند با تشخیص پزشکان معالج از بیمارستان مرخص شده اند.  دکتر قدیر تصریح کرد: در حال حاضر 
946 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که حال 222 نفر از آن ها وخیم است. وی 
تعداد تست های گرفته شده کرونا را 1806 مورد عنوان کرد و گفت: نتیجه 685 تست در استان، مثبت 
بوده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد: تاکنون به 330718 نفر در استان قم واکسن کرونا 

تزریق شده است.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف 1۳ دستگاه ماینر قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف 13 دستگاه استخراج ارز دیجیتال به ارزش حدود 4 میلیارد ریال 

در قم خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران انتظامی کلانتری 28 شهرقائم در اجرای طرح 
برخورد با مکان هایی که مبادرت به استفاده از دستگاه های بیت کوین می کنند، یک منزل مسکونی را 
در این رابطه شناسایی و موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت. وی خاطرنشان کرد: در ادامه مأموران با 
هماهنگی مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام و در بازرسی های صورت گرفته 13 دستگاه ماینر 
غیرمجاز کشف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش تقریبی این دستگاه 
ها را حدود 4 میلیارد ریال اعلام کردند، گفت: در نهایت یک نفر در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

 استاندار قم سیاست کلی استان را فعال سازی معادن 
دانست و اظهار کرد: تعارض های احتمالی در حوزه 

معادن باید با کمك فرمانداری ها رفع شود.
در جلسه شورای  یکشنبه  روز  بهرام سرمست  دکتر 
معادن استان قم ضمن تسلیت ایام عزای شهادت امام 
حسین )ع(، طی سخنانی تصمیم گیری در خصوص 
معادن استان را در حوزه مدیران اجرایی ارشد دانست و 
اظهار کرد: در راستای رفع معارضین معادن بایستی از 

ظرفیت فرمانداری ها بهره گرفته شود.
سرمست سیاست کلی استان را فعال سازی معادن 
بحث  جدید  دولت  استقرار  با  کرد:  تصریح  و  دانست 

واگذاری ها نیز باید با جدیت پیگیری شود.
استاندار قم مبنای تصمیم گیری ها را مصوبات کمیته 
های کارشناسی دانست و گفت: در رابطه با شکایات 
مردمی نسبت به فعالیت برخی معادن نیز بایستی در 

کمیته کارشناسی پیگیری شود تا فعالیت معادن موجب 
سلب آسایش شهروندان نشود.

وی آماده سازی طرح مطالعات جامع دریاچه نمك 
توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزی را مورد توجه قرار 
داد و گفت: بایستی برای مطالعات اکتشافی محدوده 
های سازمان ملی زمین شناسی نیز پیگیری های لازم 

انجام شود. 
برنده شدن 4۶ شخص و نهاد حقوقی

 درمزایده معادن قم
رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم در این 
جلسه گفت: در مزایده معادن و محدوده های معدنی 
استان، 35 متقاضی حقیقی و حقوقی، برنده 46 عرصه 

و محدوده معدنی شده اند.
محمود سیجانی با اعلام این خبراظهارداشت: فرایند 
مزایده این معادن همزمان با سراسر کشور در خرداد 
انجام شده و 51 متقاضی، با 77 پیشنهاد، برای 53 

محدوده معدنی شرکت کردند.
سیجانی با اشاره به برنده شدن 46 شخص و نهاد 
حقوقی در این دوره از مزایده ها گفت: برخی از معادن و 
محدوده های معدنی مورد با چندین پیشنهاد همراه بود، 
اما برخی دیگر از آن ها به دلیل وجود برخی معارضان و 

عدم بهره وری لازم با پیشنهادی روبرو نشدند.
فرآیند مزایده بدون اشکال برگزار شده است 

و اشکالات در  ابهامات  به وجود برخی  با اشاره  وی 

فرآیند برگزاری مزایده در چند استان دیگر کشور گفت: 
بنا به دستور مقام  با توجه به وجود همین ابهامات و 
قضایی فرایند مزایده معادن در سراسر کشور متوقف 
گفت:  همچنین  صمت  سازمان  رئیس  است.  شده 
فرآیند مزایده در استان قم بدون اشکال برگزار شده و این 
موضوع به تایید مقامات قضایی رسیده و لذا به محض 
اسامی برندگان  مزایده،  توقف  دستور  شدن  برداشته 

اعلام می شود.
انجام مطالعات جامع معدنی

 بر روی دریاچه نمک 
رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان در ادامه 
از انجام مطالعات جامع معدنی بر روی دریاچه نمک خبر 
داد و گفت: در جلسه آینده شورای معادن استان گزارش 
نهایی این دوره مطالعاتی به همراه سیر قابلیت اجرایی 

طرح و نحوه اجرا، ارائه می شود.
سیجانی با تاکید بر نقش و جایگاه ویژه معادن در ایجاد 
جهش تولیدی و اقتصادی گفت: ظرفیت های عظیم 
معدنی در استان و کشور وجود دارد که با بهره گیری 
از این ظرفیت ها می توان گامی مهم و بلندی در جهت 
رونق تولید برداشت.  در این جلسه  شورای معادن با 
درخواست تعدادی از صاحبان معادن از جمله معادن 
سنگ لاشه فوجرد 2، سنگ گرانیت سلفچگان، گچ و 
آهک علی آباد  و سنگ گچ دوامامزاده مبنی بر بخشش 

حقوق دولتی تمدیدو پروانه بهره برداری موافقت شد.

استاندار قم:

سیاست کلی در استان قم فعال سازی معادن است

با حکم استاندارقم دکترعلیرضا گلچین پوربه سمت معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی فرماندارقم منصوب شد.

به گزارش روابط عمومی فرمانداری قم، طی مراسمی معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی فرمانداری شهرستان قم معارفه شد. در این مراسم که با حضور فرماندار قم، 
مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری و جمعی از مسئولان در تالار شهید زین الدین 
فرمانداری قم برگزار شد، دکترعلیرضا گلچین پور با پیشنهاد فرماندار قم و حکم 
استاندار محترم به سمت معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی فرماندار منصوب شد. 
همچنین در این مراسم از خدمات امیرعباس بقایی معاون سابق سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی فرمانداری که در حال حاضر سرپرست فرمانداری شهرستان کهک 
می باشد نیز تقدیر به عمل آمد. گفتنی است گلچین پور پیش از این معاون مدیر کل 
امنیتی، انتظامی استانداری قم، رئیس دبیرخانه شورای تأمین شهرستان قم، رئیس 

اداره سیاسی فرمانداری، بخشدار مرکزی، بخشدار کهک، شهردار قنوات، کارشناس 
مسئول سیاسی و تقسیمات کشوری اداره کل سیاسی، انتخابات استانداری قم بوده 

است.

 با حکم استاندارقم ؛

علیرضا گلچین پورمعاون فرماندارقم شد

بر اساس اعلام دبیر اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی، امسال شکر ۹۰درصد، روغن ۳۵درصد 

و برنج ۳۰درصد گران شدند.


